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روزنامه

سخنان مهم روحانی درباره فرجام برجام
هر دولتی در آمریکا روی کار بیاید باید به تعهدات برجام عمل کند

 رشد اقتصادی سال آینده حداقل 5 درصد خواهد بود
 هدف رونق اقتصادی و ایجاد اشتغال برای جوانان است

 دوستان دوران سختی و تحریم را فراموش نمی کنیم
روابط ایران و چین راهبردی است

روابط ایران با اروپا توسعه پیدا می کند
 لازم باشد پاسخی محکم به سعودی ها می دهیم

اخبار انتخاباتی اخیر خوشحال کننده نیست
 شورای نگهبان نگذارد دلواپسی بوجود بیاید

مواردی که صلاحیت شان باید تایید شود، بسیار است
 از همه  اختیاراتم بعنوان رئیس جمهور استفاده خواهم کرد

مدل برجام را باید در داخل اجرا کنیم 

در نظر دارد نسبت به واگذاری:

1- ساختمان بوفه 

2- ساختمان استراحتگاه چوداران

3- انبار علوفه

 بصورت اجاره واقع در محل کشتارگاه اقدام نماید.

لذا متقاضیان می توانند 10 روز از تاریخ درج این آگهی جهت بازدید 

و دریافت اسناد مزایده به سازمان کشتارگاه صنعتی شهرداری قم واقع در 

کیلومتر 6 جاده اراک ، جنب امامزاده سید جمال)ع(، سازمان کشتارگاه 

صنعتی شهرداری قم مراجعه نمایند.

ضمنا هزینه آگهی و کارشناسی به عهده برنده مزایده می باشد.

جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن های 2-38867531 تماس 

حاصل فرمائید.

سازمان کشتارگاه صنعتی شهرداری قم 

روابط عمومی سازمان کشتارگاه صنعتی شهرداری قم 

آگهی مزایده عمومی) نوبت  دوم(

صلاحیت 67 نفر از 161 کاندیدای ثبت نامی تائید شد

رد صلاحیت 60 درصدی 
کاندیداهای انتخابات 

مجلس دهم در قم
از 161 کاندیدا که ثبت نام کننده تنها 67 نفر موفق به عبور از 

فیلتر هیات نظارت بر انتخابات استان قم شدند در واقع 40 درصد 
کاندیدا تایید صلاحیت و 60 درصد ردصلاحیت شده اند

آیت الله هاشمی رفسنجانی: 

دوره جدیدی از 
توسعه و همکاری با دنیا 

آغاز شده است
آیت الله هاشمی در دیدار مارس دی بارتولومئر، رئیس مجلس 
نمایندگان لوکزانبورگ تصریح کرد که دوره جدیدی از توسعه و 

همکاری با دنیا پس از برجام آغاز شده است.

مدیر امور شعب بانک قرض الحسنه مهر ایران استان قم عنوان کرد:

گام های بلندی در فرهنگ 
سازی قرض الحسنه 

برداشته ایم
ترویج سنت نیکوی قرض الحسنه و پذیرش آن از سوی اقشار جامعه 
مستلزم فرهنگ سازی مناسب بوده و بانک قرض الحسنه مهر ایران 

تاکنون در این زمینه گام های بلند و موثری برداشته است
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رییس جمهور با بیان اینکه امروز روزی تاریخی و استثنایی در 
تاریخ سیاسی و اقتصادی ملت ایران است گفت: امروز روز پیروزی 
ملت ایران در زمینه سیاسی است و ملت ایران ثابت کرد که تعامل 
سازنده درست است و ما می توانیم با دنیا تعامل کنیم به نفع ملتمان 

و نه به ضرر دیگران.
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی عصر روز گذشته در 
اولین نشست خبری خود پس از اجرای برجام با بیان این که بعد از 
12 سال ایستادگی و مقاومت و صبر و استقامت و فداکاری و دادن 
شهیدان بزرگ در ایران به نقطه عطفی دست یافته ایم اظهار کرد: در 
این راه شاهد تلاش بی وقفه ی دانشمندان هسته ای، دیپلمات ها، 

سیاست مداران و حقوق دانان و مسئولین اقتصادی کشور بوده ایم.
وی تصریح کرد: به جای اینکه برنامه هسته ای بهانه ای برای 
بدخواهان برای تحریم و فشار و فاصله باشد از امروز برنامه هسته ای به 
عنوان برنامه ای برای روابط علمی، فناوری، تجاری و اقتصادی مطرح 

خواهد بود.
روحانی خاطرنشان کرد : به جای آنکه تا امروز از لحاظ حقوقی 
امنیت  شورای  قطعنامه  فشار 6  تحت  ایران  اسلامی  جمهوری 
سازمان ملل و 12 قطعنامه شورای حکام آژانش باشد امروز در برابر 
قطعنامه ای است که این قطعنامه برجام را به عنوان مصوبه شورای 

امنیت سازمان ملل در برابر جهانیان قرار داده است.
رئیس دولت تدبیر و امید با بیان اینکه از امروز دیگر برنامه  
هسته ای ایران با بهانه های واهی تهدید صلح و امنیت برای جهان 
و منطقه نیست تصریح کرد: امروز برنامه هسته ای وسیله ای برای 
فناوری نوین در مسیر توسعه کشور و ثبات و امنیت منطقه خواهد 
بود. وی با اشاره به اینکه از امروز تجار و کارآفرینان ما می توانند از 
مسیر قانونی و معمول نقل و انتقالات بانکی، فعالیت های تجاری و 
صادرات خود را با تسهیلات بیشتر آغاز کنند گفت: از امروز بانکهای 
کشور از بانکهای جهان برای مسائل مالی و پولی خدمات لازم را اخذ 

خواهند کرد و خدمات ضروری را به مردم کشورمان خواهند داد.
روحانی با بیان این که از امروز محدودیت صادرات نفت در کشور 
برداشته می شود خاطر نشان کرد: هر اندازه که برنامه کشور باشد 
درچارچوب مصالح ملی وبرنامه های مصوب کشور نفت و میعانات و 

فرآوردهای نفتی صادر خواهد شد.
وی با بیان اینکه از امروز خرید هواپیماهای مدرن در دسترس 
شرکت هایی است که می خواهند خدمات لازم را به مردم ارائه دهند 
افزود : از امروز ایمنی هوایی ما برای مسافران عزیز بیشتر خواهد شد.

رئیس جمهور خاطر نشان کرد: از امروز پولهایی که از آن ملت 
ایران بود و در بانکهای خارجی بود و قفل نابجایی به نام تحریم بر 
آنها زده شده بود در اختیار ملت ایران برای فعالیتهای اقتصادی قرار 

می گیرد.
روشن شد که سیاست برد- برد درست و صحیح است

رییس جمهور در ادامه نشست خبری خود اظهار کرد: از امروز 
روشن شد که کشور ما دارای یک قدرت بزرگ به نام دیپلماسی 
است که البته این قدرت را خیلی ها در داخل، منطقه و جهان باور 
نمی کردند. باور نمی کردند که سیاستمداران و دیپلمات های ما 
قادر هستند با قوی ترین دیپلماسی پای میز مذاکره با دیپلمات های 
کشورهای قدرتمند جهان بنشینند و از حقوق کشور و ملت خود به 

خوبی دفاع کنند.
وی ادامه داد:  از امروز روشن شد که سیاست برد- برد درست و 
صحیح است. برای آن ها که فکر می کردند یا باید کلاه سر دیگران 
گذاشت یا کلاه از سرمان برخواهند داشت روشن شد که می توان به 
توافقی رسید که به نفع کشور و دیگر کشورهای منطقه و جهان باشد.

روحانی با اشاره به ایستادگی ملت ایران یادآور شد: این موفقیت 
ملت ما در سایه ایستادگی، مقاومت، اتحاد، وحدت، پیوند قوا و حمایت 
همه ارکان کشور حاصل شد. اگر وحدت و انسجام ملی نبود و مردم 
در برابر فشار نا به حق و ظالمانه دیگران عقب نشینی کرده بودند 

امروز شیرینی این پیروزی بزرگ را در ذائقه خود حس نمی کردند.
مقام  ها و حمایت های  تاکید کرد: اگر هدایت  وی همچنین 
معظم رهبری نبود و چتر ولایت فقیه بر سر این ملت نبود و اگر 
چارچوب هایی که ایشان برای این مذاکرات تعیین کردند و تذکرات به 
موقعی که هر زمان لازم بود بدهند می دادند و حمایت کامل ایشان 
از مذاکره و مذاکره کنندگان نبود، امروز در این نقطه موفقیت نبودیم.

رییس دولت تدبیر و امید با بیان اینکه این موفقیت در سایه افراد 
با تجربه و دیپلمات های توانمند به دست آمده است گفت: اگر علم و 
هنر دیپلماسی نبود ما این موفقیت را به دست نمی آوردیم. ما بهترین 
افراد سرآمد دیپلمات خود را به این عرصه فرستادیم و دیدیم که 

موفقیت را برای مردم ما به ارمغان آوردند.
وی خاطرنشان کرد: آنگاه که توافق ژنو صورت گرفت و پس از آن 
در ماه های بعد استمرار یافت و در لوزان برای چارچوب های توافق 
نهایی موفقیت به دست آمد و آنگاه که در 23 تیر توانستند توافق 
جامع هسته ای را با طرف مذاکره کننده خود به دست آوردند و زمانی 
که قطعنامه سازمان ملل همه قطعنامه های شش گانه قبلی را لغو 
کرد و آنگاه که مراحل مختلف این راه پیموده شد و بالاخره در روز 

26 دی این موفقیت به دست آمد.
رییس جمهور همچنین بیان کرد: درست در همان روزی که در 
سال 57 تحمیل از سر مردم برداشته شد و حاکم تحمیلی از این 
کشور زدوده شد، تحریم  هم برداشته شد. ما امروز در فضایی هستیم 
که می توانیم با دنیا تعامل سیاسی، اقتصادی و حقوقی به نفع منافع 
خود داشته باشیم. در همین تجربه چند ساعته امروز هزار ال سی 
در بانک های مختلف باز شد و این نشان داد آن ها که می گفتند 
باور نکنید اشتباه می کردند. ما به قدرت ملی خود و به موفقیت 

ملت مان باور داریم.
برجام موانع را از پیش پای ما برداشته است

رییس جمهور در ادامه سخنان خود در نشست خبری امروز، 
گفت: امروز نه تنها تحریم بانک ها در سایه مسائل هسته ای برداشته 
شد بلکه روابطشان با دنیا باز شد و حتی بانک سپه هم از تحریم 

خارج شد.
وی ادامه داد: امروز روزی است که ملت ما در سایه ایستادگی و 
مجاهدت خود دستاوردهای این مجاهدت را می بیند و لمس می کند. 

امروز آغاز و فصل جدید در روابط ما با منطقه و جهان است.
رئیس جمهور کشورمان یادآور شد: من امروز صبح در مجلس و 
در جمع نمایندگان گفتم ما در شرایطی هستیم که به خاطر رکود و 
مشکلات اقتصادی نیازمند سرمایه می باشیم که چرخ اقتصاد کشور 
بر سرعت مطلوب 8 درصد رشد اقتصادی با ورود سرمایه به حرکت 

درآید.
روحانی خاطرنشان کرد: ما نیازمند به استفاده از فناوری های 
پیشرفته و صادرات غیرنفتی هستیم که در این راه برجام موانع را از 
پیش پای ما برداشته است و آنچه که می تواند ما را به هدف برساند 
تلاش و کوشش و فعالیت هرچه بیشتر تولید، حرکت برای رشد 

و رونق اقتصادی و فراهم آوردن شرایط برای اشتغال جوانان است.
وی افزود: خوشحالم که در همین روز دولت برنامه توسعه و 
بودجه سال 95 کل کشور را به مجلس تقدیم کرد. ان شاءالله قدم به 
قدم در راه پیشرفت در راه توسعه حرکت می کنیم و آثار این تلاش را 

در زندگی اقتصادی و سیاسی خود لمس خواهیم کرد.
هر دولتی در آمریکا روی کار بیاید
باید به تعهدات برجام عمل کند

رییس جمهور در ادامه نشست خبری خود در پاسخ به سوال 
خبرنگار پرس تی وی در مورد میزان سرمایه گذاری های خارجی 
و  نیازمند سرمایه  ما  داد:  توضیح  زیربنای کشور  بازسازی  برای 
تکنولوژی هستیم و در این راه شرایط کشورمان برای استقبال از 
کارآفرینان آماده است و ما برای رشد اقتصادی به فعال شدن بخش 

خصوصی نیازمندیم.
روحانی با بیان اینکه تنها دولت در زمینه جذب سرمایه خارجی 
وظیفه ندارد بلکه بخش خصوصی نیز می تواند سرمایه خارجی را 
جذب کند تصریح کرد: دولت از ابتدا پای بخش خصوصی رقابتی 
غیر رانتی، فرش قرمز پهن کرده است و امروز هم همین مسیر را 

ادامه می دهد.
رییس دولت تدبیر و امید با بیان اینکه کشور ما جاذبه های لازم 
برای سرمایه خارجی را دارد گفت: اقتصاد ما دارای آرامش و ثبات 
است و در طول دو و نیم سال گذشته از عمر دولت شاهد ثبات و 
آرامش بوده ایم و دولت نشان داده که می تواند به وعده هایی که داده 

است عمل کند.
روحانی با اشاره به اینکه کاهش تورم مستمر را به مردم قول داده 
بودیم و این مساله را شاهد بودیم افزود: رشد اقتصادی را مشاهده 
کردیم و پارسال 3 درصد رشد اقتصادی مثبت داشتیم. امسال هم 

خواهیم داشت و سال آینده نیز حداقل 5 درصد رشد اقتصادی را 
تجربه خواهیم کرد.

وی با بیان اینکه مسیر اقتصاد یک مسیر توام با حرکت منظم 
و حساب شده و با آرامش است تصریح کرد: کشور ما دارای نیروی 
انسانی لایق،  سرمایه کافی و انرژی است و ثبات و امنیت دارد. پس در 

بسیاری از زمینه ها آماده سرمایه گذاری هستیم.
روحانی با بیان اینکه 150 شرکت خارجی در طی ماه های اخیر 
از 50 کشور به ایران سفر کرده اند و مذاکرات متعددی داشته ایم 
گفت: این موضوع نشان از آن دارد که سرمایه خارجی قابل جذب 
است اما اینکه چقدر سرمایه جذب می کنیم دولت و بخش خصوصی 
و بخش سیاسی باید دست به دست هم دهند تا جاذبه ها برای جذب 

سرمایه را بیشتر کنیم.
به گزارش خبرنگار ایسنا، رییس جمهور همچنین در پاسخ به 
سوال دیگری از خبرنگار پرس تی وی در مورد برنامه دولت ایران 
پس از تغییر دولت در آمریکا و احتمال روی کار آمدن تندروها در این 
کشور گفت: اینکه در اجرای برجام با مشکلاتی مواجه هستیم و باید 

به فکر باشیم و مراقبت و رصد کنیم امری طبیعی است.
روحانی با بیان اینکه در آمریکا هر گروهی بعدا دولت را در اختیار 
داشته باشد تعهدی که امروز دولت فعلی در برجام به ما داده است 
تعهد دولت آمریکاست و نه این دولت و آن دولت افزود: این تعهد 
استمرار پیدا می کند و فرقی ندارد هر دولتی روی کار آید به این 

چارچوب متعهد است و قطعنامه 2231 برای همین است.
رییس دولت تدبیر و امید با اشاره به اینکه صهیونیست ها و 
تندروهای آمریکا تلاش می کنند علیه حرکتی که در برجام شکل 
گرفته است اقدامی انجام دهند خاطرنشان کرد: همه باید بدانیم دنیا 
به این نتیجه رسیده که راه تحریم راه صحیحی نیست و راه باخت - 

باخت است و به ضرر همه است.
روحانی با بیان اینکه همه فهمیده اند ایران و ملت ایران قابل اعتماد 
است گفت: در برنامه های اخیر پی ام دی ثابت شد ایران دولتی 
اخلاقی است و راست گفته و منحرف نشده است. پس اعتمادی که 
دنیا به ملت ما دارد به مراتب از اعتمادی که در سال های گذشته بوده 
بیشتر است به این دلیل که چهره واقعی ما در این سال ها روز به روز 

برای جهانیان آشکار شده است.
رفتار غیر دیپلماتیک و ناصحیح را نمی پذیریم

رییس جمهور در نشست خبری خود در پاسخ به سوالی مبنی 
بر اینکه در شرایط جدید و با توجه به مشکلاتی که در روابط ایران 
و عربستان به وجود آمده چطور می توان از برجام برای حل مسائل 
منطقه کمک گرفت اظهار کرد: برجام می تواند به عنوان یک راه حل 
برای حل و فصل مسایل منطقه ای هم مورد استفاده قرار بگیرد. برجام 
یعنی دو طرفی که اختلافی با هم دارند از طریق منطق و مذاکره می 

توانند به حل و فصل و مرحله اعتمادسازی برسند.
وی یادآور شد: منطقه مشکلات فراوانی دارد و متاسفانه بعضی 
از کشورهای منطقه با معضل تروریسم مواجه هستند و اختلافاتی 
بین کشورهای منطقه وجود دارد که در منطقه ما باید برداشته شود. 
از امروز با اجرای برجام شرایط برای روابط سیاسی و اقتصادی با 
کشورهای منطقه بهتر از گذشته خواهد بود و در سایر این روابط هم 

می توانیم مسائلی را که در منطقه داریم حل و فصل کنیم.
روحانی تاکید کرد: ما می خواهیم با همه کشورهای همسایه 
خود روابط صمیمانه داشته باشیم اما مشکلات عربستان از خود 
آن ها نشات گرفته است. عکس العمل عربستان در مساله منا در 
چارچوب های مسایل اخلاقی و حتی عرف دیپلماسی نمی گنجید. 
عربستان از ملت هایی که مردم شان در منا کشته شدند عذرخواهی 

نکرد.
وی ادامه داد:  از طرفی رفتار عربستان با مردم منطقه هم خوب 
نیست. عربستان مردم یمن را ماه هاست تحت بمباران های شدید 
قرار داده که از دید هر منصفی این کار محکوم است. مفهوم کشتار 
مسلمانان در یک کشور فقیر جز ویرانی و بی خانمانی چیست؟ 

عربستان به چه دلیل این کار را دنبال می کند.
رییس جمهور در ادامه بیان کرد: اگر کسی در داخل عربستان 
بر مبنای اخلاق خودش برای عدالت اجتماعی سخنی گفته و نقدی 
کرده در برابر انتقاد حتی انتقاد تند و حتی اتهام پاسخی که داده 
می شود اعدام نیست. کشتن یک عالم مبلغ دینی و مورد احترام 
بخش قابل توجهی از جامعه عربستان چیزی نیست که قابل قبول 

باشد.
وی اظهار امیدواری کرد که عربستان از مسیر اشتباهی که انتخاب 
کرده بازگردد و اضافه کرد: امیدواریم عربستان این مسیر اشتباه را 
ادامه ندهد و به مسیری برگردد که به نفع جامعه باشد. امروز یکی 
از مقامات سعودی از اینکه مشکلات اقتصادی ایران حل شده اظهار 
تاسف و ناراحتی کرد. یک همسایه و یک مسلمان هیچ وقت این کار 
را نمی کند. مسلمان ها همه با هم برادرند آن هم کشوری که خود را 

حرمدار حریم امن الهی می داند.
روحانی همچنین گفت: ما به حل و فصل مسایل منطقه از طریق 
دیپلماتیک امیدواریم. دولت ما رفتار غیر دیپلماتیک و ناصحیح را 
نخواهد پذیرفت و اگر لازم باشد هم جواب قاطعی به برخی برخوردها 
خواهد داد. امیدواریم تاکنون حکام عربستان درسی تازه گرفته باشند.

برای ورود سرمایه و تکنولوژی
 از آمریکا به ایران آمادگی داریم

رییس جمهور در ادامه در پاسخ به سوال خبرنگار جهان صنعت 
مبنی بر اینکه آیا پس از برجام نیز شاهد گزارش 100 روزه از سوی 
رییس جمهور خواهیم بود و این سنت ادامه خواهد یافت گفت: در 
ایام انتخابات به مردم قول داده بودم بعد از 100 روز از اقدامات 100 
روزه به مردم گزارش دهم همان طور که سالانه از فعالیت های دولت 

به مردم گزارش خواهیم داد.
وی با بیان اینکه اصل گزارش دهی به مردم در کوتاه مدت و 
سریع درست است و به نفع مردم و دولت خواهد بود گفت: دولت 
هم باید موفقیت هایش را با مردم در میان بگذارد و هم مشکلاتش 
را و امید است که با فاصله کوتاه تر بتوانیم نشست خبری و گفت وگو 

با مردم داشته باشیم.
روحانی در پاسخ به سوال خبرنگار روزنامه جوان مبنی بر اینکه اگر 
آمریکا به بهانه های حقوق بشری و تروریسم بخواهد تحریم ها را علیه 
ایران تکرار کند چه واکنشی خواهیم داشت گفت: این احتمال وجود 
دارد چون مردم ما در طول زمان بدعهدی ها و ظلم های فراوانی از 
دولت آمریکا دیده اند و بنا نیست ما به خاطر برجام به کشوری مثل 

آمریکا اعتماد کنیم.
رییس دولت یازدهم با بیان اینکه در برابر هر کنشی واکنشی 
خواهد بود تصریح کرد: اگر آن ها در اجرای برجام نقضی انجام دهند 
ساز و کاری در خود برجام پیش بینی شده که طبق آن ما مساله را 
دنبال می کنیم و اگر در زمینه های دیگر آمریکایی ها اقدامی انجام 

دهند باز هم پاسخ متقابل را دریافت خواهند کرد.
روحانی با بیان اینکه شرایط آینده شرایطی نیست که آمریکایی ها 
بخواهند تحریم های گذشته را برگردانند خاطرنشان کرد: تحریم نفت 
و بانک بر مبنای قطعنامه های شورای امنیت بود و آن قطعنامه ها 
زمینه را برای این ترک تازی ها برای افراطیون آمریکا آماده کرده بود 

که امروز این زمینه وجود ندارد و افکار عمومی خریدار آن ها نیست.
رییس دولت تدبیر و امید با اشاره به اینکه در زمینه تحریم آنچه 
در مورد آمریکا مهم بود تحریم های ثانویه آن ها بود افزود: ما که روابط 
اقتصادی آنچنانی با آمریکایی ها نداشتیم و الان هم نخواهیم داشت. 
گرچه در برخی زمینه ها از جمله هواپیما، صادرات برخی کالاهای 
ایرانی مثل فرش و پسته شرایط جدیدی بعد از برجام به وجود خواهد 
آمد و ما هم آماده ایم و اگر بخواهد از آمریکا سرمایه و تکنولوژی بیاید 

آمادگی داریم اما آن ها ممکن است موانعی داشته باشند.
وی با اشاره به اینکه تسهیلاتی برای شرکت هایی که در خارج از 
آمریکا وجود دارد و برخی از سهام شان متعلق به آمریکایی هاست در 
پسابرجام به وجود آمده است گفت: ممکن است بعد از اجرای برجام 
با مشکلاتی هم مواجه شویم اما هیات نظارت بر اجرای برجام که مقام 
معظم رهبری بر آن تاکید کرده اند و شورای عالی امنیت ملی یکی از 
مسئولیت هایشان رصد دائمی شرایط است و اگر مشکلی پیش آید ما 

هم پاسخ لازم را در برابر آن خواهیم داشت.
از طرف ما مانعی برای سرمایه گذاری آمریکا وجود ندارد

رئیس جمهور کشورمان در ادامه نشست خبری خود در سالن 
اجلاس سران، در پاسخ به سوالی در خصوص اینکه آیا در یک سال 
و چند ماه مانده از عمر دولت باقی وعده های شما نیز تحقق پیدا 

می کند یا خیر، گفت: دعا بفرمایید.
وی ادامه داد: من در زمان تبلیغات انتخاباتی وعده هایی دادم 
که یکی از آنها تعامل سازنده با دنیا همچنین حل و فصل مسائل 
هسته ای بود که جمله معروف سانتریفیوژ بچرخد در حالی که چرخ 
زندگی مردم و چرخ اقتصاد هم در حرکت باشد در خاطره ها هست. 

البته آقای صالحی می خواهند سانتریفیوژهای بیشتری بچرخد.
روحانی یادآور شد: امروز به یکی از وعده های دولت در سایه 
تلاش همه نه فقط دولت، رهنمودهای رهبری، تلاش مردم و وزارت 
امور خارجه و شخص آقای ظریف رسیدیم. آقای ظریف کار بزرگی 
را بر دوش داشتند که من در فرصت دیگری برای مردم توضیح 
می دهم که دستیابی به این توافق چه کار سختی بود. چرا که شما 
وقتی با دوستتان هم بخواهید درباره مسأله اختلاف انگیزی به توافق 
برسید سخت است چه برسد به 6 کشور که آنها بعضاً خود نیز با هم 

اختلافاتی دارند.
روحانی با بیان اینکه ایجاد هماهنگی بین گروه 1+5 هم از 
کارهایی بود که ما باید انجام می دادیم، تصریح کرد: مذاکرات سیاسی 
کار بسیار سختی بود. در عین حال بخش اقتصادی دولت نیز اگر 
آرامش اقتصادی را نگه نمی داشت ما موفق نبودیم. چرا که در شرایط 

تحریم ما شاهد رشد اقتصادی و آرامش در بازار بودیم.
رئیس جمهور همچنین بیان کرد: در عین حال اگر نیروهای 
مسلح ما سپاه، بسیج، ارتش و نیروی انتظامی کشور را امن و باثبات 
نگه نمی داشتند و اگر حمایت مجلس و علما و بزرگان و دانشگاهیان 

نبود ما نمی توانستیم به این موفقیت برسیم.
روحانی با بیان اینکه بزرگترین قول من به مردم به لطف خدا 
تحقق پیدا کرد، ادامه داد: من وعده های دیگری نیز در زمینه های 
اقتصادی، فرهنگی، فناوری و سیاسی نیز دادم که برخی از آنها تحقق 
پیدا کرده است. البته در زمینه های دیگر نیز وعده هایی دادیم که 
امیدواریم در پسابرجام و پساتحریم این فرصت ایجاد شود تا آن 
وعده ها نیز عملیاتی شود. البته نقش رسانه ها و خبرنگاران در این 
راستا قابل توجه است و آنها باید دولت ها را وادار کرده در مسیر 

عملیاتی شدن وعده های خود حرکت کنند.
به گزارش ایسنا، روحانی در پاسخ به سوال دیگری درباره نقش 
بخش خصوصی در افزایش سرمایه گذاری های خارجی و با اشاره به 
ضعف این بخش، گفت: تلاش دولت بر این است که بخش خصوصی 
نقش بیشتر و پررنگ تری داشته باشد و دولت تلاش می کند در 
قوانین و مقررات حمایت های بیشتری از بخش خصوصی انجام دهد.

وی افزود: من امروز صبح نیز در مجلس گفتم که اجرای بسیاری 
از طرح های عمرانی با مشارکت بخش خصوصی امکان پذیر است و 
باید به آنها واگذار شود و به سرمایه گذاران خارجی نیز گفته شده که 
با بخش خصوصی همکاری کنند و باید مشکلات و موانعی که در این 

زمینه وجود دارد حل و فصل گردد.
رئیس جمهور کشورمان در ادامه یادآور شد: اینکه محیط کسب 
و کار بهبود یافته به این دلیل است که فضا و تحرک برای بخش 
خصوصی بیشتر شده و امیدواریم در پسابرجام فضای بهتری برای 

فعالیت بخش خصوصی مهیا شود.
روحانی همچنین در خصوص رابطه اقتصادی ایران و آمریکا، 
گفت: اگر آمریکا بخواهد در کشورمان سرمایه گذاری کند مانعی 
وجود ندارد و اگر خودشان قوانین مانعی دارند باید برداشته شود. در 
حال حاضر نیز د زمینه واردات هواپیمای مسافربری و صادرات برخی 
کالاهای ایرانی به آمریکا نیز موانع برداشته شده و این به نفع مردم 

ایران و آمریکا خواهد بود.
وی تأکید کرد: از طرف ما مانعی برای سرمایه گذاری توسط آمریکا 

و ورود تکنولوژی به کشومان وجود ندارد.
به گزارش ایسنا، رییس جمهور در ادامه نشست خبری خود در 
پاسخ به سوالی درباره سفر رییس جمهور چین به ایران و روابط 
این دو کشور گفت: ما دوستان دوران سختی و تحریم را فراموش 
نمی کنیم و امروز باید زمینه توسعه بیشتر روابط برای کشورهایی 
که در سال های گذشته با وجود مشکلات تلاش کردند روابط 

گسترده ای با ما داشته باشند را فراهم کنیم.
وی یادآور شد: در این دو سال و نیم حضور من ملاقات های 
زیادی بین من و رییس جمهور چین انجام شده، هم در نیویورک 
هم در اجلاس های مربوط به شانگهای و هم در سفر من به چین. 
الان هم در سفر رسمی شنبه رییس جمهور چین به ایران زمینه های 
روابط دوجانبه فراهم می شود و اسنادی که باید امضا شود آماده شده. 
این سفر باعث توسعه بیشتر روابط ما با چین خواهد بود و به سمت 

روابط استراتژیک و راهبردی در حرکت خواهیم بود.
روحانی همچنین اظهار کرد:  ما به عنوان اولین شریک تجاری در 
پسابرجام می توانیم روی چین حساب کنیم و سفر رییس جمهور 
چین به ایران در سرمایه گذاری، فناوری و تجارت می تواند نقش 

بیشتری ایفا کند و مقدمات برای توسعه روابط فراهم خواهد شد.
رییس دولت یازدهم در پاسخ به سوالی درباره انجام سیاست های 
اقتصاد مقاومتی خاطرنشان کرد: سیاست های اقتصاد مقاومتی در 
حال اجرا شدن است اما هنوز باید زمینه های بیشتری را فراهم کنیم. 
توسعه صادرات غیر نفتی ما در حال افزایش است، یا اینکه فناوری 
در زمینه شرکت های دانش بنیان در سطح وسیع انجام شده است و 
یا اینکه امسال اتکا ما به نفت خام در بودجه از همیشه کمتر بوده که 

همه اینها همان سیاست های اقتصاد مقاومتی است.
وی اضافه کرد: برجام و برداشتن موانع و تحریم ها به معنای حل 
همه مسائل نیست. مثل این است که غاصبی باغ شما را تصرف کرده 
بوده و حالا بیرونش کرده اید و از امروز که باغ در اختیارتان است نمی 
توانید همان موقع دنبال جعبه میوه باشید بلکه باید زمین و شرایط 
آماده شود و مراقبت هایی ویژه انجام گیرد تا میوه به ثمر برسد بنابراین 

همه چیز بلافاصله نخواهد بود.
روحانی همچنین عنوان کرد:  البته برخی مسایل هم بلافاصله 

است؛ مثلا در فروش نفت ما از امروز شروع به فروش بیشتر نفت 
کردیم یا اینکه در فعالیت های بانکی مخارج ناروایی را متحمل می 
شدیم اما امروز 1000 ال سی باز شده است. بعضی از آثار بلافاصله 
پدیدار می شوند اما در عین حال بسیاری از موارد هم هست که باید 
در طول زمان انجام شود. برجام و برداشتن تحریم ها شرط لازم برای 

توسعه اقتصادی کشور است اما شرط کافی نیست.
وی افزود: امروز مانع برداشته شده و حالا نوبت جوانان، کارآفرینان 
و همه است که از فضا استفاده کنند و ما باید رشد اقتصادی و اشتغال 
که دو هدف اصلی هستند را دنبال کنیم. پسا تحریم می تواند شرایط 
خوبی را برای اقتصاد ما فراهم کند. ما باید بتوانیم با صادرات بازارهای 
هدفی را به دست بیاوریم و با رشد صادرات غیرنفتی موجب رونق 

اقتصادی و ایجاد اشتغال شویم.
رژیم  ناراحتی  ابراز  به  واکنش  در  ادامه  در  جمهور  رییس 
صهیونیستی از توافق هسته ای ایران و همچنین نقش ایران در حل 
مسائل منطقه به خصوص در عراق، سوریه و یمن تصریح کرد: ما 
اگر می شنیدیم که رژیم صهیونیستی از برداشته شدن تحریم ها 
خوشحال شده خیلی تعجب می کردیم. طبیعی است که دشمنان 
ثبات و امنیت منطقه و ایران امروز ناراحت باشند. امروز روز خوشحالی 
دوستان ایران است نه فتنه افکنان و برهم زنندگان ثبات. همان طور 
که پیش تر هم گفتم توقع ما این نبود که یک کشور اسلامی هم از 

برداشته شدن تحریم ها اظهار ناراحتی کند.
وی با بیان اینکه مشکلات زیادی در منطقه وجود دارد تاکید کرد: 
ایران از ابتدا به دنبال حل این مشکلات بود و از ابتدا از دولت های 
عراق و سوریه در مقابل تروریست ها حمایت کرد. هر کشوری که از ما 
برای مبارزه با تروریسم کمک بخواهد در کنارش خواهیم بود. معتقدم 
در نهایت ملت عراق پیروز خواهند شد و آن ها که به فکر نابودی یمن 
هستند ناموفق خواهند بود. در سوریه هم شرایط بهتر خواهد شد 

همان طور که در ماه های اخیر دیده ایم که شرایط بهتر شده است.
شورای نگهبان نگذارد دلواپسی به وجود آید

خبرنگاری از رییس جمهوری پرسید: یکی از اصلی ترین وعده 
های شما در عرصه دیپلماسی کشور محقق شد ولی درست زمانی 
که پیروزی این شیرینی بر کام ملت ایران نشست، خبرهای خوبی در 
حوزه سیاست داخلی و انتخابات به گوش نرسید. چهره های با سابقه 
ای بودند که رد صلاحیت شدند، با توجه به این که یکی از وعده 
های انتخاباتی شما برگزاری یک انتخابات پرشور بود، به عنوان رییس 
جمهور ایران برای احقاق حقوق چهره های سیاسی با سابقه نظام 
چگونه عمل خواهید کرد و آیا تلاشی در این زمینه انجام خواهید داد؟ 
رییس جمهوری گفت: همین مدل برجام را باید در داخل اجرا کنیم؛ 

اطلاعات اولیه ای هم که به من دادند خیلی خوشحال کننده نبود.
وی ادامه داد: در دو مرحله، بسیار شرایط خوبی بود. در مرحله 
ثبت نام، استقبال خوبی شد، در مرحله ای که هیات های اجرایی 
صلاحیت ها را بررسی کردند، بسیار امیدوار کنند، در مرحله نظارت، 

برخی از افراد احراز صلاحیت نشدند.
رییس جمهور تاکید کرد: ما بسیار امیدواریم شورای نگهبان به 
این مساله رسیدگی کند و اگر صلاحیتی تایید نشده که قابل تایید 
هست که به نظرم این موارد، فراوان است شورای نگهبان دخالت کند.

روحانی تصریح کرد: من به عنوان رییس جمهور از همه اختیاراتم 
در این زمینه استفاده خواهم کرد؛ شورای نگهبان که نهاد بسیار 
مهمی در کشور ماست و پاسدار قانون است، ما در جایی با شورای 
نگهبان وظایف مشترکی به یک معنا داریم یعنی هم رییس جمهور 
پاسدار قانون اساسی و مسوول اجرای قانون اساسی است و شورای 
نگهبان نیز شورای نگهبان قانون اساسی است و دقت می کند که 
قانون اساسی در قوانین موضوعه کشور نقض نشود و در انتخابات هم 

نظارت می کند به انتخابات که قانون اجرا شود.
رییس جمهوری تاکید کرد: امیدوارم شورای نگهبان با رسالت 
سنگینی که بر دوش دارد، آنچه که رهبر معظم انقلاب تاکید کردند 
برای این که انتخابات پرشوری داشته باشیم و حتی ایشان فرمودند 
آن ها هم که با نظام میانه خوبی ندارند پای صندوق انتخابات بیایند، 
برای این که این صندوق انتخابات برای کشورشان است، امیدوارم 
ان شاءالله شورای نگهبان این دغدغه خاطر را حل کند و نگذارد 

دلواپسی به وجود آید
. روحانی در ادامه نشست خبری خود در سالن اجلاس سران در 
پاسخ به سوال خبرنگاری از رسانه ایتالیایی، در خصوص جایگاه ایتالیا 
در پسا برجام و رابطه آن با ایران اظهار کرد: اصولا در پسابرجام روابط 
ما با اروپا افزایش پیدا می کند که این افزایش ارتباط قطعا شامل سایر 

کشورهای دیگر نیز خواهد شد.
وی ادامه داد: سابقه روابط اقتصادی ما با ایتالیا سابقه بسیار خوبی 
است و ما با این کشور یک رابطه سنتی داشتیم و هیچ وقت مانعی 
برای توسعه روابط بین ما و ایتالیا نبوده و امروز در پساتحریم شرایط 
بهتری آماده شده و در این راستا من هفته آینده سفر دو روزه ای 
به ایتالیا خواهم داشت و در آنجا در زمینه های مختلف از جمله در 
زمینه زیرساخت و انرژی مذاکراتی خواهیم داشت و اسنادی در زمینه 
همکاری های دوجانبه به امضا خواهد رسید. در عین حال سفری به 

واتیکان نیز دارم.
رییس جمهور کشورمان همچنین در پاسخ به سوال دیگری در 
خصوص تاثیر اجرایی شدن برجام در بازارهای مالی و بورس نیز گفت: 
مسلما ما در بازارهای مالی و سرمایه ای آثار پسابرجام را خواهیم دید.

وی افزود: البته ما در بورس نقش چندانی نداریم و اکثرا در اختیار 
شرکت ها و بخش های مختلف اقتصادی است. بورس خود گوش 
شنوایی دارد و بر مبنای آن حرکت می کند، شرایط اقتصادی منطقه 
و کشور را می بیند و بر آن مبنا تصمیم می گیرد البته شرایط بورس 

این روزها بهتر شده و در آینده بهتر خواهد شد.
روحانی ادامه داد: در زمینه صادرات غیر نفتی حتما وضعیت 
ما بهتر می شود به دلیل شرایط بانکی که داریم همچنین شرایط 
سرمایه گذاری در ایران بهتر می شود؛ بنابراین شاهد چنین تغییراتی 
البته همه مشکلات اقتصادی  در روزهای پیش رو خواهیم بود 
کشور حل و فصل نمی شود اما اجرایی شدن برجام آغازی برای قدم 

گذاشتن در مسیر رشد و توسعه کشور است.
وی همچنین در خصوص سفر آمانو به تهران نیز خاطرنشان 
کرد: با آقای آمانو کار داریم البته از قبل هم کار داشتیم. همان طور 
که می دانید ما عضو ان پی تی هستیم و در چارچوب آن با آژانس 
همکاری می کردیم، مدتی پروتکل الحاقی را داوطلبانه اجرا کردیم و 

از امروز به بعد نیز آن را داوطلبانه اجرا می کنیم.
رییس جمهور کشورمان با تاکید بر اینکه شرایط هسته ای کشور 
با قبل متفاوت شده تصریح کرد: قبلا شرایط هسته ای ما به گونه ای 
بود که سازمان های بین المللی همچون شورای امنیت می گفتند 
فعالیت هسته ای ما غیرقانونی است اما امروز همه آن را قانونی دانسته 

و فعالیت هسته ای ایران را دنیا به رسمیت می شناسند.
روحانی افزود: در زمینه فناوری هسته ای ما قبلا به خود متکی 
بودیم و نمی گذاشتند با دنیا در ارتباط باشیم اما از این پس در این 
زمینه و ورود آن به بخش های مختلف با کشورها همکاری داریم و 
فردو به مرکز تحقیق و توسعه تبدیل می شود. ما در زمینه هسته ای 
وارد بخش تجاری شدیم و برای اولین بار مواد هسته ای را صادر و وارد 
کردیم. کاری که تقریبا بعد از انقلاب سابقه نداشت بنابراین شرایط 
ما شرایطی نو شده به قولی گفتند در بهار آزادی جای شهدا خالی و 
جای شهیدان هسته ای ما در این روزها خالی است. در روزهایی که 
فضای حرکت بهتر در زمینه هسته ای برای ما فراهم شده و روابط ما 

با آژانس نیز خود به خود مهم خواهد بود.
وی همچنین تصریح کرد: در عین حال 8 سالی با آن ها کار 
خواهیم کرد که امید داریم زودتر از این مدت بتوانیم با آژانس به 
توافقی برسیم که آن ها در اینکه در ایران همه فعالیت های هسته ای 
چه اعلام شده و چه اعلام نشده صلح آمیز است شکی نداشته باشند.

رییس جمهور کشورمان با بیان اینکه راکتور اراک مدرن سازی 
می شود یادآور شد: در زمینه هسته ای ما تحرکات فناورانه و تجاری 
بیشتری نسبت به گذشته خواهیم داشت و روابط ما با آژانس ان 

شاءلله روابط بهتری خواهد شد.
روحانی در پایان نشست خبری خود ضمن درود بر همه شهیدان 
به ویژه شهدای هسته ای اظهار کرد: مجددا به ملت ایران تبریک می 
گویم که این روزها، روزهای پیروزی تدبیر بود و این پیروزی می تواند 
فضای امیدبخش بهتری را برای ملت ما فراهم کند تا در همه زمینه ها 

شاهد پیشرفت بیشتر باشیم.
در این نشست علاوه بر وزرا و معاونین دولت یازدهم و اعضای تیم 
مذاکره کننده هسته ای )محمد جواد ظریف، عباس عراقچی، مجید 
تخت روانچی(، محمد نهاوندیان، حسین فریدون، مرتضی بانک، 

محمد باقر نوبخت و صالحی امیری حضور داشتند.
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به امید روزهای بهتر
سرانجام برجام به فرجام رسید. دیوار تحریم ها،9 سال 
پس ازآنکه در دی ماه 85 و بر اساس قطعنامه 1737 شورای 
امنیت به تدریج، بالا و بالاتر رفت، اکنون در سایه تدبیر نظام 
و بردباری ملت، فروریخته است. این نوشتار، به پیامدهای 
مشترك  اقدام  جامع  برنامه  اجرای  داخلی  و  بین المللی 

می پردازد.
1-دستیابی ایران و 6 دولت به توافق هسته ای، رویدادی کم نظیر در مناسبات بین المللی 
است. ویژگی مهم این توافق، آن است که برای اولین بار در روابط نوین بین المللی، 
دولتی درحال توسعه با قدرت های عمده جهانی درباره موضوعی امنیتی مذاکره می کند 
و به نتایجی منصفانه دست می یابد. به علاوه این توافق، اولین نمونه در تاریخ سازمان ملل 
است که اعضای شورای امنیت بر اساس آن و بر مبنای مذاکره با دولتی درحال توسعه 
می پذیرند قطعنامه های پیشین خود را لغو کنند و به بخش مهمی از خواست های طرف 
مقابل تن دهند. دستیابی ایران و 6 دولت به توافق هسته ای، از تداوم وضعیتی تنش آمیز 
-که می توانست در منطقه همیشه آشوب زده خاورمیانه، خطرآفرین باشد-جلوگیری کرد. 
اکنون می توان به ثبات خاورمیانه امید بیشتری داشت. به ویژه آنکه اجرای توافق هسته ای، 
زمینه همکاری های منطقه ای و فرا منطقه ای را با مشارکت ایران به عنوان قدرتی منطقه ای، 
برای مقابله با تروریسم در خاورمیانه هموار می کند. البته پیش از آنکه بتوان درباره چنین 
امکانی اندیشید باید برای مدیریت و کاهش تنش میان ایران و برخی دولت های منطقه 
به ویژه عربستان، اقدامات مؤثری را سامان داد. اجرای برجام می تواند به ترغیب عربستان 

برای تنش زدایی با ایران کمك کند.
2-اجرای برجام سبب بازگشت اقتصاد ایران به عرصه بین المللی خواهد بود. انزوای 
اقتصادی در عصر جهانی شدن، آسیب های فراوانی همچون دور ماندن از منابع مالی و 
فناوری های نوین و عقب ماندن از قافله توسعه به همراه خواهد داشت. تجربه سنگاپور، 
کره جنوبی، برزیل، هند و ترکیه از یک سو و زیمباوه، کوبا و کره شمالی از جانب دیگر 
نشانگر آن است که عبور از شاهراه استفاده از مزایای جهانی شدن و مدیریت بهینه منابع 
به دشت سرسبز توسعه اقتصادی و کوره راه انزوا و قطع مناسبات اقتصادی با جهان خارج، 
به پرتگاه عقب ماندگی می انجامد. تحریم ها به طور فزاینده ای پیوند اقتصاد ایران را با اقتصاد 
جهانی گسست و اجرای برجام، فرصتی مهم برای ترمیم این گسست است. بااین وجود باید 
به این نکته توجه کرد که این ترمیم، زمان بر خواهد بود و به شکل ناگهانی روی نخواهد 
داد. اجرای برجام به علاوه به سبب تسهیل صادرات نفت و ایجاد امکان بهره مندی کشور از 
درآمدهای نفتی، می تواند تنگناهای اقتصادی موجود را کاهش دهد. موضوع نگران کننده، 
کاهش شدید قیمت نفت است که در شرایط کنونی، محدودیت های اقتصادی زیادی برای 
صادرکنندگان نفت به ویژه ایران به همراه دارد. ایران، وقتی روزانه بیش از دو میلیون بشکه 
نفت را به قیمت  صد دلار می فروخت، به سبب سیاست های غلط دولت های نهم و دهم 
و هزینه درآمدها در بخش جاری و خودداری از ایجاد ذخایر قابل اتکا و سرمایه گذاری های 
پایدار و بازده، نتوانست برای چنین دوره ای، راهکاری قابل اتکا، بیافریند و اکنون دولت با 
درآمد نفتی کمتر از سی دلار برای هر بشکه، با مشکل روبروست. به علاوه منطق اقتصادی، 
دولت را متقاعد می کند که از تبدیل ارزهای آزادشده به ریال  و هزینه آن در بخش جاری، 

با توجه به آثار تورمی آن خودداری کند.
3-روحانی، توانست مهم ترین وعده خود را عملی و با هماهنگی تصمیم گیران نظام، 
تحریم ها را لغو کند. این رویداد به شرط آنکه با تحولات مثبت دیگری همراه باشد، می تواند 
شرایط مناسب تری را به همراه آورد. اکنون انتخابات مجلس  و خبرگان پیش روی ماست. 
برگزاری انتخابات به شکل رقابتی، تنها متغیری است که می تواند مشارکت حداکثری را به 
همراه آورد و به تعبیر مقام معظم رهبری، مخالفان نظام را به حضور در انتخابات تشویق 
کند. اگر رویه هیئت های نظارت در رد صلاحیت گسترده اصلاح طلبان و اعتدال گرایان، 
اصلاح نشود، مشارکت گسترده شهروندان، با اخلال روبرو خواهد شد. فروریختن دیوار 
تحریم، بازگشت رشد اقتصادی و برگزاری انتخابات رقابتی، مجموعه به هم پیوسته ای است 

که می تواند شرایط مناسب تری را برای ایرانیان، در پی آورد. به امید روزهای بهتر.

آیت الله نوری همدانی: 

حق الناس در انتخابات رعایت شود 
آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید، رای مردم را نوعی امانت ذکر کرد و گفت: 

حق الناس در انتخابات باید رعایت شود. 
به گزارش ایرنا، وی روز یکشنبه در دیدار اعضای ستاد انتخابات استان قم بیان داشت: 
وجود نظامی ولایی در مملکت را شاکر هستیم و قانون اساسی ما از قرآن و اهل بیت)ع( 
گرفته شده است و در دنیا بی نظیر بوده و نظام ما در امتداد فرهنگ پیامبران خدا و ائمه)ع( 
است. وی اظهار داشت: انقلاب اسلامی ریشه در دین، عقیده و ایمان ما دارد انقلاب اسلامی 
ما نظامی دینی دارد و ریشه در دل و فطرت مردم دارد و ولایت از اصول مذهب و دین ما 
به شمار می آید. آیت الله نوری همدانی گفت: کارگزاران نظام اسلامی با اخلاص گام بر می 
دارند و در راه خدا و نظام ولایی کار می کنند و در حالی که قم همیشه در بسیاری امور 
پیشگام انتخابات بوده است امیدواریم انتخابات پیش رو نیز در شرایطی انجام شود که باعث 
سرافرازی نظام و اسلام باشد. وی گفت: نظر شورای نگهبان نظری استصوابی است و امانت 
را نمی شود به دست هر شخصی سپرد و هر کسی بخواهد نمی تواند در انتخابات به عنوان 
داوطلب شرکت کند. وی ادامه داد: در هر مملکتی دستگاهی وجود که به هر شخصی 
میدان داده نمی شود از همین رو کسی که معلومات، تقوا و بینش او پایین است نمی تواند 

در مجلس شورای اسلامی بنشیند و برای خبرگان این مساله مهم تر است. 
این مرجع تقلید تاکید کرد: کار شورای نگهبان به جاست که بر اساس قانون افراد را 
محک می زند تا کسانی که صلاحیت داشته باشد اجازه گام برداشتن در عرصه انتخابات را 
پیدا کنند و کسی که به عنوان مثال سابقه محکومیت دارد مسلما نمی تواند در انتخابات 
داوطلب شود. آیت الله نوری همدانی همچنین گفت: داعش در دنیا سر و صداهای فراوانی 
ایجاد کرده است اما افراد بصیر، هوشیار و بیدار راه خود را پیدا می کنند که در چه راهی 

گام بردارند و بصیرت در دین اسلام مساله بسیار مهمی است. 
رئیس ستاد انتخابات استان قم نیز در این دیدار اهمیت برگزاری انتخابات اسفند ماه 
را با توجه به مسائل منطقه و فتنه انگیزی گروه های تکفیری مورد اشاره قرار داد و گفت: 
موفقیت هسته ای کشور در مذاکرات و رفع تحریم ها نیز شرایط خاصی را بر انتخابات و 
نحوه حضور حداکثری مردم فراهم کرده است. احد جمالی افزود: ستاد انتخابات استان قم 
مصمم است تا همان گونه که رهبری و مراجع تقلید تاکید دارند با رای مردم مانند امانت و 

حق الناس برخورد شود و در این راستا دین خود را حفظ کنیم. 

آیت الله هاشمی رفسنجانی: 

دوره جدیدی از توسعه و همکاری
 با دنیا آغاز شده است

رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام تصریح کرد که دوره جدیدی از توسعه و 
همکاری با دنیا پس از برجام آغاز شده است.

به گزارش ایسنا، آیت الله هاشمی رفسنجانی در دیدار مارس دی بارتولومئر، رئیس 
مجلس نمایندگان لوکزانبورگ، به آمادگی ایران برای تعمیق همکاری با کشورهای جهان از 
جمله لوکزانبورگ اشاره و خطاب به رئیس مجلس این کشور، تصریح کرد: سفر جناب عالی 
می تواند منشأ شروع دوره جدیدی از روابط بین دو کشور باشد. با مطالعه بر روی امکانات 

ایران می توانید برای کارهای اجرای و عملی برنامه ریزی کنید. 
هاشمی رفسنجانی با بیان اینکه ایران کشوری ویژه در منطقه با تمدن چندین هزار ساله 
و شرایط طبیعی ممتاز است، خاطر نشان کرد: کشور چهار فصل ایران و آب وهوای متعدد 
در مناطق مختلف کشور با منابع طبیعی فراوان که هنوز بخش عظیمی از آنها شناخته 
نشده است، جاذبه های زیادی برای کشورهای خارجی برای برقرای روابط مختلف اقتصادی، 

سیاسی، فرهنگی و ... دارد.
وی به سرانجام رسیدن برجام و آغاز رفع تحریم های ظالمانه هسته ای ایران اشاره کرد 
و گف: اکنون که پس از مذاکراتی سخت، فشرده و توأم با عقلانیت، استدلال و تدبیر، موانع 
همکاری های جمهوری اسلامی ایران با کشورهای جهان مرتفع شده، جمهوری اسلامی 

ایران از تعمیق مناسبات و همکاری با کشورها استقبال می کند. 
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام در ادامه با تأکید بر عزم جدی دولت یازدهم 
برای توسعه و تعمیق همکاری ها با جهان، گفت: ایران با همه ی کشورهای دنیا به جز رژیم 
اشغالگر قدس که آن را غاصب دانسته و به رسمیت نمی شناسد، تمایل به ارتباط و تعامل 

همه جانبه دارد.

آیت الله علوی گرگانی:

مراقب باشید با آبروی کسی بازی نشود
یکی از مراجع تقلید گفت: انتخابات امر حساسی است و دقت و نظارت مسئولان را 

می طلبد زیرا حق الناس است.
آیت الله محمد علی علوی گرگانی دیروز در دیدار با جمعی از فرماندهان سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی با اشاره به مسئولیت سنگین فرماندهان سپاه اظهار داشت: شما مسئولان 

سپاه وظیفه خطیر و بزرگی برعهده دارید و لازم است بسیار آگاهانه عمل کنید.
وی افزود: سرپرستی ملت بزرگ و شریف ایران امر مهم و حساسی است که دقت نظر 

و توان بالای مدیریتی را می طلبد.
این مرجع تقلید با تأکید بر اینکه انتخابات حق الناس است، تصریح کرد: وظیفه 
برگزارکنندگان انتخابات بسیار مهم است، زیرا قرار است افراد لایق و کاردان برای نمایندگی 

انتخابات شوند.
وی ادامه داد: با مشارکت و همدلی یکدیگر در انتخابات شرکت کرده و افراد ناکارآمد 

را شناسایی کنید.
آیت الله علوی گرگانی حفظ آبروی مومن را از ضروریات برشمرد و خاطرنشان کرد: 
مراقب باشید در برهه انتخابات با آبروی کسی بازی نشود زیرا شأن و منزلت او در میان مردم 

متزلزل شده که ناخشنودی خداوند را در پی دارد.

سرمقاله

اخبــار

در نشست خبری مطرح شد

سخنان مهم روحانی درباره فرجام برجام

حسن بختیاری زاده



 صف 24 کیلومتری کامیون ها در مرز بازرگان
مدیر پایانه مرزی بازرگان با اشاره به خروج روزانه 340 دستگاه کامیون از این مرز گفت: 

صف 24 کیلومتری به صورت مستمر در این مرز رسمی وجود دارد.
جابر اکبرپور افزود: وجود امنیت مرزی و سخت گذر بودن تردد در مرزهای دوگانه دیگر 
بین ایران و ترکیه شامل سرو و رازی از جمله عوامل افزایش تقاضای خروج از مرز بازرگان 

به شمار می روند.
وی اضافه کرد: اکنون به دلیل کمبود فضا و پارکینگ در طرف مقابل مرز، روزانه تنها 340 
دستگاه کامیون از مرز بازرگان خارج می شود در حالی که بیشتر از 600 دستگاه می تواند 

از این مرز عبور کند.
وی اظهار کرد: در اجلاسی که قرار است روزهای آینده بین مسئولان مرزی دو طرف ایران و 
ترکیه برگزار شود، به موضوع های افزایش نیرو، ساعت کار و توسعه پارکینگ ها توسط طرف 

مقابل در راستای روان تر کردن تردد در مرز بازرگان تاکید می شود.
مدیر پایانه مرزی بازرگان با اشاره به موثر نبودن افزایش خط خروجی از مرز بازرگان برای 
کاهش ترافیک در این مرز ادامه داد: باید برای روان تر کردن تردد در مرز بازرگان به مرز دوم 

بیندیشم و این مهم نیازمند توجه ویژه مسئولان کشوری است.
وی افزود: 2 برابر شدن خط های ورودی به مرز بازرگان موجب شد تا تعداد ورودی ها 
از طرف مقابل به طور متوسط روزانه به 500 دستگاه برسد و همین امر صف کامیون ها 

در طرف مقابل را به صفر رساند اما در طرف ایران صف های طولانی همچنان پا برجاست.
اکبرپور با بیان اینکه در گمرک بازرگان امکانات رفاهی و محلی مناسب برای استراحت 
رانندگان کامیون ها وجود ندارد، گفت: انتظار بی اندازه رانندگان کامیون در صف های طولانی 
موجب مصرف بسیار زیاد سوخت و مهمتر از همه ترافیک در مسیر و سرگردانی رانندگان می 

شود که باید برای این امر چاره ای عملی بیندیشیم.
به گزارش ایرنا بازرگان به عنوان نقطه خروجی مرز ایران و ترکیه در دامنه کوه آرارات 

واقع شده است.
گمرک بازرگان در سال 1305 در این منطقه مستقر شده است.

3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,076,000یک مثقال طلا

940,950یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,200,000سکه بهار آزاد ی

9,210,000سکه امامی

4,670,000نیم سکه

2,520,000ربع  سکه

1,700,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20636,000,000 تیپ 5

 206SD37,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,000,000سایپا 131

 19,500,000سایپا 132

SX 23,950,000تیبا 



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

 MVM11018,000,000 چهار سیلند ر

با اعلام رسمی اجرای برجام، اتصال مجدد بانک ها به 
سوئیفت در این هفته کلید خورد؛ اقدامی که نه تنها 
زمینه را برای بازگشت دوباره نظام بانکی کشور به 
صحنه اقتصاد جهانی فراهم کرد بلکه هوای تازه ای 

به اقتصاد کشور و بازار سرمایه دمید.
به گزاری ایرنا، با توجه به تشدید تحریم های اقتصادی 
ایران در چند سال گذشته بانک ها نیز در راس این 
تحریم ها قرار گرفتند و مبادلات مالی بین المللی تا 
حد قابل توجهی دچار نقصان شد به گونه ای که چند 
بانک در محدودیت بین المللی قرار گرفتند؛ هر چند در 
مواردی برخی از آنها از تحریم خارج شدند اما همچنان 

تعداد زیادی از بانک های کشور در تحریم قرار دارند.
با اعلام رسمی اجرایی شدن برجام و تایید آژانس 
بحران  سال ها  از  پس  اتمی،  انرژی  المللی  بین 
آفرینی های واهی علیه ایران به پایان رسید و فصل 
مناسبات  بویژه  کشور  خارجی  روابط  در  جدیدی 

اقتصادی گشود.
قطع سوئیفت یکی از تحریم های نظام بانکی کشور 
بود که در پی آن روابط کارگزاری بانک ها را تحت تاثیر 
قرار داد و همین امر سبب شد تا بانک های کشور از 
استانداردهای  و  المللی  بین  نظام های  به  دستیابی 

بین المللی محروم شوند.
البته با وجود تحریم اتحادیه اروپا و قطع سوئیفت 
برای بانک های ایرانی، این سوئیچ مالی برای 10 تا 12 
بانک همانند بانک های دی، سامان، پاسارگاد، پارسیان، 
خاورمیانه، مسکن و کشاورزی باز بود و امور ارزی 

بانک ها از این طریق انجام می شد.
** سوئیفت چیست؟

 Society( که مخفف کلمات )SWIFT ( سوئیفت
 for Worldwide Interbank Financial
جهانی  جامعه  همان   )Telecommunication
ارتباطات مالی بین بانکی است که با تفاهم و توافق 
239 بانک از 15 کشور اروپایی و آمریکای شمالی در 

ماه مه سال 1973 میلادی راه اندازی شد.
روش  یک  جایگزینی  سوئیفت  هدف  نخستین 
یکپارچه و استاندارد بین المللی برای تبادل مالی و 
حذف روش های ارتباطی غیر استاندارد کاغذی و یا 
از طریق تلکس بود. در حال حاضر بیش از هفت هزار 
مؤسسه در 197 کشور جهان عضو آن انجمن هستند. 
در سال 2001 میلادی بیش از 1.5 بیلیون پیام از 
طریق سیستم سوئیفت در سطح جهان مبادله شده 
است. مرکز اصلی شبکه سوئیفت در کشور بلژیک بوده 
و طبق قوانین آن کشور عمل می کند و کشورهای 
آمریکا، هلند، انگلیس و هنگ کنگ به عنوان مراکز 
پشتیبان اعضا فعالیت دارند. سوئیفت در هر کشوری 

داری یکSAP یعنی نقطه دسترسی به سوئیفت 
است که توسط مؤسسه سوئیفت کنترل می شود. 

SAP در ایران در بانک مرکزی واقع شده است.
سیستم سوئیفت برای ارسال و دریافت هرگونه پیام 
ارزی در بین واحدهای ارزی بانک های داخل کشور و 
بانک های خارج از کشور مورد استفاده قرار می گیرد. 
بانک های داخلی ایران از طریق خطوط Leased و یا 
ماهواره به مرکزSAP در بانک مرکزی متصل بوده و 
از طریق سیستم ماهواره ای پیام ها را برای بانک های 

خارج از کشور ارسال می کنند.
این سیستم برای سرعت بخشیدن به انجام معاملات 
ارزی و جلب رضایت مشتریان و همچنین هماهنگی 
تمام عملیات ارزی در سطح جهانی با استفاده از یک 

نرم افزار استاندارد مورد توجه است.
گذاری  سرمایه  و  جهانی  تجارت  سوئیفت  بدون 
اما  اعتمادتر می شود.  تر وغیرقابل  کندتر، پرهزینه 
پرفایده بودن این شبکه آن را به ابزاری برای اعمال 

تحریم های بین المللی تبدیل ساخته است.
سوئیفت  عضویت  به  ایران  زمانی  چه   **

درآمد؟
در سال 1364کارشناسان بانک مرکزی بررسی های 

اولیه را برای عضویت بانک های ایرانی در سوئیفت انجام 
دادند ولی با توجه به وقوع جنگ تحمیلی و اولویت های 
اساسی تر به تعویق افتاد. پنج سال بعد و پس از اتمام 
جنگ تحمیلی در سال1369 بانک مرکزی هیأتی را 
مأمور هماهنگی با بانک های تجاری به منظور عضویت 

در سوئیفت کرد.
پس از طی دوره بررسی عضویت، در اواخر سال 
1370 پس از هماهنگی های لازم با بانک های تجاری 
تقاضای عضویت سیستم بانکی ایران توسط بانک 
مرکزی به سوئیفت ارائه شد. در سال 1371 پس از 
ارائه سه پیش شرط عضویت به سوئیفت، عضویت 
بانک مرکزی به همراه پنج بانک تجاری صادرات، ملی، 

تجارت، ملت و سپه در آذرماه پذیرفته شد.
** تحریم سوئیفت ایران در سال 1390

با بالا گرفتن اختلاف نظرهای بین المللی در خصوص 
مسائل هسته ای کشور، شنبه 27 اسفند 1390 در 
پایان ساعت اداری رسمی کشور سیستم سوئیفت بانک 
مرکزی ایران همسو با تحریم های اروپایی قطع شد. 
هر چند تحریم ها مراودات بین المللی بانک های ایرانی 
را متوقف نکرد، اما با این وجود هزینه های زیادی بر 
عملیات ارزی و بانکی کل سیستم بانکی کشور تحمیل 

شد.
اگرچه برخی از بانک های محروم از خدمات سوئیفت 
توانستند با اجاره خطوط تلفن و فکس از همتایان خود 
در دوبی، ترکیه و چین به انتقال پول بپردازند یا طبق 
گزارش دادستانی ترکیه بانک های تحریم نشده ایرانی 
را واسطه انتقال قرار دهند، اما این کار با کندی و هزینه 

فراوان انجام می شد.
علاوه بر این، صدور حکم تحریم علیه بانک های 
ایرانی، بانک های غربی را وادار کرد که از انجام سایر 
کارهای بانکی با بانک های تحریم شده نیز خودداری 

کنند.
رئیس  دیواندری«  »علی  برجام،  اجرای  با  حال 
پژوهشکده پولی و بانکی بانک مرکزی گفته است 
سوئیفت در این هفته )پایان دی ماه( برای بانک های 

ایرانی برقرار می شود.
کارشناسان اقتصادی معتقدند: نه تنها رفع تحریم ها 
بانک ها  فعالیت و سودآوری  توجهی در  قابل  تاثیر 
خواهد داشت بلکه بازار سرمایه نیز اثر این خبر خوش 

را به صورت کاملا محسوس مشاهده خواهد کرد.
»مهرزاد جهانی« تحلیلگر بازار سرمایه دراین باره 
می گوید: پس از کش و قوس های فراوان خبرهای 

اجرایی شدن لغو تحریم ها و در صدر آن لغو تحریم های 
سوئیفت در هفته جاری، موجب تحرک در بازار سرمایه 
شده و روز)شنبه( شاهد افزایش حجم معاملات و 

رکورد شکنی شاخص کل بودیم.
اکنون با اعلام رسمی اجرای برجام و کلید زدن رفع 
تحریم ها، امیدواری در میان فعالان این بازار دوچندان 
شده است به طوری که سهامداران از اعتماد به بازار 
سرمایه سخن می گویند و امیدواری به روزهای رونق 

دوباره.
این تحلیلگر بازار سرمایه در ادامه به صنایع پیشرو 
با  کرد:  تصریح  و  کرد  اشاره  تحریم ها  رفع  از  بعد 
برداشته شدن تحریم سوئیفت، آثار آن بر صنایع بورسی 
و سودآوری بانک ها در آینده نزدیک آشکار خواهد شد. 
بانک های صادرات، ملت و تجارت که دارای بیشترین 
شعب خارجی هستند به دلیل افزایش مراودات تجاری 
خارجی و به تبع آن رشد درآمدهای غیرمشاع در 
شرایط مطلوب تری نسبت به دیگر شرکت ها قرار 

می گیرند.
این تحلیلگر بازار سرمایه خاطرنشان کرد: از تاثیر لغو 
تحریم سوئیفت بر صنعت دارو نیز نمی توان به آسانی 
گذشت. شرکت های دارویی که اکثرا مواد اولیه خود را 
به صورت وارداتی دریافت می کنند و با وجود مشکلات 
سنگینی  مالی  هزینه های  پول،  انتقال  و  نقل  در 
با لغو شدن تحریم سوئیفت،  را متحمل می شوند 
سودآوری شان دستخوش تغییرات زیادی خواهد شد. 
همچنین شرکت های این صنعت تکنولوژی محور، در 
پی رفع تحریم ها و ورود تکنولوژی به کشور، با کاهش 

هزینه ها و افزایش سودآوری مواجه می شوند.
امور  حسینی هاشمی کارشناس  الدین  بهاء  سید 
بانکی نیز درباره اتصال مجدد نظام بانکی به سوئیفت 
بانکی  تحریم های  ویژه  به  تحریم ها  لغو  گفت:  نیز 
یک موفقیت ملی است؛ معتقدم تحریم، جنگ تمام 
عیاری با اقتصاد کشور بود که همه اقشار جامعه را در 
بر گرفت؛ اکنون می توان امیدوار بود اقتصاد کشور با 
رفع تحریم ها، با قدرت بیشتری به دوران شکوفایی در 
سطح بین المللی بازگشته و حق خود را بازستاند و 
تعامل سازنده ای در عرصه مالی با سایر کشورهای دنیا 
برقرار کند. این کارشناس امور بانکی با تاکید بر این که 
لغو تحریم انعطاف و قابلیت بانک مرکزی را نسبت به 
قبل افزایش می دهد، افزود: علاوه بر کاهش ریسک 
کشور، نرخ پول برای ما ارزان تر و امور با سهولت بهتری 
انجام خواهد شد در عین حال که سایر بانک ها نیز 
در شرایطی قرار می گیرند که با توجه به اعتبار بانک 
مرکزی خواهند توانست منابع بیشتری را از طریق 

فاینانس به کشور وارد کنند.

تحلیل کارشناسان از دمیدن هوای تازه به اقتصاد کشور؛

 رهایی بانک ها از تحریم با برقراری سوئیفت

اولین واکنش به لغو رسمی تحریم نفت؛

۵۰۰ هزار بشکه نفت با لغو تحریم بانک ها 
وارد بازار می شود

معاون وزیر نفت اعلام کرد: هیچگونه محدودیت فنی برای افزایش 500 هزار بشکه ای 
تولید روزانه نفت ایران وجود ندارد. 

رکن الدین جوادی با استقبال از لغو تحریم ها و اعمال محدودیت های ظالمانه علیه صنعت 
نفت ایران، گفت: از امروز فرصتی برای شتاب توسعه درکشور به وجود آمده است و این 

مقوله بدون شک در صنعت نفت هم آثار شگرفی را به همراه خواهد داشت.
معاون وزیر نفت با اشاره به پیامدهای مثبت برچیده شدن تحریمها در صنعت نفت، 
تصریح کرد: افزایش صادرات نفت خام، دریافت مطالبات و فراهم آوردن توسعه امور عمرانی 
با جذب سرمایه و تکنولوژی از بازار جهانی از مهمترین برنامه های شرکت ملی نفت ایران 

در دوران پساتحریم است.
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران در خصوص افزایش 500 هزار بشکه ای تولید نفت خام 
ایران در مرحله اول دوران پساتحریم، اظهار داشت: هم اکنون در حال رصد کردن مشکلات 
پیش روی بانک ها هستیم، چرا که ممکن است چند هفته طول بکشد تا روند آن طی شود 
و در صورتی که مسائل مربوط به آن حل شده باشد، شرکت ملی نفت ایران آمادگی لازم 

را برای افزایش تولید و صادرات نفت را دارد.
این مقام مسئول با یادآوری اینکه در برنامه افزایش تولید 500 هزار بشکه ای هیچ مشکل 
فنی به ویژه در بخش فرسودگی خطوط لوله و تاسیسات صنعت نفت وجود ندارد، با اشاره 
به نزدیک ترین زمان امضای قرارداد در مدل جدید قراردادهای نفتی، بیان کرد: با توجه به 
برچیده شدن تحریم ها و بررسی های انجام شده، پیش بینی می شود تا اواسط سال آینده 

اولین قرارداد در این حوزه به امضا برسد.
جوادی تاکید کرد: به شرکت های بین المللی این پیام را می دهم که این در این رابطه 

صریح تر، جدی تر و روشن تر پیگیری لازم را انجام دهند.
معاون وزیر نفت در پیامی به کارکنان شرکت ملی نفت ایران خاطر نشان کرد: با توجه 

به رفع تحریم ها باید آ

کاهش میلیاردی ذخایر آب کشور ؛

۱۰ سال خشکسالی بی سابقه داشتیم

مشاور وزیر نیرو با اشاره به خشکسالی بی سابقه 10 سال اخیر کشور گفت: ذخایر 
تجدیدپذیر آب کشور 30 میلیاردمترمکعب کاهش یافت. 

محمد حاج رسولی ها با اعلام اینکه ایران با خشکسالی بی سابقه دست و پنجه نرم 
می کند، گفت: براساس آمار، بارندگی های 250 میلیمتری کشور به 205 میلیمتر رسیده 
و میزان آب تجدیدپذیر نیز از 130 میلیارد مترمکعب به 100 میلیارد مترمکعب رسیده 

است. 
مشاور وزیر نیرو با اشاره به اینکه ایران طی 10 سال اخیر با خشکسالی بی سابقه دست 
و پنجه نرم کرده است، اظهارداشت: در کنار این پدیده که کشور را با بحران مواجه کرده، 
برخی قوانین که جنبه کارشناسی نداشته، مشکلات عدیده ای را برای بخش آب کشور 

ایجاد کرده است.
 حاج رسولی ها با اشاره به تشکیل شورای عالی آب افزود: در دولت های هفتم و هشتم 
سه جلسه و در دولت های نهم و دهم، چهار نشست شورای عالی آب برگزار شده بود، اما 
در دولت یازدهم و در همین مدت 15 نشست برگزار شده که عزم جدی دولت یازدهم با 

مسئله آب در کشور را نشان می دهد.
وی ادامه داد: در نشست های هشتم و پانزدهم به موضوع آب های زیرزمینی پرداخته شد 
و تکالیف مهمی نیز برای وزارت نیرو مشخص شد که این وزارتخانه نیز در زمینه تامین 

منابع مالی و تجهیز منابع انسانی تمام توان خود را به کار گرفت.
این مقام مسئول در وزارت نیرو تاکید کرد: در صورت محقق نشدن برنامه های وزارت نیرو 
در خصوص احیا و  تعادل بخشی منابع آب زیرزمینی بیش از 300 هزار کیلومتر از خطوط 

انتقال آب شرب کشور دچار مشکل و آسیب خواهند شد.
حاج رسولی ها با اشاره به تشکیل نشست های متعدد با دستگاه ها از جمله وزارت کشاورزی 
گفت: برنامه ها و دستورالعمل های خوبی در نشست ها تدوین شد که در جهت اجرای طرح 

احیا و تعادل بخشی از اهمیت بسزایی برخوردار است. 
همچنین نشست های مشترکی با دستگاهی قضایی برگزار شده که دستورالعمل ها و 
برنامه های تدوین شده مرحله مرحله اجرایی و به نتیجه خواهد رسید. مسائلی به خصوص 
در زمینه تعیین تکلیف چاه های فاقد پروانه بهره برداری وجود دارد که وزارت نیرو را 

زمین گیر کرده است.

کارگران می گویند طرحی در زمینه جبران قدرت خرید 
خانوار در دست دارند که اجرای تدریجی آن می تواند شکاف 
هزینه های  گرانی 2۸0 درصدی  و  زندگی  و خرج  دخل 

معیشت را با افزایش پلکانی دستمزدها جبران کند. 
کارشناسان معیشت خانوار و کارگری می گویند هدفمندی 
یارانه ها نتوانست کمکی در بهبود معیشت کارگران باشد و 
افزایش افسارگسیخته قیمت ها باعث افت شدید درآمدها در 
برابر جهش چشمگیر هزینه ها شد. برنامه ای که قرار بود 
اوضاع معیشتی اقشار ضعیف کشور را بهبود بخشد، حالا 
باعث فقیرتر شدن آنها و به اصطلاح تشکیل خط فقر جدید 

در کشور شده است.
در واقع افزایش یکباره قیمت ها در پی اجرای فاز اول 
هدفمندی یارانه ها، جهش چندین برابری قیمت حامل های 
انرژی و تاثیر منفی آن بر سبد هزینه خانوار، ناتوانی کارفرمایان 
در افزایش دستمزدها متناسب با رشد تاریخی قیمت ها 
در بازار و ... باعث ایجاد شکافی عمیق بین دخل و خرج 
خانوارهای کشور به ویژه گروه های کم درآمد و کارگری شد.

اتفاقی که افتاد، این بود که بسیاری از شاغلان با درآمد 
تحمل  به  مجبور  سالیانه،  درصدی  چند  رشد  و  پایین 
افزایش چند صد درصدی هزینه ها در سبد معیشت شدند. 
کارشناسان اقتصادی معتقدند این اتفاق باعث ایجاد فقرایی 
جدید در جامعه شد و شرایط قرار گرفتن ده ها هزار خانوار در 

زیر خط فقر را فراهم کرد.
شکاف عمیق دخل و خرج خانوار

هرچند دولت هیچگاه به صورت رسمی خط فقری را برای 
شهرها و روستاهای کشور اعلام نکرده اما از گزارش های 
معیشتی مرکز آمار ایران می توان حدس زد خط فقر چقدر 
است. مرکز آمار ایران در گزارش رسمی خود درباره هزینه 
معیشت خانوار ساکن در شهرها برای سال 93 اعلام کرد 

خرج یک خانوار ماهیانه دستکم بیش از یک میلیون و 900 
هزارتومان است که پیش تر این رقم بیش از یک میلیون و 

۸20 هزارتومان اعلام شده بود.
نمایندگان کارگری می گویند اقلام سبد معیشتی که 
در گزارش مرکز آمار ایران مورد استفاده قرار می گیرد، با 
نیازهای واقعی خانوار کارگری متفاوت است. به بیان ساده تر، 
هزینه های کارگران بیشتر مربوط به خوراک، حمل و نقل، 
پوشاک، مسکن، درمان و مواردی از این دست است که 

نسبت به درآمدها شکاف بسیاری عمیقی را نشان می دهد.
کارگران عقیده دارند هزینه یک خانوار 4 نفره کارگری در 
کشور هم اکنون ماهیانه 3 میلیون و 200 هزار تومان است 
در حالی که حداقل مزد تعیین شده از سوی شورای عالی 
کار 712 هزاتومان و متوسط دریافتی امسال مشمولان قانون 
کار بین یک تا یک میلیون و 200 هزارتومان است. در این 
شرایط، گروه های کم درآمد یا مجبور به حذف بسیاری از 
نیازهای جاری خانوار شده و یا به دنبال شغل دوم و سوم 
هستند؛ همچنین در برخی خانوارها نیز اشتغال چندنفری 

رواج یافته است.
علی ربیعی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در آخرین 
اظهارنظر خود درباره روند افزایش دستمزد کارگران، با اشاره 
به برنامه وزارت کار برای افزایش حقوق و دستمزد سال آینده 
مشمولان قانون کار گفت: دستمزد کارگران را به نسبت تورم 

و به صورت پلکانی در سال های آینده اصلاح می کنیم.
فرامرز توفیقی با بیان اینکه افزایش هزینه های معیشت 
باعث ایجاد قشر شاغلان فقیر شده است، گفت: این پدیده 
در پی اجرای غلط و شتابزده هدفمندی یارانه ها ایجاد 
شد. در سال هایی که می توانستیم با اجرای دقیق و فاز به 
فاز این قانون به اهداف متعالی آن دست یابیم و در سایه 
قیمت جهانی انرژی صنعتمان را دوباره ساخته و احیا کنیم، 

به بیراهه رفتیم و حال باید شاهد سقوط بیشتر صنایع و 
بالتبع آن کارمان باشیم.

رواج اشتغال چندنفری در خانواده ها
نماینده کارگران در شورای عالی کار اظهارداشت: در فاز 
اول هدفمندی یارانه ها آنچه که مسلم است از مباحث تورم 
باید بیرون می آمدیم و باید به جهش قیمت ها فکر می کردیم. 
در کشورهای پیشرو در باب اجرای هدفمندی، این زمان گذار 
را با افزایش منطقی و معقول دستمزدها متناسب با فازبندی 
اجرای هدفمندی، مقدار جهش های متصور قیمت کالاها و 
نهاده ها، وضع قوانین حمایتی نه آمرانه برای صاحبان بنگاه ها 

گذر کردند.
این مقام مسئول کارگری افزود: برای گذار از این دوره یکی 
از بهترین و سریعترین راهکارها جبران قدرت خرید است 
که با عنایت به ترمیم حقوق و رساندن آن به نزدیکی سطح 
واقعی، حیاتی دوباره به خانواده می بخشد. همچنین در این 
مرحله با کنترل بازار و جلوگیری از ورود کالاهای قاچاق و 
غیر ایرانی و حمایت از تولید کننده داخلی رونق اقتصادی 

را شاهد خواهیم بود.
افزایش واقعی مزد با ضرائب پلکانی

به گفته توفیقی، این رونق افزایش سطح تولید به همراه 
دارد و هزینه سربار را کاهش می دهد، اشتغال زائی می کند، 
قیمت ها را متعادل کرده، قدرت رقابت پذیری ایجاد می کند، 
افزایش قدرت خرید جامعه منجر به خرید می شود، پول وارد 
بنگاه ها می شود، بنگاه ها می توانند چشم انداز مناسبی برای 
فردای خود پیش بینی کنند و رغبت سرمایه گذاری ایجاد 

می شود.
مشاور مجمع عالی نمایندگان کارگران ایران اظهارداشت: 
بنابراین یکبار برای همیشه باید بپذیریم در این بازه زمانی 
تنها و تنها راهکار سریع الاثر افزایش قدرت خرید جامعه با 
نگرشی نوین به مقوله دستمزد است. افزایشی معقول، حساب 
شده، با ضرائبی پلکانی برای رسیدن به سطح واقعی دستمزد 

و کاهش قدرت خرید کارگران است.
وی درباره خط فقر یا آستانه فقر نیز بیان داشت: گام اول در 
تشخیص فقیر از غیر فقیر معیاری است که براساس آن بتوان 
تعیین نمود چه کسی فقیر است و چه کسی فقیر نیست. 
این معیار در مطالعات خط فقر نامیده می شود که می گوید 
افرادی که به آن سطح رفاه دسترسی ندارند فقیر و کسانی 
که به این سطح رفاه دسترسی دارند غیر فقیر تلقی می شوند.

نماینده کارگران در شورای عالی کار اظهارداشت: یکی از 
متغییرهایی که به شدت سبک زندگی افراد و خانوارها را 
تحت تاثیر قرار می دهد، اشتغال افراد یا به طور دقیق تر نوع 
شغل افراد است. شأن اجتماعی که در اثر شغل افراد برای آنها 
قائل می شویم، میزان درآمد، ساعات کاری، فراغت و درجه 
سختی کار همگی از عوامل مهم بر روی سبک زندگی افراد 

است.

حال و روز معیشت کم درآمدها ؛

جزئیات طرح افزایش پلکانی دستمزد

آگهی مزایده اموال منقول نوبت اول
به موجب اجراییه صارده از شعبه 25 دادگاه عمومی حقوقی قم که در 
شعبه 4 اجرای احکام مدنی، به شماره 4/94ج/1399-و 4/94ج/1400- ثبت 
گردیده له آقای محمد طالبی و محمد زینلی علیه آقای یاسر و محمد افشاری 
محکوم علیه محکوم است به پرداخت مبلغ 735/۸20/927 ریال در حق 
محکوم له و مبلغ 36/791/046 ریال به عنوان نیم عشر دولتی در حق صندوق 
دولت، محکوم له در قبال طلب خود دو دستگاه اتومبیل و مقداری دستگاه 

سنگ بری معرفی کرده که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی کرده است.
1- یکدستگاه خودروی پژو پرشیا به شماره انتظامی 16/ایران 729ج4۸ و 
موتور124۸6034۸31 و شاسی 5031229۸ مدل 13۸6 دوگانه سوز شده 
به رنگ سفید که شیشه جلو ترکیده – لاستیکهای عقب مستعمل و جلو 
متوسط می باشد-موتور روغن ریزی دارد و با توجه به داشتن اعتبار بیمه نامه 
شخص ثالث قیمت پایه مبلغ : یکصد و شصت میلیون ریال 160/000/000 

ریال
2- یکدستگاه خودروی آردی به شماره ی انتظامی 44/ایران 691 د 64 و 
موتور 2232۸013326 و شاسی ۸0713557 مدل 13۸0 به رنگ عدسی 
دوگانه سوز که چراغ خطر عقب شکسته – آینه بغل سمت راست ندارد فاقد 
قالپاق می باشد- بدنه دور اتاق و سقف و گلگیرها خوردگی و فرورفتگی و رنگ 
پریدگی دارد- قسمت جلو تصادفی می باشد و باز سازی شده – لاستیکهای 
مستعمل و سینی شاسی جلو پوسیده – با توجه به داشتن اعتبار بیمه نامه 

شخص ثالث قیمت پایه مبلغ : چهل میلیون ریال 40/000/000 ریال
در جاده کاشان 30 متری سنگبری ها – 15 متری دوم سمت چپ – در 
داخل سنگ بری پیمان و با حضور آقای افشاری بازدید و بررسی بعمل آمده 

قیمت پایه از طریق مزایده به شرح ذیل اعلام میگردد.
1- یکدستگاه دکل آهنی ایستاده سنگ بری به همراه جرثقیل سقفی حدود 

30 تنی – دست دوم و سالم و فاقد مارک به مبلغ: 350/000/000 ریال
2- یکدستگاه قله بر 30 تیغ – سبز رنگ به همراه شاسی آهنی و متعلقات 
مربوطه – دست دوم و سالم و فاقد مارک قیمت پایه به مبلغ: 700/000/000 

ریال
3- یکدستگاه طولی بر سنگ بری و کله بر عرض 1/20 متر به همراه متعلقات 

مربوطه – فاقد مارک – دست دوم و سالم به مبلغ: 300/000/000 ریال
4- یکدستگاه پیش ساب سنگ بری به همراه دینام – هشت کله به همراه 
متعلقات مربوطه – فاقد مارک دست دوم و سالم به مبلغ:300/000/000 ریال

5- یکدستگاه سیستم خط رزین به طول حدود 20 متر و عرض 90 
سانتیمتر به همراه متعلقات مربوطه – فاقد سریال دست دوم وسالم به مبلغ: 

350/000/000 ریال
6- یکدستگاه ساب 12 کله حدود 12 متری با عرض 1 متر به همراه کلیه 
متعلقات موجود فاقد مارک – دست دوم و سالم به مبلغ: 700/000/000 ریال 
جمع کل اموال توقیف شده مبلغ 2/700/000/000 ریال برآورد می گردد.

لذا مقرر گردیده مورد فوق الذکر در تاریخ 94/11/24 ساعت ۸ الی ۸/30 
صبح به آدرس قم ، خ ساحلی ، جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد 
اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد. لذا 
افرادی که قصد بازدید از مورد مزایده را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده 
به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در 
جلسه مزایده شرکت نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی 
که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد. برنده مزایده باید ده درصد 
از مبلغ پیشنهادی را فی المجلس نقدا و مابقی آن ظرف یکماه از تاریخ مزایده 
بپردازد این آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد جهت 

اطلاعات بیشتر به واحد مراجعه  نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم- رضا زارعی 
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رئیس هیئت تنیس روی میز قم:

قم میزبان مسابقات تنیس روی میز
 بین المللی فجر شد

رئیس هیئت تنیس روی میز استان قم از میزبانی قم در مسابقات تنیس روی میز بین 
المللی فجر خبر داد و گفت: این مسابقات روزهای 15 و 16 بهمن به میزبانی خانه تنیس 

روی میز قم برگزار می شود.
 محمد عموییان اظهار داشت: بر اساس رایزنی های انجام شده بین فدراسیون تنیس روی 
میز و هیئت تنیس روی میز استان قم، برگزاری مسابقات تنیس روی میز بین المللی جام 

فجر در قم نهایی و قطعی شد. 
وی افزود: بیست و چهارمین دوره مسابقات بین المللی تنیس روی میز جام فجر قرار 
بود بهمن امسال برگزار شود که به دلیل تأخیر ایجاد شده در رده برگزاری آن به بهار سال 

آینده موکول شد. 
رئیس هیئت تنیس روی میز استان قم گفت: پس از مطرح شدن موضوع برگزاری 
مسابقات بین المللی در قم، فدراسیون تنیس روی میز مصمم شد که این مسابقات را 
تحت عنوان گرامیداشت دهه فجر در قم برگزار کند تا به نوعی خلأ برگزاری مسابقات 

فجر همه ساله، رفع شود. 
عموییان بیان داشت: بر این اساس رقابت های بین المللی جام فجر قم روزهای 15 و 16 
بهمن به میزبانی خانه تنیس روی میز قم برگزار می شود و ملی پوشان درجه اول تنیس 

روی میز ایران در این مسابقات حاضر خواهند بود.
 وی عنوان کرد: تیم تنیس روی میز کره شمالی که از روز سه شنبه در قم اردو می زند 
یکی از تیم های حاضر در این مسابقات است و 2 بازیکن چینی شاغل در تیم لیگ برتری 

شهرداری تبریز نیز در این مسابقات با سایرین رقابت می کنند.
  رئیس هیئت تنیس روی میز استان قم تصریح کرد: سیاست فدراسیون تنیس روی 
میز، مشارکت استان ها در برگزاری مسابقات معتبر و نیز اردوی تیم های ملی است و هیئت 
تنیس روی میز قم از سال گذشته که خانه تنیس روی میز قم در مجموعه شهدای هفتم 

تیر به بهره برداری رسید در این موضوع فعالیت قابل توجهی از خود نشان داده است.

دبیر هیئت دو و میدانی قم:

مشخص شدن نفرات اعزامی قم
 به مسابقات دو و میدانی کشور

دبیر هیئت دو و میدانی استان قم گفت: نفرات اعزامی قم به مسابقات دو و میدانی داخل 
سالن کشور مشخص شدند.

محمدرضا اسحاقی اظهار داشت: تیم دو و میدانی استان قم در دو بخش مردان و زنان 
روزهای پنج شنبه و جمعه هفته جاری در مجموعه ورزشی آفتاب انقلاب تهران مسابقات 

خود را در پیکارهای داخل سالن کشور برگزار می کند.
وی افزود: بر این اساس نفرات اعزامی قم به مسابقات دو و میدانی داخل سالن کشور 
مشخص شدند و قرار است تیم دو و میدانی مردان قم با 9 ورزشکار و 2 همراه در این 
مسابقات حضور پیدا کند و 4 ورزشکار و یک همراه ترکیب بانوان قمی را تشکیل می دهند.

دبیر هیئت دو و میدانی استان قم گفت: در تیم دو و میدانی مردان قم، میلاد دریساوی، 
محمدحسین اسکندری، رضا محمدزاده، علیرضا ذاکری، رضا ملک پور، شاهین جعفری، 
علیرضا نوروزی، محسن سالاری و محمدرضا فریدی روی پیست می روند و هدایت این تیم 

بر عهده محمد اسحاقی و سرپرستی آن بر عهده بهروز روشنایی است.
اسحاقی بیان داشت: میلاد دریساوی در حال حاضر خود را برای کسب حد نصاب 
المپیک تابستانی آماده می کند و در این مسابقات برای آمادگی بیشتر شرکت دارد و نفراتی 
چون محمدرضا فریدی که عضو تیم ملی جوانان است و رضا ملک پور که از امیدهای آینده 

دو و میدانی قم به شمار می رود در این رقابت ها حاضر خواهند بود.
وی عنوان کرد: در تیم بانوان قم نیز آرزو تنباکویی نفر اول جوانان کشور، زهره شهبازی 
نخستین مدال آور مواد سرعتی دو و میدانی بانوان در تاریخ دو و میدانی قم، زهرا رضایی و 

سهیلا مولایی مسابقه خواهند داد و مربیگری این تیم بر عهده پریسا روحانی است.
دبیر هیئت دو و میدانی استان قم تصریح کرد: در حال حاضر محمدرضا فریدی در 
اردوی تیم ملی جوانان حضور دارد و علی رضایی رئیس هیئت دو و میدانی سرمربی این 
تیم است و در بزرگسالان نیز میلاد دریساوی عضو تیم ملی است اما این ظرفیت وجود 

دارد که تعداد ملی پوشان قمی در تیم های ملی افزایش یابند.

بازیکن تیم فوتبال صبای قم:

 موفقیت های صبا در نیم فصل دوم
 ادامه می یابد

 بازیکن تیم فوتبال صبای قم با بیان اینکه حضور علی دایی در صبا یک امتیاز ویژه 
برای تیم ما و همه بازیکنان است گفت: صبا در نیم فصل دوم به موفقیت های خود 

ادامه می دهد.
فرید بهزادی کریمی اظهار داشت: اردوی تدارکاتی خوبی در جزیره کیش برگزار کردیم 
و این اردو توانست هم از نظر بدنی و هم از نظر هماهنگی بین بازیکنان به تیم کمک 

زیادی کند.
وی افزود: در اواخر فصل مشکلی رخ داد که فقط توانستم در دیدار برابر سیاه جامگان 
در مشهد صبا را همراهی کنم اما خوشحالم که این مشکل رفع شده و می توانم در خدمت 

صبا باشم.
بازیکن تیم فوتبال صبای قم گفت: صبا در نیم فصل اول شرایط خوبی داشت و حالا که 
پیام صادقیان و اکبر صادقی هم به تیم اضافه شده اند بدون شک می توانیم شرایط مناسب 

تری داشته باشیم و برای حضور تیم در رده های بالا تر جدول تلاش کنیم.
کریمی بیان داشت: صبا در نیم فصل دوم به موفقیت های خود ادامه می دهد و جو بسیار 

خوبی بر تیم حاکم است و ارتباط خوبی بین کادر فنی صبا و بازیکنان تیم وجود دارد.
وی عنوان کرد: حضور علی دایی در صبا یک امتیاز ویژه برای تیم ما و همه بازیکنان است 
و تمامی بازیکنان صبا می خواهند از تجربیات و دانش دایی به نحو احسن استفاده کنند و 

این ارتباط موثر کمک کرده که صبا تبدیل به یکی از تیم های موفق لیگ شود.
بازیکن سابق تراکتورسازی درباره حضور صبا در جام شهدا تصریح کرد: حضور در این 
مسابقات فرصت خوبی برای تیم ماست که پیش از آغاز مجدد لیگ به شرایط مسابقه 

برسیم و برگزاری 2 بازی با 2 تیم خوب لیگ برتری برای صبا بسیار مفید خواهد بود.

حضور فوتبالیست های ایرانی در لیگ تایلند رو به افزایش است 
برای  توریستی، مأوایی  از کشوری  را جدا  این کشور  باید  و گویا 

فوتبالیست های کشورمان بدانیم.
 شاید نام تایلند همیشه در فهرست کشورهایی قرار گرفته که 
توریستی هستند و توریست های زیادی از سراسر دنیا به این کشور 
جنوب شرق آسیایی سفر می کنند تا با جذابیت های تایلند بیشتر 
آشنا شوند، اما این روزها پروازهای تهران - بانکوک زیاد شده است، 
پروازهایی که صرفاً تورسیتی نیست و ارزی از کشور خارج نمی شود تا 
در بازارهای تایلند خرج شود، بلکه ارز از کشور تایلند به جیب ایرانی ها 
ریخته می شود. این ارز برای فوتبالیست های ایرانی خرج می شود که 

حالا یک به یک راهی تایلند می شوند.
تایلند شد،  لیگ  راهی  بود که  بازیکنی  اولین  یاورزاده  بهشاد   
فوتبالیستی با استعداد که در استقلال چهره شد و به تیم ملی هم 
رسید. یاورزاده شبیه به یک ستاره بود، اما نور این ستاره دوام زیادی 
نداشت و خیلی زود افول کرد. مقصدهای بعدی یاورزاده لیگ دسته 
اول اتریش، تیم های لیگ برتری در حال سقوط و در نهایت تایلند بود. 
یکی از ستاره های فوتبال ایران خیلی زود در سراشیبی افتاد و از یک 
ستاره به بازیکنی معمولی تبدیل شد. یاورزاده راهی لیگ تایلند شد 
و پس از درخشش در لیگ این کشور، حالا راهی لیگ میانمار شده 
است. یاورزاده ای که فوتبالش در لیگ ایران خیلی زود تمام شد، پای 

بازیکنان ایرانی دیگر را هم به لیگ تایلند باز کرد.
 محسن بیاتی نیا دیگر بازیکنی بود که ترجیح داده سال های آخر 
فوتبالش را در لیگ تایلند دنبال کند. او یکی از ستاره های فوتبال ایران 
در بازی های آسیایی بوسان بود و با درخششی که در پاس داشت به 
استقلال راه پیدا کرد، اما بیاتی نیا هم اسیر مشکلاتی شد و یک تست 
دوپینگ مثبت او را از روزهای خوبش دور کرد. حضور این مهاج م با 
استعداد در فوتبال ایران هر روز کمرنگ و کمرنگ تر می شد تا اینکه در 

نهایت سر از لیگ تایلند درآورد.
فوتبالیست های  از  بیاتی نیا، حالا یکی دیگر  و  یاورزاده  از  بعد   
بااستعداد ایران پیدا شده که سرنوشت فوتبالی اش شباهت زیادی به 
این دو بازیکن دارد. البته ناگفته نماند که یاورزاده و بیاتی نیا در اواخر 
فوتبال خود راهی تایلند شدند و حالا رضا حقیقی به این سرنوشت 
دچار شده است، بازیکنی که یکی از فوتبالیست های بااستعداد ایران 
بود و حتی تیم ملی را در جام جهانی همراهی کرد. همه روزهای 

روشنی برای حقیقی پیش بینی می کردند، این بازیکن در لیست 
کارلوس کی روش برای جام جهانی 2014 برزیل هم بود و حتی مقابل 
آرژانتین به میدان رفت، اما سرنوشتش به یک باره تغییر کرد. حضور 
حقیقی در پدیده و به دنبال آن صبای قم، پایان فوتبال این بازیکن در 
ایران بود. حالا حقیقی راهی لیگ تایلند شده تا کوچ بازیکنان ایرانی به 
این کشور جنوب شرق آسیا بیشتر و بیشتر شود. شنیده شده بوریرام 
هم به دنبال جذب آندرانیک تیموریان است و شاید اگر این انتقال هم 
قطعی شود، باید بیشتر و بیشتر به فوتبال رو به نزول مان توجه کنیم. 
جلال چراغپور، کارشناس فوتبال کشورمان و مدرس AFC در 
خصوص کوچ فوتبالیست های ایرانی به تایلند و کشورهای جنوب 
شرق آسیایی گفت: »این مسئله نگاهی فراتر از فوتبال می خواهد. باید 
به دنبال جامعه شناسان باشیم تا کوچ ورزشکاران را به کشورهای دیگر 
به صورت آسیب شناسانه بررسی کنند. کوچ ورزشکاران به کشورهای 
دیگر مقوله ای اجتماعی - ورزشی است که اتفاق افتاده است. اگر 

ذره بین را کمی نزدیک تر کنیم، می بینیم که در سایر ورزش ها نیز 
چنین اتفاقی افتاده و اکنون در بسکتبال، هندبال، کشتی، تکواندو، 
والیبال و... هم هستند ورزشکارانی که حتی برای همیشه ایران را ترک 
می کنند. به همین دلیل باید نگاهی آسیب شناسانه داشت که این 
نگاه فوتبال را هم زیر نظر خواهد گرفت«.  وی ادامه داد: »مشتریان 
فوتبال ما و مشتریان بازیکنان ما دو مقوله جدا از هم هستند. اینکه 
فوتبال ما چه چیزی است و بازیکنان ما چه چیزی هستند، ارتباطی به 
هم ندارند. به عنوان مثال تیم امید ایران مقابل قطر از نظر بازیکن دو 
کلاس جلوتر بود، اما از نظر فوتبال دو کلاس از قطر عقب تر بودیم و 

نتیجه هم به ضررمان شد. 
ممکن بود از نظر فوتبالی هم از آنها جلوتر باشیم و با حادثه بازی را 
بدهیم، اما متأسفانه این بار بر حسب حادثه بازی را ندادیم و بر حسب 
فوتبال برتر، قطری ها پیروز شدند. مطمئناً اگر بازیکنی مانند مهدی 
ترابی برای قطری ها بود، آنها با فوتبال تیمی ما را دار می زدند که ما با 

فوتبال انفرادی نتوانستیم این کار را انجام بدهیم. حالا با این مثال به 
این مسئله توجه کنید که مشتریان فوتبال ما با بازیکنان ما دو مقوله 

جدا از هم هستند«. 
چراغپور با بیان اینکه در حال حاضر بازیکنان ما مورد توجه تیم های 
کشورهای جنوب شرق آسیا هستند نه فوتبال ما، خاطرنشان کرد: 
»زمانی در فوتبال آلمان، انگلیس، اسپانیا، اتریش و کشورهای اروپایی 
بازیکنان ما مورد توجه قرار می گرفتند و حالا مشتریان بازیکنان فوتبال 
ما کشورهای عربی و جنوب شرق آسیا شده اند. اگر دهه قبل را با این 
دهه مقایسه کنیم، می توانیم از مشتریانی که برای بازیکنان ما وجود 
دارد سیر نزولی و تولید قهقرایی بازیکنان فوتبال مان را ببینیم. وقتی 
پیشنهاد بازیکنان ما از تیمی مانند بایرن مونیخ و دیگر تیم های اروپایی 
به پیشنهاد کشورهای عربی تنزل پیدا می کند، مشخصاً اکنون هم 
به تیم های جنوب شرق آسیا می رسد و این وضعیت فوتبال ما را 
مشخص می کند«.  مدرس کنفدراسیون فوتبال آسیا درباره اینکه چه 
شناختی از فوتبال تایلند دارد و آیا فوتبال این کشور جایگاه خوبی برای 
فوتبالیست های ایرانی است یا نه، گفت: »لیگ فوتبال تایلند، دارای 
مجموعه ای از بازیکنان است که همه مدل بازیکن در آن هستند. در 
خصوص خود لیگ تایلند نمی توانیم چیزی بگوییم، چون چیز خاصی 
ندارند، اما فوتبال آنها 30، 40 سال پیش با داشتن بازیکنانی بزرگ یقه 
خیلی از تیم های بزرگ را هم می گرفتند. مسلماً در کشورهای شرق 
آسیا، فوتبال تایلند در اندازه کره جنوبی و ژاپن نیست و اگر بازیکنان ما 
به این لیگ ها می رفتند، وضع بهتر بود. اکنون فقط لیگ تایلند نیست 
که بازیکنان ما را جذب کرده، بلکه بازیکنان ما در آخر فوتبال شان به 
لیگ کشورهای اندونزی، مالزی، سنگاپور و... می روند، آن هم بازیکنانی 

که در بازار داخلی روی بورس نیستند«. 
اینکه بازیکنان برای گذراندن آخر فوتبال خود به لیگی همچون 
تایلند می روند و آن هم بازیکنانی هستند که در بازار داخلی مشتری 
نداشته و روی بورس نیستند، نشان دهنده چه چیزی می تواند باشد؟ 
آیا سفر فوتبالیست های ایرانی به لیگ تایلند حرفه ای است و باید به 
پروازهای تهران - بانکوک نگاهی درآمدزا داشت یا همچنان این پروازها 
فقط توریست ها را به کشور تایلند می برد؟ با توجه به شرایط فوتبال 
ما و پیشرفت دیگر کشورهای آسیایی، شاید در آینده ای نزدیک لیگ 
تایلند هم مانند امارات و قطر بتواند از نظر حرفه ای و ساختاری از لیگ 

باشگاهی ایران فاصله بگیرد.

 کوچ فوتبالیست های ایرانی به جنوب شرق آسیا؛

شاهکاری دیگر بدون توضیح...تایلند؛ جای توریست ها یا فوتبالیست ها؟
فدراسیون فوتبال و حبس قانون در خلاء!

بار دیگر یک شاهکار قابل توجه در فدراسیون علی کفاشیان رقم خورده است و این 
بار در مورد تمدید قرارداد با اسپانسر پوشاک تیم ملی.

 یک فرآیند قابل تامل در مورد تمدید قرارداد اسپانسر پوشاک تیم های ملی فوتبال 
ایران رخ داده است. ابتدا اعلام خبر تمدید و امضای قرارداد سه ساله فدراسیون فوتبال 
با برند آلمانی آل اشپورت توسط علی کفاشیان در تاریخ 12 دی سال جاری و چهار روز 
بعد اقدام عجیب این فدراسیون با فراخوان عمومی برای شرکت ها درباره اسپانسرینگ 

لباس تیم های ملی فوتبال.
* یک - اعلام خبر امضا و تمدید قرارداد

کفاشیان 12 دی بود که اعلام کرد: "قرارداد سه ساله خود را با برند آلمانی آل اشپورت 
به امضا رساندیم و قرار است تمامی لوازم و البسه را یکجا در اختیارمان قرار دهند. 7-۸ 
برند اطلاعات خود را برای ما فرستادند و در نهایت مصوب شد که برند آل اشپورت کار 

خود را با ما ادامه دهد".
* دو - فراخوان عمومی برای مشتریان

علیرغم اعلام کفاشیان درباره انعقاد قرارداد با آل اشپورت، فدراسیون فوتبال در 
تاریخ 16 دی، دست به اقدامی عجیب و قابل تامل زد و در فراخوانی اعلام کرد:"این 
فدراسیون در نظر دارد جهت اسپانسرینگ لباس و تجهیزات ورزشی تیم های ملی از 
میان شرکت های تولیدی یا توزیع کننده این گونه اقلام داخلی و خارجی، بالاترین 

پیشنهاد را انتخاب و اقدام به عقد قرارداد کند."
"از  بود:  آمده  شد،  درج  فوتبال  فدراسیون  سایت  در  که  فراخوان  این  ادامه  در 
که  خارجی  و  داخلی  تجهیزات  گونه  این  کننده  توزیع  یا  و  تولیدی  شرکت های 
توانمندی های لازم در این خصوص را داشته باشند، دعوت می شود، پیشنهادات خود 
را به شماره نمابر 44312062 ارسال کنند و یا شخصا به دفتر فدراسیون فوتبال 
جمهوری اسلامی ایران واقع در تهران، خیابان سئول جنوبی، کوچه دوازه متری سوم، 

پلاک 2 / 2 تحویل دهند."
* سه - توجیه دبیرکل

اسدی، دبیرکل فدراسیون فوتبال در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه چگونه می شود 
پس از تمدید و امضای قرارداد سه ساله با برند آل اشپورت به عنوان اسپانسر پوشاک 
تیم ملی، با گذشت تنها چهار روز از قرارداد مذکور فراخوان عمومی برای اسپانسرینگ 
پوشاک تیم ملی زده شود؟ اینگونه توضیح می دهد: "یکی از رقبا در این رابطه ایرادی 
گرفته بود که روند قانونی طی نشده و فضایی نیز در این رابطه ایجاد شد. بنابراین 
به منظور طی فرآیند قانونی تصمیم به این اقدام گرفته شد. برای تکمیل جنبه های 
قانونی قرارداد اسپانسر دست به این اقدام زدیم چرا که ایراداتی به جذب اسپانسر 

گرفته شد.
* بلاخره قرارداد امضا شده یا خیر؟

عباس ترابیان عضو کمیته بازاریابی فدراسیون فوتبال می گوید: "هنوز قرارداد اسپانسر 
پوشاک تیم ملی با برند آل اشپورت امضا نشده و باید روند قانونی در جذب اسپانسر طی 

شود که در همین رابطه نیز فراخوان عمومی اعلام شد.
* سکانس پایانی؛ عدم اشراف به قانون یا دور زدن آن؟

فدراسیون فوتبال یا به قانون و طی فرآیندهای قانونی اشراف ندارد یا اینکه در روز 
روشن قانون را دور زده اند. سوال این است که آیا اساسا قرارداد برند آل اشپورت به عنوان 
اسپانسر پوشاک تیم ملی با فدراسیون فوتبال امضا شده است یا خیر؟ اگر این اتفاق 
رخ داده به چه مجوز قانونی فراخوان عمومی برای جذب اسپانسر اعلام شده و اگر این 
قرارداد امضا نشده، کفاشیان به چه علتی از تمدید و امضای قرارداد سه ساله با این برند 

خبر داد؟ و توجیه دبیرکل چه معنایی دارد؟
به عبارتی دیگر اگر قراردادی با آل اشپورت امضا نشده و رییس فدراسیون فوتبال از 
امضا و تمدید قراردادی سه ساله با این برند در تاریخ 12 دی خبر می دهد، باید پرسید 
به چه علتی این اقدام شائبه  برانگیز صورت گرفته است؟ اگر هم قرارداد امضا شده تازه 
به این فکر افتاده ایم که به دلیل اعتراض برخی رقبا فرآیند قانونی را آن هم با نمایشی 
صوری طی کنیم باید به این همه قانونگرایی افسوس خورد و پرسید واقعا اشراف به 

قانون در کدام نقطه فوتبال ایران گم شده است؟

پیراهن هادی نوروزی
 3۶ میلیون تومان فروخته شد

 پیراهن مرحوم هادی نوروزی در مشهد به مزایده گذاشته شد که در پایان به مبلغ 
36 میلیون فروخته شد. 

 مراسم مزایده پیراهن هادی نوروزی بازیکن فقید پرسپولیس روز گذشته در مشهد 
برگزار شد. هر چند که این مراسم با حواشی روبرو شد و به خاطر درگیری که بین 
محافظین با عکاسان به وجود آمد، خبرنگاران و اصحاب رسانه پوشش این مراسم را 
تحریم کردند. در پایان پیراهن هادی نوروزی به مبلغ 36 میلیون تومان فروخته شد. 
همچنین لباس حسن کامرانی فر کمک داور بازنشسته خراسانی نیز 5 میلیون و 400 
هزار تومان فروخته شد. توپی هم که توسط پیشکسوتان حاضر در همایش امضا شده 

بود، به مبلغ 5 میلیون تومان به شخصی واگذار شد.

سه شنبه پایان فصل نقل و انتقالات 
نیم فصل لیگ برتر

 ساعت 24 سه شنبه 29 دی ماه زمان نقل و انتقالات نیم فصل لیگ برتر به پایان 
می رسد.

 مصطفی شهبازی رئیس کمیته نقل و انتقالات سازمان لیگ، در مورد زمان پایان 
نقل و انتقالات نیم فصل لیگ برتر گفت: ساعت 24 سه شنبه مورخ 29 دی ماه زمان 
نقل و انتقالات نیم فصل لیگ برتر به پایان می رسد. این زمان به هیچ عنوان تمدید 
نخواهد شد زیرا در نقل و انتقالات نیم فصل تیم ها 2۸ روز فرصت جابه جایی بازیکن 
داشته اند. وی در مورد اینکه چه تعداد بازیکنان تا امروز باشگاه های خود را تغییر دادند 
گفت: تا صبح روز یکشنبه 25 بازیکن در نقل و انتقالات نیم فصل تغییر باشگاه داده اند 
اما در پایان زمان نقل و انتقالات دیگر هیچ بازیکنی نمی تواند باشگاهش را عوض کند.

اصفهانیان: هیچ داوری کوررنگی ندارد ا
 رییس کمیته داوران می گوید هیچ مورد کوررنگی در میان داوران دیده نشده و 

همچنین در آزمایش های ارزشیابی آن ها 2 داور و 4 کمک داور رد صلاحیت شدند. 
 فریدون اصفهانیان درباره مراسم تجلیل از برترین داوران نیم فصل نخست اظهار کرد: 
مراسم خوبی بود و انتخاب ها را ما انجام داده  بودیم. گزارشی هم ارائه کردیم که نشان 
از عملکرد مثبت داوران در نیم فصل نخست بود.  او همچنین در مورد اینکه بخشی 
از داوران با مشکل کوررنگی مواجه هستند، گفت: هنوز هیچ مشکلی وجود ندارد و به 
همین دلیل نمی توانم رای صادر شده در این باره را اعلام کنم.  اصفهانیان درباره اینکه 
آیا داورانی که از عینک استفاده می کنند می توانند در لیگ برتر سوت بزنند؟ گفت: خیر، 
کسانی که از عینک استفاده می کنند قادر نیستند در شرایط حساس به درستی تصمیم 
بگیرند.  او همچنین درباره اینکه چند نفر در آزمایش های داوری رد شده اند گفت:  دو 

داور و 4 کمک داور رد صلاحیت شده اند.

ادامه وضعیت مبهم همدانی و عالمی
 برای همکاری با تراکتورسازی

 دو مربی تراکتورسازی که تمرینات این تیم را ترک کرده اند، همچنان شرایط 
مبهمی دارند. 

ستار همدانی و ایمان عالمی مدتی است که به دلیل مشکلاتی که در قراردادشان 
وجود داشت، تبریز را ترک کرده اند. قبل از اولین بازی تراکتورسازی با کادر فنی جدید، 
طبق درخواست مدیرعامل باشگاه قرار شد این دو مربی قرارداد سفید امضا کنند اما 
وقتی برای ثبت قرارداد به هیئت فوتبال استان آذربایجان شرقی رفتند قرارداد آنها امضا 
نشد، چراکه از لحاظ قانونی باید مبلغ قرارداد این دو مربی توسط باشگاه تراکتورسازی 
مشخص می شد.بعد از این ماجرا باشگاه تراکتورسازی مبلغ پیشنهادی خودش را به 
همدانی و عالمی ارائه داد، ولی آنها با این پیشنهاد مخالفت کردند. این دو معتقدند 
حدود دو برابر پولی که تراکتورسازی پیشنهاد داده است را باید دریافت کنند. در واقع 
آنها بر این عقیده اند که مبلغ پیشنهادی تیم تبریزی بسیار کم بوده است. با این شرایط 

همچنان وضعیت این دو مربی مبهم است.

 تیم امید فوتبال ایران در سومین دیدار خود امشب به 
مصاف تیم چین می رود.

شاگردان محمد خاکپور 1۸ ژانویه )2۸ دی ماه( ساعت 20 
در ورزشگاه عبدالله بن خلیفه قطر به مصاف تیم امید فوتبال 
چین می روند تا کار خود را در مرحله گروهی رقابت های 

انتخابی المپیک 2016 ریو در قطر به پایان برسانند.

تیم های فوتبال امید قطر و سوریه نیز به صورت همزمان 
در ورزشگاه جاسم بن حمد )السد( مقابل یکدیگر صف آرایی 
خواهند کرد. دو تیمی که از شانس صعود به مرحله بعد 
برخوردارند و باید تا آخرین لحظه برای دست یافتن به این 
مهم تلاش کنند. قطری ها هم اکنون با 6 امتیاز در صدر و 
سوری ها نیز به سه امتیاز و به دلیل تفاضل گل کمتر پایین تر 

از ایران قرار گرفته اند.
* ورزشگاه عبدالله بن خلیفه تجربه جدید امیدها

تیم امید فوتبال ایران که دو بازی قبلی خود را در ورزشگاه 
جاسم بن حمد )السد( قطر به میدان رفته بود در این بازی به 
دلیل برگزاری دیدار همزمان باید در ورزشگاه عبدالله بن خلیفه 

به مصاف تیم فوتبال چین برود.
* مرگ و زندگی در روز آخر

قطری ها علی رغم برتری در دو بازی قبلی خود همچنان 
نمی توانند از صعود قطعی خود به مرحله بعد مطمین باشند. 
هرچند آن ها مدعی اصلی سرگروهی به شمار می روند اما 
تیم های ایران و سوریه می توانند در صورت لغزش قطری ها 
در روز آخر میزبان را از این تورنمنت حذف کنند. روی کاغذ 
قطر و ایران از بیشترین شانس برای صعود برخوردارند چرا که 
قطر در قامت یک مدعی ظاهر شده و حذف چین به دلیل دو 

شکست پیاپی کار ایران را برای صعود راحت تر کرده است.
با به دست آوردن دو پیروزی، 6  * جدول گروه: قطر 
امتیازی است و با تفاضل گل 3+ در صدر گروه A قرار دارد. 
ایران با یک پیروزی و یک شکست سه امتیازی است و با 
تفاضل گل 1+ در رتبه دوم جدول قرار دارد. سوری ها نیز با 
کسب یک پیروزی و یک شکست و تفاضل گل صفر پس از 
ایران در رتبه سوم قرار گرفته اند. چینی ها نیز که زودتر از همه 
تیم های حاضر در این تورنمنت حذف شده اند بدون امتیاز و با 

تفاضل گل 4- به قعر جدول رفته اند. 

مربی اسبق تیم ملی فوتبال ایران با ابراز تعجب از نحوه آفسایدگیری تیم ملی امید مقابل قطر 
می گوید پیش بینی می کرد که از این راه ضربه بخوریم.

 برترین مربی دو سال اخیر ایران پس از چند ماه دوری از فوتبال  درباره وضعیتش و شرایط 
دوری از فوتبال، عمکرد تیم ملی امید و لیگ برتر فوتبال ایران صحبت کرد. حسین فرکی 
همچنین گفت که قصد ندارد در فصل جاری مربیگری کند و تمرکزش بر درمان مشکل پایش 

است. این گفت و گو را در زیر می خوانید: 
چیست؟  المپیک  انتخابی  رقابت های  اینجای  به  تا  تیم امید  درباره  نظرتان 

امیدوار کننده عمل کرده اند؟
 تیم ملی یک برد و باخت را در دو بازی اخیر خود به دست آورده است. آنها شروع خوبی 
در این رقابت ها داشتند و با قدرت سوریه را شکست دادند. در بازی دوم اما به مشکل خوردیم 
و فکر می کنم کادرفنی تیم ملی امید نتوانست به هدف گذاری خود دست یابد. قطر میزبان 
این رقابت هاست اما فکر می کنم نتیجه بازی می توانست بر عکس باشد و ما پیروز میدان شویم.
 قطری ها حساب شده بازی می کردند و به نظر می رسید که جوانان تیم ملی ایران 

سردرگم بودند و در مقاطعی از بازی هم احساسی بازی می کردند؟
 بازیکنان ما جوان هستند و تا حدودی هم تحت تاثیر جو ورزشگاه قرار گرفته بودند. البته 
قطر تیمی نبود که بتواند مقابل ما به پیروزی برسد. اشکال کار در خود ما بود. از ابتدا هم 
ناهماهنگی هایی در کار تیم مان دیده می شد که شاید دلیل آن تغییرات موجود در ترکیب 
تیم ملی نسبت به بازی نخست بود. در مجموع قطر حساب شده بازی کرد و آن ها تلاش 
می کردند در ابتدا گلی دریافت نکنند و سپس به گل برسند که توانستند به خواسته شان هم 

دست یابند. آن ها تیم برتر بودند.
 ناهماهنگی در فاز دفاعی تیم ایران دیده می شد و بازیکنان خط دفاعی در 

آفساید گیری بسیار آسیب پذیر نشان دادند. اشکال کار کجا بود؟ 
این مسئله موجب تعجب من شده بود. قبل از اینکه گل نخست را دریافت کنیم، پیش بینی 
می کردم که اشتباه کنیم و باعث گل خوردن ایران شود. البته خط دفاعی ما تغییراتی داشته 
است. محمدحسین کنعانی زادگان، دفاع راست تیم ملی در بازی با قطر بسیار سردرگم 
نشان می داد. کادرفنی درباره انتخاب بازیکنان برای این پست ها می تواند پاسخ بدهد. شکل 
خط دفاعی ما تا حدود زیادی به هم ریخته بود. در مجموع در خط دفاعی و خط میانی 

ناهماهنگی هایی وجود داشت.
 نکته قابل تامل بعد از بازی با قطر اظهارنظر اعضای تیم ملی امید در 

مورد کی روش بود. 
بعد از بازی وقت نکردم که مصاحبه اعضای تیم ملی را بخوانم و در جریان 
صحبت های آن ها نیستم. در جریان اختلاف اعضای کادرفنی تیم ملی امید و 
کی روش پیش از آغاز بازی ها بودم و شنیدم که کی روش بعد از بازی با قطر 
به کشورش باز می گردد. چیزی که می دانم این است که این اتفاقات به نفع 

فوتبال ملی نیست و نباید بعد از این هم بگوییم چون کی روش از قطر 
رفته، بازیکنان انگیزه خود را از دست داده اند. بازیکنان باید کار خود را 

انجام دهند چرا که آن ها نماینده یک ملت هستند و به ایران تعهد 
دارند. آن ها برای نام ایران تلاش می کنند و باید خودشان را از 
این حاشیه ها دور کنند. باید حاشیه ها را از تیم ملی دور کنیم چرا 
که این جو به نفع ما نیست. حضور سرمربی تیم ملی در ورزشگاه 
برای تماشای بازی های لیگ و تیم های زیر مجموعه فدراسیون 

فوتبال یک روال عادی در تمام کشورهای دنیا است و همیشه هم 
مورد استقبال سرمربیان قرار می گیرد اما نمی دانم چرا اینجا این مسائل 

به وجود آمده است.
 احتمالا بازی های لیگ را هم تماشا کرده اید. بعضی از تیم های انتهای جدولی 
در ابتدای فصل خود را بالا کشیده اند و برخی از تیم ها هم افت کرده اند. نظرتان 

در مورد لیگ پانزدهم چیست؟
 در 17 هفته سپری شده از لیگ تنها ایراد موجود تعطیلی بیش از حد بازی ها بود. البته 
انتقادی به سازمان لیگ وارد نیست. آن ها برنامه بازی ها را قبل از شروع لیگ برتر به مربیان 
ارائه کردند و نظرشان را هم خواستند اما بیشترین لطمه به لیگ را تعطیلی ها زده است. 

خب به چه چیزی ایراد وارد است؟ مگر خود شما با این برنامه موافقت نکردید؟
 در نگاه اولیه همه با این برنامه موافق بودند. ما با این برنامه یک ساله موافقت کردیم 
چرا که نگاه ملی داشتیم. از طرفی در قبال تیم هایمان هم مسئولیت داشتیم اما شخصا با 
این برنامه موافقت کردم. مربیان دیگر هم همین کار را کردند. اما هر چه از لیگ گذشت، 
تعطیلی ها به بعضی از تیم ها آسیب زد. بعضی از تیم ها هم بعد از تعطیلات اوج گرفتند. 

برخی از مربیان معتقدند علت افت تیمشان تعطیلی ها بود. به همین خاطر است که چند تیم 
انتهای جدولی در هفته هفدهم بالای جدول هستند. مسئله ای که مربیان و بازیکنان را اذیت 

می کند، وقفه های زیاد است. 
وقفه های موجود به خاطر برنامه تیم های ملی بود. شما می گویید چه کار باید 

می کردند؟ 
نمی شد این تعطیلی را کاری کرد چرا که بازی های فعلی تیم ملی امید مهم است. بعضی از 
اردوهای تیم ملی بزرگسالان را می شد کوتاه کرد. البته این برنامه تدوین شده و دیگر نمی شود 
آن را کاری کرد. ایراد موجود غیر قابل پیش بینی بود و تعطیلی ها به ظاهر خوب جلوه می کرد 
اما در عمل مشکل آفرین شد. برای سال آینده می شود یک هماهنگی بهتر انجام داد تا تیم ملی 

و باشگاه ها متضرر نشوند.
 چه تیم هایی در حد قهرمان ظاهر شده اند و انتظار می رود که در ادامه لیگ دچار 

افت نشوند؟
 اگر از تیمی اسم نبرم بهتر است. الان فاصله تیم اول با تیم دهم جدول، 10 امتیاز است 
و احتمال هر اتفاقی وجود دارد. تیم های اول تا دهم از شانس قهرمانی برخوردار هستند چرا 
که سطح فنی تیم های ایران به یکدیگر نزدیک است و نمی توانیم بگوییم یک تیم خیلی بهتر 
از تیم های دیگر است. فقط باید یک برنامه ریزی خوب برای لیگ انجام شود تا لیگ پویایی 

داشته باشیم.
 قصد مربیگری در ادامه لیگ پانزدهم ندارید؟

نه چنین قصدی ندارم. بعد از سال ها فرصتی به دست آمده تا  
استراحتی داشته باشم و به دور از مشغله های فکری و در 
کنار خانواده به مداوای پایم بپردازم. درگیر مسائل شخصی 

خودم هستم.
 صحبتی باقی مانده که نگفته باشید؟

 برای دو دوست عزیز و پیشکسوت فوتبال مان، 
آرزوی  احدی  رضا  و  پورحیدری  منصور 
سلامتی دارم و امیدوارم هر چه زودتر بهبود 
یابند. از مردم هم می خوام 
دعا  آن ها  برای 

کنند. 

مسابقات فوتبال انتخابی المپیک - قطر؛

ایران - چین؛ سه امتیاز گره خورده به صعود

 برای پورحیدری و احدی دعا کنید؛

 فرکی: از آفسایدگیری تیم  امید تعجب کردم
همه جای دنیا از سرمربی تیم ملی استقبال می کنند
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علمی و سلامت

آرتروز را با امگا 3 مهار کنید 
یک متخصص تغذیه  اظهار داشت: مصرف امگا 3 می تواند در کاهش علائم آرتروز موثر 

باشد.
خدیجه رحمانی گفت: به طور کلی می توان گفت امگا 3 می تواند در پیشگیری اولیه و 
ثانویه آرتروز اثربخش باشد.  وی گفت: ما توصیه می کنیم که افراد سالم از ماهی های چرب 
در رژیم غذایی خود حتما به صورت هفته ای حداقل 2 بار استفاده کنند. همچنین کسانی 
هم که در معرض بیماری های قلبی و عروقی هستند بیش از 2 بار نسبت به استفاده از 
منابع غذایی حاوی امگا 3 مبادرت ورزند.  رحمانی گفت: در صورتی که افراد به مصرف 
ماهی علاقه ای ندارند می توانند از منابع غذایی جایگزین مثل روغن زیتون، روغن کانولا و 

انواع مغزها )مغز گردو( استفاده کنند.
 پوست مرغ را بکنیم یا نه ؟ 

وی افزود: مصرف پوست مرغ در افراد مبتلا به بیماری های قلبی اکیدا ممنوع است.
خدیجه رحمانی گفت: به دلیل اینکه بخش عمده ای از چربی های بدن اصطلاحا در 
زیر جلد یا زیر پوست تجمع می کند و غالبا چربی های مضر و خطرناکی هستند، استفاده 
از پوست مرغ درست نیست بنابراین توصیه می شود که افراد هنگام استفاده از مرغ 
حتما پوست آن را جدا کنند.  وی گفت: از طرفی گاهی ممکن است در پرورش مرغ از 
هورمون های مختلفی استفاده شود که این هورمون ها نیز محل تجمع شان در زیر پوست 
مرغ می باشد بنابراین استفاده از پوست می تواند سبب مشکلات عدیده هورمونی برای افراد 
از جمله رویش بی رویه موهای زائد شود.  وی همچنین بیان کرد: مصرف پوست مرغ به 
ویژه در افرادی که در معرض و یا ابتلا به بیماری های قلبی و عروقی، بیماری های متابولیک 
و یا هایپرلیپید هستند به هیچ عنوان نباید صورت بگیرد چرا که پوست مرغ از چربی بسیار 

بالایی برخوردار است و اسید چرب اشباع و کلسترول بالایی را در خود ذخیره دارد.

سلنیوم چیست؟ 
یک متخصص تغذیه  بیان کرد: سلنیوم در روزهایی که هوا آلوده است باعث کاهش 

اثرات آلاینده هوا می شود.
دکتر انوشه گفت: سلنیوم یک عنصر ملی معدنی است  که در بدن خواص بسیار زیادی 
دارد از عمده ترین خواص آن می توان به خاصیت آنتی اکسیدانی آن اشاره کرد که با اثرات 

مخرب رادیکال های آزاد که منجر به تولید سلول های سرطانی می شوند مقابله می کند.
 وی گفت: سلنیوم همچنین با تاثیر مثبت بر روی عملکرد غده تیروئید باعث کنترل 
عملکرد تیروئید می شود سلنیوم می تواند در مناطقی که هوای آلوده ای دارد اثر فلزات 

سنگین را کاهش داده و به نوعی مقاومت بدن را در برابر این آلاینده ها افزایش دهد.
 انوشه در خصوص خواص سلنیوم ادامه داد: وجود سلنیوم باعث کاهش دردهای مربوط 
به التهاب مفاصل می شود.  این متخصص تغذیه گفت: کمبود سلنیوم می تواند در افراد 
باعث بروز عوارض مختلفی از جمله سفید شدن ناخن ها، ایجاد ضعف های عضلانی، ضعف 
در سیستم ایمنی و ایجاد درد عضلانی شود.  انوشه افزود: سلنیوم را می توان در غذاهای 
دریایی، ماهی، جگر، تخم مرغ، گردو و بطور کلی سبزیجات یافت؛ مصرف بیش از اندازه 
سلنیوم نیز مانند هر ماده غذایی دیگر آسیب هایی به دنبال دارد.  وی  در پایان گفت: نیاز به 
سلنیوم در سنین مختلف متفاوت است به طور کلی زنان و مردان روزانه به 55 میلکروگرم 
سلنیوم نیاز دارند که این مقدار نیاز در زنان در دوران بارداری و شیردهی افزایش می یابد.

با این روغن گیاهی جوان بمانید 
یک متخصص گوارش  عنوان کرد: روغن کانولا به عنوان ماسک صورت برای سالم 
نگه داشتن پوست، بهبود جای زخم، جلوگیری از چروک شدن و جوان و نرم  نگه داشتن 

پوست استفاده می شود.
دکتر شاهین شهبازی گفت: استفاده از روغن های صنعتی بسیار مضر است و کارکرد بدن 
را مختل می سازد، مصرف روغن های هسته انگور، زیتون و کانولا بخاطر ویتامین E که دارد 
توصیه می شود.  وی تصریح کرد: روغن اگر تازه و پالایش نشده باشد اثر آنتی اکسیدانی 
بسیار بالایی دارد. روغن کتان و هسته انگور امگا 3 بالایی دارند، روغن کانولا و زیتون نیز 
خاصیت آنتی اکسیدانی بالایی دارد.  وی تصریح کرد: روغن زیتون به دلیل امگا 3 بالا 
می تواند جایگزین روغن ماهی شود، روغن که خالص و تازه باشد اثر آنتی اکولوژیک بالایی 
خواهد داشت.  وی افزود: اگر روغن ها تازه مصرف شوند در آنها خاصیت ضد سرطانی و ضد 
تورمی وجود خواهد داشت.  وی ادامه داد: مصرف زیاد این روغن ها سرطان زا است در کل 
هم روغن ها اگر زیاد مصرف شوند سرطان زا هستند روغن باید به مقدار لازم مصرف شود. 
 وی در پایان خاطرنشان کرد: روغن کانولا به عنوان ماسک صورت برای سلامت 
نگه داشتن پوست، بهبود جای زخم و جلوگیری از چروک شدن و جوان  و نرم نگه داشتن 

پوست استفاده می شود.

با مصرف اصولی چای به خواسته تان برسید 
یک متخصص آسیب شناسی و مدرس طب اسلامی ایرانی گفت: اگر به دنبال کاهش 
وزن و رسیدن به اندام دلخواهتان هستید با مصرف اصولی چای می توانید ظرف مدت 

زمان کوتاهی به خواسته تان برسید.
دکتر حسن اکبری اظهار داشت: چای)سبز یا سیاه( از طریق ضعف سلولی باعث لاغری 
می شود در نتیجه انتخاب مناسبی برای کاهش وزن نمی باشد.  وی تاکید کرد: تغذیه 
سالم در کنار استفاده از دمنوش های مناسب همراه با فعالیت  ورزشی به کاهش وزن کمک 
می کند.  اکبری گفت: در صورت نیاز به کاهش وزن به جای چای از عرقیات و دمنوش های 
سنتی مانند بادرنجبویه، اسطوخودوس، گل گاوزبان، عناب، زعفران، زنجبیل، دارچین، 
نعناع، پونه، چای کوهی و یا آب جوش به همراه خرما بر اساس نوع مزاج خود استفاده 
نمائید.  اکبری بیان کرد: نحوه ی درست استفاده از دمنوش ها برای گل ها همانند چای 
دم کردن و ریشه ها جوشاندن بین 5 الی 10 دقیقه است. بهتر است در صورت تمایل فرد به 
مصرف چای، آن را به صورت رقیق و ترجیحا همراه با هل یا دارچین 2 ساعت بعد از وعده 
غذایی نوشید.  طریقه دم کردن چای لاغری : اکبری در پایان خاطر نشان کرد: چای و 
دمنوش ها باید به صورت تازه مورد استفاده قرار گیرد و باید دم بکشد نه اینکه بجوشد چون 

جوشیدن باعث از بین رفتن خواص سودمند آن ها می شود.

بر اساس نتایج پژوهش ها؛

مصرف ماهی در دوران بارداری 
موجب افزایش هوش نوزاد می شود

به گفته محققان، مصرف متعادل لیپیدها در طول بارداری برای تشکیل مغز جنین لازم 
و ضروری است. 

محققان دانشگاه توهوکو ژاپن در مطالعه اخیر خود به توضیح ارتباط بین خوردن ماهی 
در دوران بارداری و سلامت مغز نوزاد پی بردند. به گفته محققان، لیپید موجود در رژیم 
غذایی حاوی اسیدهای چربی نظیر امُگا 3 و امُگا 6 است که از مواد مغذی ضروری برای 
بسیاری از موجودات و انسان هاست. گروه تحقیق به سرپرستی دکتر »نوریکو اوسامی«، 
دریافتند که مصرف متعادل لیپیدها در زنان باردار برای تشکیل مغز عادی نوزاد ضروری 
است. محققان با مطالعه بر روی موش ها متوجه شدند زمانیکه موش های ماده دارای رژیم 
غذایی غنی از امُگا 6 و فقدان امُگا 3 باشند، نوزادشان با مغز کوچک تر متولد می شود و 
در بزرگسالی رفتارهای احساسی غیرعادی از خود نشان می دهد. این موضوع از آن جهت 
حائز اهمیت است که در بسیاری از کشورها از الگوهای ضعیف رژیم غذایی پیروی می شود 
و عمدتاً بیشتر گرایش به سوی مصرف روغن های دانه ایی که غنی از اسیدهای چرب امُگا 
6 است وجود دارد و تمایل کمتری به سوی مصرف ماهی که غنی از اسیدهای چرب امُگا 
3 است وجود دارد. از اینرو محققان توصیه می کنند زنان باردار باید برای داشتن نوزادی 

باهوش امًگا 3 و 6 را به طور متعادل مصرف نمایند.

تحقیقات پزشکی نشان می دهد؛

کمبود خواب در سالمندان
 عامل افزایش بروز سکته

 طبق مطالعه جدید محققان، کیفیت نامناسب خواب افراد مسن با ضخیم شدن و 
سفت شدن دیواره های عروق خونی مغز و همچنین نرسیدن اکسیژن به بافت که موجب 

آنفارکتوس می شود، مرتبط است. 
به گفته محققان مرکز علوم سلامت سانی بروک واقع در تورنتو کانادا، کمبود خواب و 
سفت شدن عروق خونی مغز از علل اصلی ریسک بالای سکته مغزی و اختلال شناختی 
است. دکتر اندرو لیم، سرپرست تیم تحقیق، در این باره می گوید: »انواع متفاوت آسیب 
مغزی مشاهده شده در این بررسی ها مهم هستند چراکه نه تنها در احتمال بروز سکته 

مغزی نقش دارند بلکه در بروز اختلال حاد شناختی و حرکتی نیز نقش مهمی دارند.«
محققان نشان داده اند که خواب منقطع همراه با بیدارشدن های مداوم، با احتمال افزایش 
ریسک ابتلا به دمانس و زوال شناختی مرتبط است. در این مطالعه، محققان مغز 315 نفر 
را بعد از مرگ شان مورد معاینه قرار دادند. میانگین سنی این افراد 90 سال و 70 درصد 
آنها زنان بودند. قبل از مرگ این افراد، فعالیت روزانه و خواب شان حداقل به مدت یک هفته 
کامل تحت کنترل قرار داشت. بر اساس داده های بدست آمده از معاینات این افراد، کیفیت 
خواب شان نیز ارزیابی شد. طبق بررسی ها خواب این افراد به طور میانگین هفت بار در 
ساعت مختل می شد. در مجموع، 29 درصد بیماران دچار سکته مغزی شدند، در حالیکه 
61 درصد دارای علائم متوسط تا شدید آسیب به عروق خونی مغزشان بودند. محققان 
به ازای هر دو بار اختلال خواب در طول یک ساعت خواب، 30 درصد احتمال بروز علائم 

آشکار کمبود اکسیژن در مغز را گزارش نمودند.
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محققین مرکز ملی تحقیقات علمی فرانسه موفق به ساخت باتری شده اند که ماده سازنده آن 
بسیار ارزانتر و فراوان تر از لیتیم )ماده اصلی تشکیل دهنده باتری ها( است.

 برای اولین بار محققین فرانسوی موفق به استفاده از یون های سودیم در باتری طبق فرمت 
استاندارد صنعت "1۸650" شده اند که از این استاندارد در باتری های لپ تاب، چراغ قوهای 

LED و... استفاده می شود.
نحوه کار کرد این نوع از باتری همچون باتری های لیتیم دار است. در باتری های نوع جدید 
یون های سدیم از یک الکترود به الکترود دیگر از میان مایعی حرکت می کند و این چرخه بدون 

تغییر مواد در باتری صورت می گیرد.
اگر چه باتری های لیتیمی سبک تر هستند و انرژی بیشتری هم فراهم می کنند اما کمیاب 
و گران اند در حالیکه باتری های سدیمی به وفور در دسترس و بیش از 2.6 درصد از قشر زمین 

را سدیم تشکیل می دهد.

کاهش آثار جانبی نوعی داروی ضدسرطان بر باروری

محققان ایرانی دقت لباس های هوشمند را افزایش دادند
دانشجوی دکتری دانشگاه صنعتی امیرکبیر در طرحی 
پژوهشی، با مدل سازی تاثیر تغییر شکل خمشی بر روی 
کارآیی آنتن قابل پوشش در لباس های هوشمند، ضمن 
بررسی این تاثیرات، گام مهمی در جهت افزایش دقت عملکرد 

منسوجات هوشمند برداشته است.
پژوهشی خود  درخصوص طرح  "حمیدرضا سنجری"   
که در قالب رساله دکتری با عنوان "تحلیل و مدل سازی اثر 
تغییر شکل خمشی بر روی کارآیی آنتن میکرواستریپ قابل 
پوشش" ارائه شده است، اظهار داشت: سامانه های هوشمند، 
واقعیت غیرقابل انکار جهان امروز ما و منسوجات هوشمند 

محصول گسترش پیوسته این روند هوشمندسازی است.
وی افزود: در این میان از آنتن های قابل پوشش برای تامین 
نیاز به برقراری ارتباطات راه دور منسوجات هوشمند بهره برده 
می شود و آنتن های میکرواستریپ به علت ساختار مسطح و 
وزن و حجم کم، بهترین گزینه برای پوشش این نیاز هستند.

این که منسوجات هوشمند،  بیان  با  این محقق جوان 
مجموعه ای هستند که باید چندین ویژگی داشته باشند، 
توضیح داد: این منسوجات باید بتوانند محیط پیرامون را حس 

کنند و به عبارت دیگر مانند یک حسگر عمل کنند.
به گفته وی، منسوجات هوشمند آنها این است که قابلیت 
تبادل اطلاعات داشته و به عنوان مثال، اطلاعات را به یک 

مرکز که توانایی پردازش داده ها را داشته باشد ارسال کنند.
بر روی  پژوهشی  این طرح  در  ما  وی خاطرنشان کرد: 
سومین ویژگی متمرکز شدیم مثلا منسوج یا لباس هوشمند، 
علائم حیاتی بدن شما مانند ضربان قلب یا نرخ تنفس را حس 
می کند و اطلاعات آن را به یک مرکز پزشکی که ممکن 

است کیلومترها دورتر از شما باشد ارسال می کند و این مرکز 
تشخیص می دهد که شما در آستانه یک حمله قلبی قرار دارید 
و بلافاصله دستور رهاسازی یک داروی خاص را به لباس شما 
ارسال کند. سنجری یادآور شد: در حالت عادی، شما به عنوان 
یک بیمار قلبی باید در بیمارستان بستری باشید و پرستار با 
استفاده از دستگاه های مختلف، عارضه شما را تشخیص و 
تجویزهای لازم را ارائه دهد که با استفاده از لباس هوشمند، 
مانند این است که شما از بیمارستان ترخیص شده اید و به 

دستورات پزشکی عمل می کنید.
ویژگی های منسوجات  از  دیگر  یکی  تصریح کرد:  وی 
هوشمند این است که خودش بتواند اطلاعات را پردازش کند 
و البته هر منسوج و لباسی الزاما نباید همه این ویژگی ها را 
با هم داشته باشد و داشتن یکی از آنها کافی است تا به آن 

منسوج، عنوان هوشمند را اطلاق کنیم.
سنجری با توضیح اینکه آنتن ها به طور کلی، قابلیت ارسال 
و دریافت امواج رادیویی را دارا هستند، گفت: با توجه به همین 
خاصیت، در پروژه خود، یک آنتن میکرواستریپ پارچه ای 
ساختیم و آن را در لباس قرار دادیم و از آنجا که لباس پس از 
پوشیدن، به طور طبیعی تغییر شکل می دهد، ما در این طرح 
تحقیقاتی، اثر خم شدن آنتن پارچه ای را از طریق شبیه سازی 
و مدل سازی بررسی کردیم.به گفته وی در این پژوهش، اثر 
تغییر شکل خمشی استوانه ای که یکی از محتمل ترین انواع 
تغییر شکل در آنتن های قابل پوشش است بر روی دو ویژگی 
مهم آنتن ها شامل بسامد تشدید و الگوی تابش، بررسی شده 
است.این آنتن های قابل پوشش شامل ترکیبی از سه نوع 
پارچه تاری - پودی رسانا به عنوان پچ و صفحه زمین و سه 

نوع منسوج بی بافت به عنوان بستر آنتن که به روش لایه 
گذاری، تهیه شده اند است.

سنجری اظهار کرد: در این تحقیق همچنین مجموعه ای 
از اندازه گیری های تجربی، مدل سازی تحلیلی، شبیه سازی 
الکترومغناطیسی و شبیه سازی چندفیزیکی نیز در این راستا 
به کار گرفته شد.وی ادامه داد: در مدل تحلیلی ارائه شده 
آنتن قابل پوشش یک تیر مرکب چندلایه در نظر گرفته 
شده است و پس از تعیین محل تار خنثی رفتار آنتن خمیده 
براساس مدل کاواک مورد تحلیل قرار گرفته و در شبیه سازی 
الکترومغناطیسی ارائه شده نیز ساختار خمیده آنتن ایجاد و 

رفتار آنتن در شعاع های خمش متفاوت بررسی شده است.
سنجری درباره نتایج این طرح تحقیقاتی نیز گفت: نتایج به 
دست آمده از طرح نشان داد که خمش، بر روی کارآیی آنتن 
تاثیر می گذارد و این تاثیر به جهت خم شدن و همچنین 
ویژگی های مکانیکی اجزای سازنده آنتن بستگی دارد.وی 
اضافه کرد: مجموع تحلیل های انجام شده نشان می دهد که 
خم شدن در جهت طول تشدیدی به علت کشیده شدن پچ 
منجر به کاهش بسامد تشدید آنتن قابل پوشش می شود، 
به علاوه خمش آنتن با فشرده شدن بستر و چروک خوردن 
پارچه صفحه زمین همراه است که شدت این اثرها به کشسانی 
اجزای آنتن، ضخامت بستر و شعاع خمش وابسته است.

به گفته سنجری، برای بسترهای ضخیم تر و در شعاع های 
خمش کمتر این اثرها منجر به تفاوت بیشتر بین مقادیر تئوری 
و تجربی می شوند. با استفاده از نتایج این تحقیق که نوآوری 
های قابل توجهی دارد می توان از آنتن های میکرواستریپ به 

عنوان حسگر در منسوجات هوشمند استفاده کرد. 

تلفن همراه را با لیوان چای شارژ کنید!
محقق ایرانی دانشگاه RMIT استرالیا و همکارانش موفق به ابداع لیوان هوشمندی 
شده اند که ضمن گرم نگهداشتن نوشیدنی هایی مثل چای و قهوه و سرد نگه داشتن 

نوشیدنی های خنک، به عنوان شارژر تلفن همراه هم قابل استفاده است.
دکتر امیر فرجی، پژوهشگر پسادکتری دانشگاه RMIT استرالیا  در خصوص لیوان 
)ماگ( ابداعی که آن را »ماگینو« )Muggino( نامیده است، گفت: ماگینو میتواند به 
وسیله  یک اپلیکشن مخصوص تلفن همراه، دمای مورد علاقه صاحبش برای نوشیدنی 

را دریافت کرده و نوشیدنی داخل لیوان را تا ساعت ها در همان دمای مشخص نگه دارد.
وی که حدود سه سال با همکارانش روی این اختراع کار کرده اند، افزود: از ویژگی های 
انرژی مورد نیاز خود را از  جالب این لیوان آن است که در بیشتر زمان ها می تواند 

نوشیدنی های داغ شما کسب کند. 
از آن جا که اغلب مردم بعد از ریختن آب جوش و نوشیدنی های داغ در لیوان به علت 
دمای زیاد آن چند دقیقه ای صبر می کنند تا دمای آن پایین بیاید در فاصله همین چند 
دقیقه مقدار زیادی از انرژی حرارتی از دیواره لیوان به هدر می رود. اینجاست که ماگینو 
با استفاده از تکنولوژی پیشرفته، این انرژی را به برق تبدیل و در باتری داخلی اش ذخیره 

می کند تا برای سرد یا گرم کردن نوشیدنی ها استفاده کند.
فرجی با بیان این که تیم طراحی و مهندسی این اختراع در تلاشند تا پاییز سال آینده 
)دسامبر 2016( نمونه تجاری محصول را به دست مصرف کنندگان برسانند خاطرنشان 
کرد: در این اختراع از فناوری ترموالکتریک بهره گرفته ایم که سال هاست توسط ناسا برای 

تولید برق در فضاپیماها استفاده شده است. 

ساخت باتری با فناوری ارزانتر

محققان دانشگاه آزاد اسلامی واحد علوم و تحقیقات به 
بررسی اثر نوعی نانوذرات بر حفاظت از سیستم تولیدمثل و 
باروری در مدل های حیوانی تحت درمان سرطان پرداختند 
که به کاهش آثار جانبی داروی ضد سرطان مورد مطالعه 
بر عملکرد هورمون های جنسی موش های ماده منجر شده 

است.
ارشد  کارشناسی  مقطع  فارغ التحصیل  راستگو،  سارا   
دانشگاه آزاد اسلامی واحد علوم و تحقیقات و از محققان طرح 
اظهار کرد: داکسوروبیسین )DOX( یکی از داروهای ضد 
سرطان است که به طور گسترده برای درمان انواع مختلف 
تومورهای بدخیم به کار می رود. عوارض ناشی از مصرف این 
دارو یک هفته بعد از تزریق آن بروز می کند. این عوارض 
شامل تهوع و استفراغ و کاهش موقت تعداد گلبول های سفید 
و قرمز و پلاکت هاست. این امر سبب افزایش خطر ابتلا به 
عفونت، کم خونی و یا خونریزی می شود. از طرفی این دارو 
سمیت شدیدی بر سیستم تولید مثل ایجاد کرده و منجر به 

برهم زدن باروری فرد تحت مداوا می شود.
به گفته  راستگو، در این طرح به بررسی اثر حفاظتی 
نانوذرات سلنیوم و اکسید روی بر سیستم تولید مثل و باروری 
و تغییرات بافتی رحم و تخمدان موش های ماده  بالغ بعد از 

تیمار با داکسوروبیسین پرداخته شده است.
وی در ادامه افزود: از آنجا که نانوذرات مختلف از اشکال 

جدید مواد با خواص زیستی برجسته و سمیت کم هستند، 
از سدهای  عبور  در  بالایی  پتانسیل  نظر می رسد  به  لذا 
دارا  را  هدف  بافت های  به  دسترسی  و  بدن  فیزیولوژیک 
باشند. نتایج آزمایش های انجام شده در این طرح نیز حاکی 
از عملکرد مؤثر نانوذرات سلنیوم و اکسید روی در کاهش آثار 
جانبی نامطلوب داروی داکسوروبیسین و محافظت از سیستم 

تولید مثل موش ها بود که بسیار امیدوارکننده است.
یکی  که  است  توضیح  به  لازم  کرد:  تصریح  راستگو 
داکسوروبیسین،  توسط  شده  شناخته  مکانیسم های  از 
تشکیل رادیکال های آزاد از جمله گونه های فعال اکسیژن 
)ROS( است. رادیکال های آزاد سبب صدمه به پروتئین ها 
و چربی های درون سلولی و در نهایت منجر به از بین رفتن 

سلول و بافت آسیب دیده می شود.
که  داده  نشان  نیز  مطالعات  این  نتایج  افزود:  وی 
داکسوروبیسین می تواند به علت ایجاد استرس اکسیداتیو 
بر فراسنجه های آنتی اکسیدانی و نیز پارامترهای خونی که 
شامل هورمون های جنسی و شمارش سلول های خونی 
است، اثرات کاهشی بگذارد. راستگو خاطرنشان کرد: این در 
حالی است که استفاده از دو عنصر نانوذرات اکسید روی و 
نانوذرات سلنیوم اثرات کاهشی ناشی از داکسوروبیسین را 
بر ویژگی آنتی اکسیدانی و نیز شاخص های تولید مثلی 
شامل هورمون های جنسی برطرف کرده و آن ها را افزایش 

می دهد. همچنین در شمارش سلول های خونی مشخص 
شده که استفاده از این دو عنصر اثرات افزایشی مطلوبی بر 
گلبول های قرمز خونی دارد. البته نکته  جالب این است که 
مصرف همزمان این دو عنصر اثرات مطلوب تری در مقایسه با 

مصرف جداگانه  این عناصر داشته است.

غذاهایی که باعث کاهش هوش می شوند!
برخی از مواد غذایی هستند که می توانند در افزایش بهره هوشی ما موثر باشند اما در 
مقابل غذاهایی هستند که در صورت استفاده بیش از حد امکان دارد بر روی قدرت ذهن 
تاثیر منفی داشته باشد در این مقاله به نمونه هایی از این خوراکی ها آشنا می شویم …

گوشت قرمز و کره 
یک رژیم غذایی متشکل از چربی های اشباع شده ی مضر، ممکن است بازدهی مغز 
را کاهش دهند. تحقیقات جدید دانشگاه هاروارد که در سالنامه Neurology منتشر 
شده است نشان می دهد، محققان عادات غذایی شش هزار زن و تاثیر این غذاها بر مغز 
آنها را حدود چهار سال بررسی کرده اند و دریافتند، زنانی که میزان بیشتری چربی اشباع 
شده دریافت کرده اند نمره کمتری در آزمون عملکرد مغز و حافظه به دست آورده اند. از 
طرفی دیگر، زنانی که چربی هایی از روغن زیتون و آوکادو دریافت کرده اند، نمره بیشتری 

را از آن خود کردند.
شکر 

وقتی پای سلامت در میان باشد، شکر آن قدر ها هم به مزاج شیرین نخواهد آمد. 
تحقیقات جدید نشان داده که شکر می تواند عاملی برای بروز عوارض در مغز یا کمرتان 
باشد. محققان دانشگاه UCLA در یک مطالعه جدید بر روی حیوانات، دو گروه موش را 
مورد آزمایش قرار دادند و دریافتند که موشهای گروه اول که با شربت ذرت با فروکتوز بالا 
تغذیه شده اند، برای پیدا کردن راه خود در پیچ و خم ها زمان بیشتری را نیاز داشته اند. 
همچنین نشانه هایی از کاهش سرعت یادگیری و فراموشی نیز در آن ها دیده شده 
است. این در حالیست که در موش های گروه دوم که با شربت ذرت با فروکتوز بالا را به 
همراه اسید های چرب امگا3 تغذیه شده بودند، نشانه های تقویت مغز و افزایش سرعت 

یادگیری مشاهده شد.
محققان بر این عقیده اند که رژیم غذایی که فقط شامل فروکتوز باشد باعث کاهش 
فعالیت مغز می شود؛ به نظر می رسد مصرف شکر، توانایی انسولین را در کمک به مغز 
در تسریع فرآیند های فکری و احساسی تحت تاثیر قرار می دهد. اسیدهای چرب امگا3، 

مغز را در برابر تاثیرات مضر فروکتوز محافظت می کنند.
چیپس، پیتزا و دیگر تنقلات 

آیا تنقلات بر مغز کودکان تاثیر خواهند گذاشت؟ مطالعه 2011 بریتانیا بر روی حدود 
چهار هزار کودک نشان داد، ضریب هوشی کودکانی که در سه سالگی از ابتدا به خوردن 
غذاهای فرآوری شده و سریع روی آورده اند، در یک بازه زمانی پنج ساله -در مقایسه 
با دیگر کودکان که غذای سالم دریافت کرده اند- دچار افت شده است. طبق گزارش 
Time.com، این مقایسه از لحاظ موضوعات مختلف دیگر مانند وضعیت اقتصادی، 

اجتماعی و آموزش والدین نیز بررسی شده است.
این رژیم های غذایی نامناسب بیشتر بر روی توانایی کلامی کودکان تاثیر می گذارد. 
نتایج به دست آمده از این مطالعه نشان می دهد انتخاب رژیم غذایی مناسب در سال های 

اولیه زندگی باعث رشد بهتر مغز فرد می گردد.
رژیم غذایی کم کربن 

فرار از کربوهیدرات، -علاوه بر کم شدن انرژی و بد شدن خلق و خو- باعث کم شدن 
قوه ادراک شخص می گردد. تحقیق کوچکی در دانشگاه Tufts بر روی 19 زن با سنین 
22 تا 55 انجام شد و نشان داد کسانی که کربوهیدرات را از برنامه غذایی خود حذف 
کرده بودند، تدریجاً در مهارت های شناختی خود با مشکل روبرو شده اند. به خصوص در 
تست های مربوط به حافظه. اما گروه دیگر که رژیم غذایی کم کالری، شامل کربوهیدرات 

را دنبال کردند، مشکل خاصی نداشته اند.

 سلامت دندان ها و لثه برای یک خانم باردار امری ضروری است و باید یکی از بزرگ ترین 
دغدغه های او باشد. ولی آیا یک خانم باردار می تواند درمان های دندانپزشکی انجام بدهد و 

خدمات دندانپزشکی تاثیری در سلامت جنین دارد یا نه؟
دوران بارداری مهم ترین روزهای زندگی خانم هاست. روزهایی که مادر باید فقط به سلامت 
خود و جنینش فکر کند. 9ماه باید از هر درد و رنج و بیماری دور باشد تا فرزند سالمی به دنیا 
بیاورد. بیشتر خانم ها در این دوران تمرکزشان روی تغذیه، پرهیز از مصرف داروهای شیمیایی  
و پیشگیری از ابتلا به سرماخوردگی و  زکام متمرکز است و کمتر کسی در دوران بارداری به 

فکر سلامت دندان هایش و تاثیر آن بر تولد فرزند سالم است.
عوامل دندان خراب کن : بعضی مادران ممکن است در دوران بارداری با مشکلات دهان 
و دندان رو به رو شوند. به قول قدیمی ها »هر بچه ای که به دنیا بیاوری، یک دندان هم از دست 
می دهی.« البته در گذشته به دلایل مختلف خانم های باردار دندان شان را ازدست می دادند که 
در حال حاضر این وضعیت یعنی خرابی دندان ها در بارداری بهتر شده است. در دوران بارداری 
به چند دلیل دندان خانم های باردار در معرض خطر قرار دارد که در ادامه به آنها اشاره می کنیم:

خوراکی های شیرین کار دست تان می دهند: در دوران بارداری به خصوص سه ماهه 
اول، خانم ها دچار ضعف بدنی شدیدی می شوند و برای جبران این ضعف بدنی سراغ غذاهای 
شیرین، نرم و پرکالری می روند تا ضعف بدنی شان را سریع تر جبران کنند. در صورتی که در 
علم دندانپزشکی ثابت شده خوراکی ها و غذاهایی که نرم و شیرین هستند خطر پوسیدگی 

دندان ها را افزایش می دهند.
وقتی مسواک زدن سخت ترین کار دنیا می شود: در دوران بارداری ضعف بدنی 
تاحدودی روی فعالیت های روتین زندگی مادر باردار تاثیر می گذارد؛ به عنوان مثال به دلیل 
بی حالی و ضعف بدنی، زدن مسواک برای مادر برخلاف گذشته یک کار سخت می شود. برای 
همین می توان نتیجه گرفت این دسته از مادران مراقبت های بهداشت دهان و دندان شان را 

نادیده می گیرند. این هم یک عامل دیگری است که وضعیت دندان ها را به خطر می اندازد.
مراقب اسید معده باشید: مسئله دیگر تهوع )برگشتن محتویات معده( در چند ماهه اول 
بارداری است که اغلب خانم های باردار با این مشکل مواجه می شوند. با برگشت محتویات معده، 
اسید و شیره معده هم وارد دهان می شوند که با این فرایند احتمال تخریب دندان ها به مرور 
زمان افزایش پیدا می کند،  چراکه مواد و شیره های گوارشی به شدت خاصیت خورندگی دارند 

و می توانند دندان ها را خراب کنند.
هورمون ها برهم می خورند: نکته دیگر به هم خوردن تعادل هورمون های زنانه در دوران 
بارداری است، به دلیل این به هم خوردگی، لثه های شان مستعد التهاب و خونریزی هستند. 
به همین دلیل اگر خانم های باردار بهداشت را در زمینه بیماری و التهاب لثه رعایت نکنند، 
ممکن است باوجود مقدار کمی پلاک میکروبی و جرم )که در افراد عادی این میزان جرم و 

پلاک شکلی ایجاد نمی کند( دچار تورم یا خونریزی لثه شوند.
از دندانپزشک نترسید: ترس از مطب های دندانپزشکی یکی از مشکلات شایعی است 
که برخی اشخاص به آن دچار هستند. برای همین تا جایی که امکان داشته باشد از مراجعه به 
این مطب ها خودداری می کنند. البته این ترس و حساسیت در دوران بارداری بیشتر می شود؛ 
به طور کلی درمورد مراجعه به دندانپزشکی خیلی از خانم های باردار تردید دارند. برای همین 
وقتی با مشکلات دهان و دندان مواجه می شوند از رفتن به مطب های دندانپزشکی امتناع 
می کنند، چراکه اغلب خانم های باردار به اشتباه فکر می کنند مواد دندانپزشکی و داروهای 

بی حسی به جنین شان صدمه وارد می کند.
مواد دندانپزشکی کاری به جنین شما ندارد : بهتر است درباره مواد بی حسی که 
به صورت رایج در دندانپزشکی مورداستفاده قرار می گیرد بدانید که  هیچ مشکلی برای 
جنین ایجاد نمی کند و ماده ای ایمن و قابل استفاده حتی در دوران بارداری است. سایر مواد 

دندانپزشکی هم عارضه ای برای جنین ندارند و برای خانم های باردار قابل استفاده هستند.
از اشعه رادیولوژی دوری می کنید؟! اشعه رادیولوژی یکی از دغدغه های اصلی در دوران 
بارداری است. خیلی از خانم های باردار از این اشعه ترس زیادی دارند چراکه فکر می کنند 
سلامت جنین شان را به خطر می اندازد. نکته ای که باید درمورد این اشعه در دندانپزشکی 
بدانید این است،  میزان اشعه ای که از دستگاه های رادیولوژی دندانپزشکی ساطع می شود، 
آن قدر کم است که قادر نیست به جنین آسیب برساند. برای انجام رادیوگرافی فقط دندان ها 
درگیر می شوند و جنین چون در قسمت شکم قرار دارد، فاصله زیادی بین اشعه و جنین وجود 
دارد؛ درنتیجه می توان گفت این اشعه برای جنین ضرری ندارد. باوجود تمام این گفته ها باز 
هم ترجیح بر این است که این گونه از اقدامات بعد یا قبل از دوران بارداری انجام داده شوند.  

دو دسته  به  دندانپزشکی  درمان های  کلی  به طور   : انواع درمان های دندانپزشکی 
درمان های انتخابی و درمان های اورژانسی تقسیم می شوند:

درمان های انتخابی: بهتر است بدانید که خیلی از درمان های انتخابی دندانپزشکی را 
می توان در این دوران انجام داد. اما توصیه بر این است تا جایی که امکان دارد درمان را تا زمان 
زایمان به تعویق انداخت. فرض کنید خانم بارداری قصد دارد در دوران بارداری درمان های 
زیبایی )مثل درمان بدرنگی دندان یا ایمپلنت و…( انجام دهد؛ همان طور که گفته شد ترجیح 

بر این است که این درمان بعد از زایمان انجام شود، چراکه جزء درمان های اورژانسی نیستند.
درمان های اورژانسی: بعضی  درمان ها باید در همان دوره بارداری انجام شوند چراکه جزء 
درمان های اورژانسی هستند، درد زیاد دندان، آبسه دندان و  عفونت دندان جزء این دسته از 
درمان هستند، چراکه اگر عفونت و درد درمان نشوند، باعث می شوند استرس و فشار به جنین 
وارد شود و در مقابل به جنین صدمه برسد. البته لازم به ذکر است بیماری های لثه ازجمله 
التهاب لثه، وجود جرم زیاد و پلاک های میکروبی در حفره دهان، جزء درمان های اورژانسی 
نیستند، اما از آنجایی که تحقیقات دانشمندان آمریکایی ثابت کرده که عفونت های لثه، وجود 
جرم زیاد و پلاک های میکروبی در حفره دهان می تواند باعث تولد نوزاد کم وزن )اغلب افراد 
با عوارض و خطرات نوزاد کم وزن آشنا هستند(شود، ترجیح بر این است که این درمان ها در 

دوران بارداری انجام شود.
جرم گیری لازمه کار است: جرم گیری جزء درمان های دندانپزشکی است که در دوران 
بارداری قابل انجام است. توصیه می شود خانم های باردار برای جلوگیری از وجود جرم و داشتن 

لثه های سالم، در اواسط دوره بارداری عمل جرم گیری انجام دهند.
درمورد تجویز دارو باید گفت در دندانپزشکی مثل سایر حیطه های پزشکی دیگر باید گفت 
برخی داروها قابل تجویز هستند و برخی داروها منع مصرف در دوران بارداری دارند. پزشک 

معالج باتوجه به وضعیت بیمار داروی مناسب را تجویز می کند.
مراقب دندان درد باشید: دندان درد یکی از مشکلاتی است که برخی خانم ها در دوران 
بارداری با آن مواجه می شوند.با این حال بیشتر خانم های باردار به دنبال درمان های خانگی 
هستند و سعی می کنند تا جایی که ممکن است گذرشان به مطب دندانپزشکی نیفتد، اما بهتر 
است بدانید که وقتی دندانی دچار درد می شود مشکل از عصب دندان است. پس می توان به 
صراحت گفت درمان های خانگی مثل گذاشتن یخ یا فشار دادن برگ نعناع بین دندان ها و… 
هیچ کدام اثر درمانی ندارند، فقط ممکن است درد را تاحدودی تسکین دهند. در صورتی که 
نیاز است این مشکلات به خصوص در دوران بارداری توسط دندانپزشک در مطب دندانپزشکی 

درمان شوند.
   سه ماه اول بارداری دور دندانپزشکی را خط بکشید

بارداری به سه ماه )سه ماهه اول، سه ماهه دوم و سه ماهه سوم( تقسیم می شود. در سه 
ماهه اول توصیه می شود تا جایی که امکان دارد هیچ درمان دندانپزشکی انجام نشود چراکه 
وضعیت بدنی مادر باردار برای انجام این اقدامات مناسب نیست؛ به علاوه جنین هم در وضعیت 
حساسی قرار دارد، بنابراین توصیه می شود در صورت امکان درمان تا سه ماهه دوم به تعویق 
بیفتد، چراکه در سه ماهه دوم می توان بدون هیچ مشکلی تمام درمان های دندانپزشکی را 

برای مادر انجام داد.
جنین آن قدر رشد نکرده که مانع نشستن مادر روی صندلی دندانپزشکی نشود و از طرف 
دیگر سه ماهه اول بارداری هم پشت سر گذاشته شده و اندام های جنین شکل گرفته است. اما 
در سه ماهه سوم نمی توانیم درمان های طولانی مدت برای خانم باردار انجام دهیم به این دلیل 
که جنین به قدری بزرگ شده که مادر نمی تواند به راحتی روی صندلی بنشیند، اما با این حال 

بازهم قابل ذکر است که درمان های اورژانسی بهتر است هر زمان که نیاز باشد، انجام شود.
مشورت با پزشک زنان دندانپزشک با متخصص زنان در زمینه درمان دندانپزشکی مشورت 
می کند. چرا که ممکن است بنا به شرایط جسمانی که بیمار دارد. پزشک زنان مجوز هیچ 

درمانی را در مطلب دندانپزشکی ندهد. 

مادری با دندان های سالم

طراحی و ساخت مشعل های گازی کم مصرف 
محققان ایرانی موفق به طراحی و ساخت مشعل های گازی شدند که می توان با استفاده از 

سوخت ارزان، گازی با حرارت بیشتر تولید کرد.
احسان عتیقه زاده، برگزیده رتبه سوم ابتکار در هفدهمین جشنواره جوان خوارزمی و مجری 
طرح » توربو کاتالیزور مشعل گازی« گفت: درایران انرژی و سوختهای زیادی داریم از همین رو 

صنعتگران از مشعل های برقی استفاده می کنند.
وی افزود: در این طرح روی مشعل های گازی، عمل مکانیکی و شیمیایی انجام دادیم تا بتوان 
از سوخت ارزان قیمت، گازی با حرارت بیشتر دریافت کرد و به این ترتیب مشعل ها بهینه شوند.

عتیقه زاده با بیان اینکه به واسطه این طرح می توان در صنایع مختلف از مشعل های گازی 
بهره برد، گفت: از نتایج این طرح می توان در صنایعی که نیاز به حرارت زیاد دارند، استفاده کرد.

وی با اشاره به کاربردهای این طرح گفت: از این مشعل ها می توان در شوفاژخانه ها، صنایع  
مختلف به ویژه متالوژی ذوب و ریخته گری، عملیات حرارتی که نیاز به مشعل های گاز سوز 
است، بهره برد. همچنین برای افزایش بازده و کاهش تلفات حرارتی، کاهش هزینه های 

خوردگی تجهیزات و مشکلات زیست محیطی استفاده از این مشعل ها مناسب است.
به گفته وی، مشعل های گازی در قالب آزمایشگاهی ساخته شده و اکنون در حال ساخت 
نیمه صنعتی آن هستیم. عتیقه زاده اظهار داشت: با اضافه کردن تجهیزات توربو ) مکانیکی( 
در قسمت داخلی مشعل ها بدون نیاز به نیروی پیش برنده الکتریکی و انرژی اضافه تر و تنها با 
استفاده از جریان هوای فن و چرخش پروانه ها و مخزن کاتالیست، راندمان حرارتی مشعل ها 

افزایش پیدا می کند.
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اجتماعی ۶

درباره پول با فرزندت حرف بزن
صحبت با فرزندان درباره امور مالی و نحوه برنامه ریزی برای تقسیم پول پس از 
مرگ، می تواند یکی از مهم ترین مسائل زندگی باشد. این گفت و گوها به شما فرصت 
می دهد تا با فرزندان خود درباره مدیریت دارایی های بازمانده صحبت کنید؛ به علاوه 
مشخص می کند که آیا باید برای پشتیبانی از شما در ایام پیری نگران باشند، یا آنکه 

برای کمک روی شما حساب کنند!
گفت و گو درباره این مسائل همچنین مشخص می کند که آیا پس از مرگ ثروت 
بادآورده ای نصیب آنها خواهد شد یا خیر و به این طریق، مانع برخی از اختلافات 

بعدی می شود.
تقریبا تمامی فرزندان بالغ و والدین آنها بر این باورند که چنین مکالماتی ضروری 
است و به یکی از اعضای خانواده برای اخذ تصمیمات مالی اعتماد دارند. در عین حال، 
تحقیقاتی مشابه نشان می دهد که اکثر خانواده ها نمی توانند به راحتی درباره پول با 

یکدیگر صحبت کنند.
به راستی چه عاملی مانع چنین گفت و گوهای سازنده ای است؟ در ادامه کوشش 
شده است ضمن بررسی برخی از دلایل اصلی ناتوانی خانواده ها در گفت و گوهای مالی 

مرتبط با ارث، توصیه های کارسازی برای کنترل این شرایط ارائه شود.
1- مقابله کردن را متوقف کنید

برای بسیاری از ما، بی میلی درباره گفت و گوی پولی نشانه نگرانی از تاثیرات ثروت 
بادآورده روی فرزندان است. در برخی مطالعه ها نشان داده شده که دلیل اصلی بی میلی 
والدین برای صحبت درباره ارث با فرزندان این بوده که آنها نمی خواهند فرزندانشان 
روی میراث آینده حساب ویژه ای باز کنند و به این طریق از تلاش و کوشش دست 
بردارند. البته پرهیز از این گفت و گوها چاره کار نیست و شاید به گسترش مشکلات 

نیز منتهی شود.
به گفته یکی از روان شناسان مالی »مردم ترجیح می دهند به جای سخن گفتن 
درباره پول از خصوصی ترین مسائل زندگی خود صحبت کنند. حال اگر پول را با مرگ 
ترکیب کنید، موضوعی پیش روی شما قرار می گیرد که هرگز حاضر نیستند به گفت 

و گو درباره آن تن دهند!«
 2- زودتر گفت و گو را آغاز کنید

هرچه زودتر با فرزندان خود درباره پول و ارث صحبت کنید، نتیجه بهتری به دست 
خواهید آورد. از دید کارشناسان، بحث درباره تصمیمات مالی تضمینی بسیار درست 
است و به خانواده این مساله را تفهیم می کند که صحبت درباره این گونه مسائل نه تنها 

هیچ ایرادی ندارد بلکه کاملا حیاتی است.
هنگامی که زمان مناسب فرا رسید، چگونگی انجام این گفت و گو را مورد ملاحظه 

قرار دهید.
گفت و گوی رو در رو بهترین شیوه است که می تواند با حضور تمام اعضای خانواده یا 
به صورت تک به تک انجام شود. گفت و گوی عمومی این شانس را به افراد می دهد که 
همگی شنونده مباحثی مشابه باشند؛ امری که در جامعه امروز به ندرت اتفاق می افتد. 
اگر این جلسه را به صورت جداگانه برگزار می کنید، خلاصه ای از مباحث را به صورت 
مکتوب یا ایمیل در اختیار دیگر اعضای خانواده قرار دهید تا همگی به لحاظ اطلاعات 

در سطح مشابهی قرار داشته باشند.
به علاوه باید صرف نظر از چگونگی گفت و گو، زمان خاصی را مشخص نموده و از 
پیش به فرزندان خود اعلام کنید. با این کار آنها فرصت پیدا می کنند تا از نظر روانی 
آماده شوند. این آمادگی قبلی برای انجام موفق این مباحث ضروری است، چون اغلب 

فرزندان تمایلی به گفت و گو درباره دوران پس از والدین خود ندارد.
 3- به سادگی وارد موضوع شوید

می توانید از اخبار جدید و داستان هایی درباره دوستان به عنوان راهی برای شروع 
گفت و گو استفاده نمایید. بر روی ماهیت عملی بحث تاکید نمایید و سعی کنید 
فرزندان خود را برای تصمیم گیری آماده کنید. به آنها یادآور شوید که قصد شما تامین 
منافع همگانی است، اما در عین حال فراموش نکنید که این برنامه متعلق به شما است.

اگر خبرهایی که به اطلاع فرزندان می رسانید مورد انتظار آنها نباشد، ممکن است از 
انتخاب های شما ناامید یا ناراحت شوند. برای مثال، اگر اموال خود را به خیریه داده یا به 
فرزندی بیشتر از دیگران بدهید، احتمالا با ناراحتی سایر اعضای خانواده مواجه خواهید 

شد. در چنین شرایطی صریح باشید.
بگویید »می دانم که شما از این خوشحال نخواهید بود و از این امر متاسفم، اما این 
چیزی است که ما تصمیم گرفته ایم«. بهتر است فرزندان تان هم اکنون این را از شما 
بشنوند؛ چرا که شما می توانید دلیل تصمیمات خود را توضیح دهید. در نهایت خبرهای 

شگفت آور در وصیت نامه شما باعث رنجش و ناراحتی دیگران خواهد شد.
اگر درباره شکل طرح مسائل نگران هستید، از وکیل یا برنامه ریز مالی بخواهید تا 
در طراحی مسائل به شما کمک  کند. مهم ترین مساله در بحث با فرزندان، تعیین 
فردی است که باید امور مالی را مدیریت نماید. شاید فرزندی منظم تر بوده و تجربیات 
بیشتری در امور مالی داشته باشد، که در این صورت برای نقش مدیر مالی مناسب 
خواهد بود. یا آنکه فرزند دیگری از نظر جغرافیایی نزدیک تر باشد و انجام کارها را با 

سهولت بیشتری به عهده گیرد.
 اگر فکر می کنید که هیچ یک از فرزندان شما آماده پذیرش این موضوع نیستند، 
یا به هیچ یک اعتماد ندارید، می توانید عضوی خارج از خانواده )یک دوست، وکیل 
یا برنامه ریز مالی( را برای انجام این اقدامات تعیین نمایید. زمانی که بحث به موضوع 
تقسیم اموال می رسید، کاملا واضح سخن بگویید. اگر نمی خواهید اموال خود را به 

طور مساوی تقسیم کنید، چرایی آن را توضیح دهید.
4- چارچوبی مشخص را تعیین کنید

در گفت و گوهای آغازین، اعدادی که فرزندان تان را از برنامه کلی شما منحرف می 
کند، فراموش کنید. زمانی که مساله مقدار پول را مطرح کنید، برنامه با شکست مواجه 
خواهدشد. بدون توجه به زمان گفت و گو درباره برنامه ریزی ها، این فرصت وجود دارد 

که اعداد دقیق در انتهای کار با هم متفاوت باشند.
در مقابل چارچوبی ارائه کنید که اهداف شما را به دقت مشخص نماید. برای آگاه 
نمودن فرزندان از این حقیقت که میراث شما می تواند زندگی آنها را تامین نماید، به 
آنها بگویید که »مقداری پول برای کمک به شما پس انداز کرده ایم، اما شما باید خود 
برای کسب درآمد تلاش کنید«. هرچه بیشتر درباره پول صحبت کنید، اهمیت اشاره 

به جزییات بیشتر خواهد شد.
به یاد داشته باشید که شاید در سال های بعد، مجبور به تغییر برنامه های خود شوید. 
فرزندان شما باید بدانند که مباحث مطرح شده به هیچ عنوان قطعی نیست، بلکه تنها 
برنامه ای اولیه است که باید در طول زمان و از طریق گفت و گو تکامل پیدا کند. هر 
زمان که برنامه های خود را مجددا تنظیم می کنید، آنها را با فرزندان خود در میان 

بگذارید.

طرز تهیه پازل ضرب

شنبه: جواب اول هر تساوی با حرف "شین" شروع شده و به عنوان مثال رنگ شیری 
برای آن در نظر گرفته می شود. مانند: 6=2*3=3*2

یکشنبه: جواب اول هر تساوی با حرف"ب" شروع شده و به عنوان مثال رنگ بنفش 
برای آن در نظر گرفته می شود. مانند: 21=3*7=7*3

دوشنبه: جواب اول هر تساوی با حرف "دال" شروع شده و به عنوان مثال رنگ 
دارچینی برای آن در نظر گرفته می شود. مانند: 12=2*6=6*2

سه شنبه: جواب اول هر تساوی با حرف" سین " شروع شده و به عنوان  مثال رنگ 
سبز برای آن در نظر گرفته می شود. مانند: 3=3*1=1*3

چهارشنبه: جواب اول هرتساوی با حرف "چ" شروع شده و به عنوان مثال رنگ سبز 
چمنی ) سبز پررنگ( برای آن در نظر گرفته می شود.

مانند: 45=9*5=5*9
پنج شنبه: جواب اول هر تساوی با حرف "پ" شروع شده و به عنوان مثال رنگ 

پرتقالی برای آن در نظر گرفته می شود. مانند: 15=3*5=5*3
جمعه: جواب اول هر تساوی با حرف" ه " شروع شده و به عنوان مثال رنگ سفید برای 

آن در نظر گرفته می شود. مانند 8=2*4=4*2
در این پازل ضرب فقط ضرب 9=3*3 وجود ندارد.

برای ساختن این پازل می توان همه ی تساوی ها را روی چوب بی رنگ یا کاغذ سفیدی 
نوشته و جواب هر  تساوی را طبق رنگ هفته )چوب ها( را رنگ آمیزی کرده یا روی 

کاغذهای رنگی انجام دهید.
مثال: 30=6*5

که در این مثال 6*5 را در کاغذ سفید یا چوب بی رنگ قرار می دهیم و جواب حاصل 
روز سه شنبه  از این تساوی را که بعنوان مثال 30 است را با توجه به موارد ذکر شده در 

کاغذ رنگی سبز قرار می دهیم.

 معاون آموزشی دبستان جواد الائمه)1(

 اگر زود عصبانی می شوید، به کمک این توصیه ها با 
خشم و عصبانیت راحت تر کنار بیایید.

دورهم جمع  خانوادگی  های  مهمانی  در  وقتی 
می شوید افراد فامیل و دوستان را با دقت بیشتری 
زیر ذره بین بگیرید؛ شاید افرادی را ببینید که زودتر از 
بقیه عصبانی می شوند و گاهی با کوچکترین واکنشی 
از کوره در می روند.گروهی از متخصصان بر این باورند 
که گرسنگی و پایین آمدن قند خون، می تواند در بروز 
بعضی از رفتارها مانند عصبانیت تاثیر داشته باشد و در 
روابط خانوادگی و اجتماعی ما مشکلاتی ایجاد کند. 
عصبانیت و تشدید آن می تواند به ارتباطات موثر ما با 
دیگران لطمه  های جبران ناپذیری وارد کند. از این رو 
دکتر علیرضا شیری، مدرس آسیب شناسی شخصیت 
موضوع  این  بررسی  به  روانشناسی  دانشکده  در 

بیشتر  افرادی  چه  می گوید  شما  به  او  می پردازد. 
عصبانی می شوند و راه حل رفع این عصبانیت چیست. 

چرا سریع عصبانی می شوم؟
عصبانیت، مقدار و سرعت دارد. عصبانیت ممکن 
است به دلایل مختلفی به وجود بیاید. اما ریشه اصلی 
عصبانی شدن این است که انتظارات و تخمین های 

شما از خودتان واقعی نیست. 
ریشه های فردی عصبانیت

ریشه های فردی عصبانیت ناشی از بلد نبودن برخی 
تکنیک هاست؛ یعنی من بلد نیستم ارتباط برقرار کنم 
و خواسته ام را به شما منتقل کنم. من از شما دلخورم و 
بلد نیستم آن را درست اعلام کنم. همچنین بلد نبودن 
مهارت ارتباط و دفاع از خود، باعث می شود فرد احساس 
»قربانی بودن« را تجربه کند و با کلی خشم های پنهان 

اعلام نشده مواجه باشد؛ همه این مسائل در خانواده، 
محل کار و جامعه ذهن شما را خسته می کند.

صحبت نکردن هم گاهی خشم ایجاد می کند
گاهی اوقات »خودکم بینی تجمع یافته« هم خشم 
ایجاد می کند. فردی را در نظر بگیرید که بارها از 
دست یک نفر ناراحت شده است؛ هیچ وقت هم به 
رویش نیاورده و حرف هایش را نزده است. بعد هم 
ژست آدم های خیلی صبور را می گیرد و با این حس 
که آدم باید صبور باشد، هیچ چیزی به طرف مقابل 
نگفته است اما این را هم نمی داند که این دلخوری 
جمع شده و به یک باره مثل یک آتش فشان فوران 

می کند.
لطفا سکوت را رعایت کنید 

نباشید  بلد  اگر  و  ایجاد می کند  رنجش  خشم، 

این رنجش را حل کنید مشکل ساز می شود. وقتی 
وسط گفت وگو با نامزد، همسر یا در محل کار حس 
می کنید که در حال عبور از خط قرمزها هستید، بهتر 
است سکوت کنید. سکوت نشانه پذیرفتن آن مساله 
از جانب شما نیست، بلکه یک تکنیک است. اصرار 
بی خود و بی جهت در مورد یک مساله اشتباه است. 

کمی با زاویه نگاهی دورتر به مسائل نگاه کنید.
نگذارید این دغدغه ها بیش از آنچه باید شما را 
خسته کند. باید بدانید هزینه ترمیم زخمی که الان 
از سر خشم به همسرتان می زنید، در آینده به مراتب 
بالاتر از سکوت شما در آن لحظه خاص است. اگر 
شما  مقابل  فرد  رفتار  که  می دانید  کار  محل  در 
پرخاشگرانه است، تا جایی که امکان دارد از آن فرد 
فاصله بگیرید. در ورزش رفتینگ )قایق سواری دسته 
جمعی در رودخانه ای وحشی( همیشه وقتی جریان 
آب تند می شود و احتمال واژگونی قایق هست، قایق 
را به کنار هدایت می کنند؛ این یک تکنیک ارتباطی 

است.
چطور با خشم میانسالی مواجه نشوید؟

خشم میانسالی این است که فرد احساس فقدان 
فرصت های از دست رفته را می کند و این خشم 
تبدیل به پوچی و بی محتوایی در زندگی  می شود. 
فهم و ادراک درست این است که از حالا که جوان تر 
هستید، حساب و کتاب زندگی تان را داشته باشید تا 
در سن های بالاتر دچار خشم های پنهان نشوید. اگر 
الان با مسائل حل نشده زندگی تان روبه رو شوید خیلی 
بهتر از این است که در دوران میانسالی حس خوبی 
نسبت به خود و عملکردتان در زندگی نداشته باشید.

تخمین های غیر معقول ممنوع
فرض کنید کاری را به فردی سپرده اید و چون 
قبلا او دو بار کارش را درست انجام داده، تخمین 
است.  درست  کارش  کلا  فرد  که  است  این  شما 
بعد که بار سوم کاری که به او سپرده اید را درست 
فرد  آن  با  رابطه  در  نمی دهد، ذهنیت شما  انجام 
به هم می ریزد. تخمینی که شما در مورد این فرد 
می زنید به طرح واره های قبلی ذهن شما برمی گردد؛ 
طرح واره هایی که از قبل در مورد آن فرد در ذهن 

شما شکل گرفته است. شاید همین موضوع به ظاهر 
ساده بسیار شما را عصبانی کند چون انتظار دیگری از 

تخمین های خودتان در ذهن داشته اید.
ریشه های اجتماعی عصبانیت

ریشه های اجتماعی عصبانیت از پر شدن خشاب 
می گیرد.  نشأت  جامعه  یک  در  آدم ها  ظرفیت  یا 
مثل مساله به ظاهر کوچک قرار گرفتن در ترافیک 
سنگین که بارها تکرار می شود یا مثل تکرار یک 
عمل نابخردانه یک مسوول اداری در جامعه. همه این 
مسائل اجتماعی و بسیاری از فایل های حل نشده دیگر 
در ذهن مان باقی می مانند، بعد کم کم دچار ناامیدی و 

احساس بی عدالتی اجتماعی می شویم.
این خشم، خشم طبقه متوسط رو به بالای جامعه 
است. درستش چیست؟ اینکه در مورد ساده ای مثل 
پخش یک فیلم مثلا با صحنه های خشن همیشه 
اعلام شود که این برنامه به دلیل وجود صحنه های 
خشن برای کودکان شما مناسب نیست. همین جمله 
ساده حس خوبی به مخاطب می دهد؛ این حس 
که شما و خانواده تان به عنوان یک رکن اساسی در 
جامعه مهم هستید و حتی چیزی که می بینید هم 

مهم است.
 از رنجی که می بریم

آدم هایی که رنج را می شناسند آن را انکار نمی کنند 
و سهم خودشان را در ایجاد رنج و سختی شجاعانه 
محیط  دارد.  هم  رنج  و  فقدان  زندگی  می پذیرند. 
پیرامون زندگی را غیرواقعی نبینید. ممکن است سهم 
رنج این باشد که شما در یک رابطه  نامناسب هستید 
و فقط منتظرید که ببینید چه می شود. مدام منتظر 

هستید شاید اتفاق های خوبی را تجربه کنید.
است که  این  زندگی  در  بدانید سهم شما  باید 
گذران  می کنید.  مشخص  خودتان  را  تکلیف تان 
زندگی که در آن تکلیف تان را دیگران تعیین کنند، 
تاوان سنگینی دارد. کسی که از خرد تجربه های قبلی 
استفاده کند، کمتر آسیب می بیند. اگر خرد تجربه 
را با خودتان و اتفاق های جدید زندگی همراه نکنید، 
محکوم می شوید یک تجربه اشتباه را بارها و بارها 

تکرار کنید.

با خشم و عصبانیت راحت تر کنار بیایید

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم خبرداد:

انهدام باند قاچاق مواد مخدر و 
کشف43۰کیلوگرم تریاک 

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهي انتظامي استان از انهدام یک باند قاچاق مواد 
مخدر و کشف 430کیلوگرم تریاک در "قم" خبر داد.  سرهنگ غلامعباس بلُفکه در گفت و گو 
با خبرنگار پایگاه خبري پلیس، گفت: صبح شنبه مأموران مبارزه با مواد مخدر استان قم با انجام 
اقدامات اطلاعاتي یکي از باندهاي قاچاق مواد مخدر را شناسایي و تمامي قاچاقچیان را که قصد 
عبور محموله قاچاق از محور مواصلاتي قم به استان همجوار را داشتند، دستگیر کردند.  به گفته 
وي 4 اکیپ عملیاتي از مأموران مبارزه با مواد مخدر به محل هاي مورد نظر اعزام و 3 دستگاه 
خودرو پژو405، نیسان و پژو پارس در حالي که قصد جابجایي مواد در یکي از مجتمع هاي 
توریستي بین راهي داشتند شناسایي شدند.  رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم گفت: در 
ادامه سرنشینان یک دستگاه خودرو پراید که در کنار خودرو نیسان توقف کرده بودند، به محض 
اطلاع از حضور ماموران از محل متواري اما اکیپي از مأموران بلافاصله به تعقیب و گریز خودروي 
مذکور پرداخته و پس از شلیک چندین تیر هوایي آن را متوقف کردند.  وي گفت: نهایتاً در این 
عملیات 430کیلوگرم تریاک کشف و 5 نفر نیز در این رابطه دستگیر شدند.  بلفکه از همکاري 

پلیس مبارزه با مواد مخدر استان سمنان نیز قدرداني کرد. 

رئیس پلیس آگاهي استان قم اعلام کرد:

انهدام باند سارقان منزل و کشف۱9فقره سرقت 
رئیس پلیس آگاهي فرماندهي انتظامي استان از انهدام باند سارقان منزل و کشف19فقره سرقت 
در قم خبر داد. سرهنگاحمد کرمي در گفتگو با خبرنگار پایگاه خبري پلیس، اظهارداشت:در پي 
وقوع چندین فقره سرقت منزل در قم موضوع در دستور کار مأموران پلیس آگاهي این استان 
قرار گرفت. به گفته وي پس از بازدید در محل هاي سرقت و همچنین انجام اقدامات پلیسي 
متهم اصلي و سرکرده باند سارقان منزل شناسایي و در عملیات غافلگیرانه دستگیر شد. رئیس 
پلیس آگاهي استان قم با بیان اینکه متهم اهل یکي از استان هاي جنوبي کشور است، افزود:وي 
به همراه9تن از همدستان خود قم را براي سرقت انتخاب کرده بود که در اقدامي غافلگیرانه 
تمامي اعضاي این باند دستگیر شدند. سرهنگ کرمي با بیان اینکه تاکنون تعدادي اموال مسرقه 
شامل4دستگاه تلوزیون ال سي دي،4دستگاه لپ تاپ، تابلو فرش و...کشف شده،گفت:متهمان 
در تحقیقات مأموران به 19فقره سرقت اعتراف کردند. رئیس پلیس آگاهي استان قم ضمن 
هشدار به همشهریان توصیه کرد، از نگهداري وجوه نقد و طلا و جواهر در منزل بپرهیزند و 
با تجهیز منزل به دوربین مداربسته، درب هاي ورودي و داخلي ساختمان را به سیستم هاي 

هشدار دهنده مجهز کنند.

دستگیري2سارق مغازه و کشف4۶فقره سرقت 
رئیس پلیس آگاهي فرماندهي انتظامي استان  دربخش دیگری از سخنان خود از دستگیري 
دو سارق مغازه و کشف46فقره سرقت در قم خبر داد.  سرهنگ کرمي اظهارداشت:در پي وقوع 
چندین فقره سرقت از برخي مغازه ها و فروشگاه هاي سطح شهر قم موضوع در دستور کار 
مأموران آگاهي استان قرار گرفت و با انجام اقدامات پلیسي یک متهم در این رابطه دستگیر 
شد. به گفته رئیس پلیس آگاهي فرماندهي انتظامي استان قم نامبرده در تحقیقات مأموران از 
همدستي شخصي دیگر پرده برداشت که پس از اخذ دستور از مقام قضائي استان و طي یک 
عملیات غافلگیرانه وي نیز دستگیر شد.  سرهنگ کرمي با اشاره به اعتراف متهمان به46فقره 
سرقت به شیوه کش روزني از مغازه ها و فروشگاه ها، افزود:اموال مسروقه کشف شده نیز تحویل 
مالباختگان شد.  وي گفت:نهایتاً هر دو نفر به همراه پرونده تشکیل شده جهت سیر مراحل 
قانوني تحویل مرجع قضائي استان شدند.  رئیس پلیس آگاهي استان قم با توصیه به کسبه 
خواست، درصورت وجود سیستم هشداردهنده در محل کسب آن را دائماً کنترل و معایب آن 

را برطرف کنند.

۱7 تن بادام زمیني قاچاق در ساوه کشف شد 
فرمانده انتظامي شهرستان ساوه  گفت :محموله 17 تني بادام زمیني قاچاق به ارزش یک 
میلیارد و 700 میلیون ریال در عملیات پلیس شهرستان ساوه کشف شد.  سرهنگ علي اصغر 
طالبي در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبري پلیس گفت:  ماموران اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
پلیس آگاهي شهرستان در تحقیقاتي مطلع شدند که محموله اي قاچاق از محورهاي مواصلاتي 
شهرستان عبور خواهد کرد.  وي اضافه کرد: با برنامه ریزي انجام شده، سرانجام محموله قاچاق 
که توسط یک دستگاه خودروي کمپرسي در حال انتقال بود، در یکي از محورهاي مواصلاتي 
شهرستان شناسایي و متوقف شد.  سرهنگ طالبي ادامه داد: راننده خودرو در اظهاراتش بیان 
داشت که در حال جابجایي یک محموله ذرت مي باشد که در بررسي خودرو مشخص شد این 
خودرو حامل  17 تن بادام زمیني قاچاق به ارزش تقریبي یک میلیارد و 700 میلیون ریال است.  

دستگیری قاتل پس از ۱3سال در قلعه گنج کرمان 
دادستان عمومی و انقلاب قلعه گنج از دستگیری یک 
قاتل در دهستان رمشک از توابع این شهرستان توسط 

ماموران انتظامی خبر داد. 
به گزارش روابط عمومی دادگستری کل استان کرمان 
مسلم سالاری در تشریح جزئیات این خبر افزود: فردی با 
مشخصات )م.ه( سال 13۸1در منطقه یوسف آباد شهرستان 
منوجان، اقدام به قتل مسلحانه می کند و پس از آن به مدت 

13 سال متواری می شود.
وی اظهار کرد: حکم غیابی قصاص متهم، سال ۸6 توسط 

شود.دادستان  می  صادر  کهنوج  شهرستان  دادگستری 
عمومی و انقلاب قلعه گنج ادامه داد: این پرونده به منظور 
دادسرای  احکام  اجرای  بخش  در  قصاص  حکم  اجرای 
عمومی و انقلاب کهنوج مفتوح است.وی گفت: ماموران 
انتظامی شهرستان قلعه گنج با گرفتن نیابت قضایی و طی 
یکسری اقدامات اطلاعاتی بصورت شبانه روزی، محل اختفاء 
قاتل را در دهستان رمشک شناسایی و پس از تعقیب و گریز 

چند ساعته، وی را دستگیر می کنند.
ماموران  اقدامات  از  تقدیر  ضمن  گنج  قلعه  دادستان 

انتظامی قلعه گنج در برقراری نظم و امنیت این شهرستان 
تاکید کرد: دستگاه قضایی با هرگونه عوامل ناامنی و افرادی 
که آرامش و امنیت مردم را به هم می زنند، برخورد قاطع 
خواهد کرد. وی افزود: مجرمان فراری بدانند راهی برای گریز 
از چنگال قانون وجود ندارند و در نهایت دستگیر و به موجب 
قانون مورد محاکمه و مجازات قرار خواهند گرفت.دهستان 
رمشک در بخش چاه دادخدا شهرستان قلعه گنج در جنوب 
استان کرمان قرار دارد و شهرستان قلعه گنج با 90 هزار نفر 

جمعیت در 430 کیلومتری جنوب کرمان واقع شده است.

مدیرکل پزشکی قانونی مازندران خبرداد:

مواد مخدر نوظهور در مازنداران  ۱۵نفرقربانی گرفت

فرمانده انتظامی مهران  خبرداد:

کشف پنج هزار نخ سیگار قاچاق در مهران 

دادستان عمومی و انقلاب کرمان اعلام کرد:

کشف 77۰ کیلوگرم تریاک در کرمان 

فرمانده انتظامی خوی  خبرداد:

توقیف اتوبوس حامل کالای قاچاق پزشکی 

 مدیرکل پزشکی قانونی مازندران از مرگ 15 نفر به دلیل مصرف مواد مخدر نوظهور در 
استان در 9 ماهه امسال خبر داد و گفت: این آمار نسبت به مدت مشابه سال گذشته 25 

درصد افزایش دارد . 
علی عباسی روز یکشنبه در حاشیه دوره آموزشی مصرف مواد مخدر روانگردان از دیدگاه 
پزشکی قانونی و نیروی انتظامی در گفت و گو با خبرنگاران افزود : دو نفر از قربانیان مواد 

مخدر زن و 13 نفر مرد هستند. 
وی ادامه داد : کالبد شکافی اجساد معتادان نشان از مصرف مواد مخدر نوظهور دارد که 
متاسفانه هنوز راهکاری برای درمان آن وجود ندارد.عباسی در عین حال گفت که سنجش 
مواد مخدر مصرف شده در معتادان فوت شده بسیار سخت و خارج از امکانات و تجهیزات 

موجود پزشکی است.
مدیرکل پزشکی قانونی مازندران با این هشدار که آسیب های اجتماعی ناشی از مصرف 
موادمخدر نو ظهور در حال افزایش است ، گفت : پزشکی قانونی با هماهنگی نیروی انتظامی 
و ستاد مبارزه با مواد مخدر در صدد بالا بردن آگاهی جامعه پیرامون اقدامات پیشگیرانه و 
درمان معتادان است.  به گزارش ایرنا، وی افزود : بررسی آماری سن مرگ و میر های ناشی 
از مصرف مواد مخدر نشان می دهد که نوجوانان و جوانان گروه های هدف عرضه کنندگان 
مواد مخدر هستند.  او ادامه داد : امروز علاوه بر اینکه باید اقدامات شدیدی در مبارزه با عرضه 
گنندگان صورت بگیرد ، باید نسبت به درمان معتادان و آموزش جامعه در باره خطرات ناشی 

از مصرف مواد مخدر نو ظهور اقدام شود .

 فرمانده انتظامی مهران از کشف پنج هزار نخ سیگار قاچاق در این شهرستان در قالب اجرای طرح نظارت 
بر واحدهای صنفی خبر داد. 

به گزارش پایگاه خبری پلیس، سرهنگ محسن کشتکار گفت: طرح نظارت بر اصناف توسط اداره اماکن 
عمومی و ماموران مبارزه با قاچاق کالا و ارز در مدت 24 ساعت از واحدهای صنفی این شهرستان مرزی 

به مرحله اجرا در آمد.
 وی با بیان اینکه پنج هزار نخ سیگار قاچاق در بازدید از واحدهای صنفی کشف و به اداره قاچاق کالا 
و ارز انتقال داده شد، تاکید کرد: یک نفر متهم در این رابطه دستگیر و با تشکیل پرونده تحویل محاکم 

قضایی شد.
 فرمانده انتظامی مهران یادآور شد: ورود بی رویه کالای قاچاق به کشور با برنامه ریزی های گسترده 
دشمنان و با هدف ضربه زدن به اقتصاد کشور صورت می گیرد و ناجا با اقدام های کنترلی و جلوگیری از 

ورود کالای قاچاق به کشور زمینه پویایی و شکوفایی ایران اسلامی را فراهم می کند.

 دادستان عمومی و انقلاب کرمان از کشف 770کیلوگرم 
مواد مخدر از نوع تریاک توسط ماموران اداره کل اطلاعات 

استان خبر داد. 
کرمان،  استان  دادگستری  عمومی  روابط  گزارش  به 
دادخدا سالاری روز یکشنبه افزود: با عنایت خداوند متعال 
و اقدامات اطلاعاتی و عملیاتی انجام شده توسط سربازان 
گمنام امام زمان )عج( بر روی یکی از شبکه های فعال قاچاق 
موادمخدر، اعضای این باند شناسایی شدند و در محور کرمان 

به رفسنجان مورد ضربه قرار گرفتند. 
وی گفت: قاچاقچیان قصد انتقال مواد مخدر را به سایر 
استان های کشور داشتند که با هوشیاری ماموران اداره کل 

اطلاعات استان کرمان شناسایی و دستگیر شدند. 
متهم  دو  عملیات  این  در  کرد:  بیان  کرمان  دادستان 

دستگیر شده اند که یکی از متهمان تبعه افغانستان است.
وی افزود: متهمان دستگیر شده با صدور قرار بازداشت 
روانه زندان شده اند.  سالاری گفت: یک دستگاه خودرو و دو 

دستگاه تلفن همراه نیز در این عملیات توقیف شد.  
از ابتدای امسال تاکنون بیش از ۸4 هزار کیلوگرم انواع مواد 
مخدر با تلاش دستگاه های عمل کننده در استان کرمان 
کشف شده است.  این استان به دلیل نزدیکی به مرزهای 
شرقی و شرایط خاص جغرافیایی محل تردد سوداگران مرگ 

و عبور موادمخدر است.

فرمانده انتظامی خوی از توقیف اتوبوس حامل کالای قاچاق در این شهرستان خبر داد. 
سرهنگ اسفندیار احمدی روز یکشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: در پی کسب 
اخباری مبنی بر اینکه یک دستگاه اتوبوس مسافربری در مسیر ماکو - تهران حامل کالای 

قاچاق است، موضوع به سرعت در دستور کار پلیس قرار گرفت.
وی اضافه کرد: ماموران با انجام اقدام های اطلاعاتی اتوبوس مورد نظر را در ایستگاه بازرسی 
ایو اوغلی شناسایی و توقیف کردند. سرهنگ احمدی گفت: در بازرسی از اتوبوس توقیفی 
چهار هزار و 9۸۸ قلم تجهیزات پزشکی و ابزارآلات دندان سازی قاچاق کشف و ضبط شد.

وی بیان کرد: کارشناسان ارزش ریالی کالاهای قاچاق کشف شده را یک میلیارد ریال 
اعلام کردند.

فرمانده انتظامی خوی اضافه کرد: در این رابطه یک نفر دستگیر و پس از تشکیل پرونده 
مقدماتی برای انجام مراحل قانونی تحویل مقام قضایی شد.

جاده ماکو - ایواوغلی به سمت تبریز از جمله مسیرهایی است که همواره مورد طمع 
قاچاقچیان بوده و کالاهای قاچاق زیادی در این مسیر کشف می شود.ماکو در شمال 

آذربایجان غربی و در مرز ایران با کشور ترکیه قرار دارد.
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   1. به رفتارهای مثبت نوجوان خود پاداش دهید. نوجوان را به داشتن مسئولیت و مسئولیت 
پذیری تشویق کنید. زمانیکه وی در برابر وظایف و کارهایش مسئولانه رفتار می کند او را 
تحسین کنید و در مقابل بی توجهی ها و اهمال کاریها، او را از پیامدهای رفتارش مطلع کنید.

مهارتها و توانمندیهای نوجوان خود را افزایش داده )البته با فراهم آوردن شرایط آموزش 
مناسب( و از او بخواهید که در موقعیتهای مختلف این توانمندیها را در معرض نمایش قرار 
دهد. به طور کلی تاکید بیشتر بر نقاط مثبت و توانمندیهای او بکنید تا از این طریق عزت نفس 

فرزندتان افزایش یابد.
2. در فرآیند هویت یابی نوجوان خود را همراهی کنید. هویت نوجوان، در نتیجه ی برداشت 
وی از خود و خصوصیاتی که داراست و همچنین از طریق ارزشهایی که از اطرافیان بدست 
می آورد و در اصطلاح به آن همانندسازی گفته می شود، کسب می گردد. از آنجایی که برداشت 
نوجوان از خویش، حاصل تصویر ذهنی است که وی از خود ساخته و این تصویر ذهنی تحت 
تاثیر خودگویی های )مثبت یا منفی( او و قضاوتی است که نوجوان از خود دارد، توصیه می گرد 
که والدین به نوجوانان کمک کنند تا تصویری مثبت و منطقی از خود، در ذهن بپروراند. در 
دوره ی نوجوانی در اثر تغییر و تحولات جنبه های مختلف، عموماً نوجوانان به سمت اظهارات 
و خودگوی های منفی از خود می پردازند. کمک والدین به نوجوان برای ترمیم این ساختارها و 

قضاوتهای شناختی از خود و بررسی دقیق توانایی ها و ویژگیهای مثبت، در پرورش عزت نفس 
آنها تأثیر مطلوبی دارد.

»بارش مغزی« نوعی روش حل مساله است که در آن انواع راه حلها در نظر گرفته شده و 
سپس بهترین راه حل انتخاب می گردد.

3. از انتقادهای تند و خشن، نسبت به فرزند نوجوان خود بپرهیزید. انتقاد کردن از نوجوان 
و گوشزد کردن رفتارهای منفی، در سطح مطلوب، اقدامی مناسب است چرا که باعث کاهش 
رفتارهای نامطلوب و افزایش نرخ رفتارهای مطلوب می گردد. به آنها آموزش دهید که اشتباهات 
خود را شناخته و از آنها عبرت بگیرد. همیشه انتقاد سودمند موثرتر و سازنده تر از انتقادات تند 
و تیز است، زیرا این نحوه رفتار مسئولیت پذیری نوجوانان را افزایش داده و باعث درس گرفتن 
آنها از اشتباهاتشان می گردد. زمانیکه نوجوانتان دچار اشتباه می گردد، به او کمک کنید تا مشکل 
را شناسایی کرده و سپس با کمک هم برای حل این مشکل از روش »بارش مغزی« استفاده 
کنید. »بارش مغزی« نوعی روش حل مساله است که در آن انواع راه حلها در نظر گرفته شده 
و سپس بهترین راه حل انتخاب می گردد. این روش به فرزند شما کمک خواهد کرد تا تغییرات 

مثبت و اساسی در زندگی خود ایجاد کند.
4. به نوجوان خود اجازه تصمیم گیری مستقل را  بدهید. به نوجوان خود اعتماد داشته باشید 

و بعد از ارائه اطلاعات و آگاهی های لازم، به او این فرصت را بدهید که در امور مختلف تصمیم 
گیری کند. سپس در برابر تصمیمات مثبت او را تشویق کرده و در ازای تصمیمات نادرست 
او را تنبیه نکنید بلکه اجازه دهید با مشکلات مواجه شده و خودش مشکلاتش را حل نماید. 
نکته مهم این است که برای آنها تصمیم نگیرید و تنها در این راه، آنان را یاری کنید و اگر اقدام 
اشتباهی انجام دادند از نوجوان حمایت کنید اما اجازه دهید از اشتباهی که خودش باعث بروز 
آن شده، درس بگیرد. مهارت یافتن در فرایند تصمیم گیری، از عوامل موثر در تقویت عزت 

نفس نوجوانان است.
5. به نوجوان خود هدف گذاری صحیح را بیاموزید. علاوه بر اینکه به نوجوان خود می آموزید 
چگونه اهداف منطقی و واقع بینانه و در حد توان خود تعیین کند، او را در رسیدن به این اهداف 
حمایت و راهنمایی کنید. برای این منظور با نوجوانتان مشورت کنید و ببینید اهداف مورد علاقه 
او چه هستند؟ از طرف دیگر تواناییها و استعدادهای او را مورد ارزیابی و بررسی قرار دهید و 
سپس با همکاری هم ببیند آیا بین این اهداف و علایق و استعدادها هماهنگی و تناسب لازم 
وجود دارد و یا خیر؟ از این طریق نوجوان شما می تواند بین ممکن و غیرممکن تمایز قائل شده 
و دیدگاهی واقع بینانه تر نسبت به شرایط خود پیدا کند. این گام، تاثیر بسیار مثبت و موثری 

در ترفیع سطح عزت نفس نوجوانان دارد. 

گامهایی تا ایجاد اعتماد به نفس در نوجوانان
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تحریم های غرب علیه ایران که حدود یک سال پس از پیروزی 
انقلاب اسلامی کلید خورد با گشایش پرونده اختلافات هسته ای 
ایران با کشورهای غربی در سال 1381 خورشیدی )2002 میلادی( 
وارد مرحله ای تازه شد؛ تحریم هایی که تا آن زمان به صورت یک جانبه 
از جانب واشنگتن و برخی پایتخت های اروپایی به صورت مزمن یا 
مقطعی اعمال می شد اما پس از انتقال پرونده هسته ای ایران از آژانس 
بین المللی انرژی اتمی به شورای امنیت سازمان ملل متحد ابعاد 

گسترده تری به خود گرفت.
رویکردهای سیاست خارجی دولت های نهم و دهم

از زمان روی کار آمدن »محمود احمدی نژاد« رییس جمهوری 
پیشین ایران، رویکرد تهران در قبال غرب دچار دگرگونی هایی شد. 
از این رو نه تنها حجم و میزان تنش در روابط تهران با واشنگتن 
افزایش یافت بلکه اتحادیه اروپا به عنوان شریک نخست تجاری ایران 
به رغم برخی اختلاف نظرهای سیاسی با واشنگتن و منافع مشترک 

اقتصادی با تهران در برابر کشورمان قرار گرفت.
پیشتر، دولت اصلاحات برای نشان دادن حسن نیت و شفافیت 
فعالیت های صلح آمیز هسته ای کشور، غنی سازی اتمی را به طور 
موقت تعلیق کرده بود اما دولت نهم با رد توافق »سعدآباد« - که 
مهرماه 1382 بین ایران و سه کشور اروپایی انگلیس، آلمان و فرانسه 

منعقد شد- فعالیت های هسته ای را دوباره کلید زد.
پیامد نخست این تصمیم، اخطار شورای حکام آژانس بین المللی 
انرژی اتمی در پانزدهم بهمن 1384 )چهارم فوریه 2006( به ایران 
بود مبنی بر آنکه اگر تهران غنی سازی اورانیوم را تعلیق نکند، موضوع 

را به شورای امنیت گزارش خواهد داد.
با نادیده گرفتن این اخطار، هجدهم اسفند 1384 )هشتم مارس 
2006( پرونده هسته ای ایران به شورای امنیت سازمان ملل متحد 
انتقال یافت. پس از آن، 6 قطعنامه علیه ایران صادر شد که نخستین 
قطعنامه جنبه اخطاری داشت و پنج قطعنامه دیگر، تحریم هایی 

سنگین را بر کشورمان اعمال کرد.
نخستین قطعنامه به شماره 1696، نهم مرداد 1385 )سی و 
یکم ژوییه 2006( تصویب شد. این قطعنامه در قالب بیانیه ای خالی 
از اقدام های تنبیهی )تحریم( علیه ایران تنظیم شد اما از مقام های 
تهران می خواست همه فعالیت های مربوط به غنی سازی اورانیوم را 
تعلیق کنند. همچنان که اشاره شد نادیده گرفتن این بیانیه موجب 
تصویب پنج قطعنامه تحریمی سنگین علیه جمهوری اسلامی ایران 

شد.
دومین قطعنامه شورای امنیت با تهدید به تحریم های الزام آور 
دوم دی 1385 )بیست و سوم دسامبر 2006( با عنوان قطعنامه 
1737 تصویب شد. شورای امنیت با صدور این قطعنامه مجموعه 
تحریم هایی شامل تحریم تاسیسات حساس هسته ای و توقیف 
دارایی ها و شرکت های ایرانی مرتبط با برنامه هسته  ای کشور را به 
تصویب رساند و به تهران 60 روز فرصت داد تا غنی سازی اورانیوم را 

به حال تعلیق درآورد.
سومین قطعنامه شورای امنیت به شماره 1747، چهارم فروردین 
1386 )بیست و چهارم مارس 2007( به مانند قطعنامه قبلی با 
15 رای موافق )همه اعضای شورای امنیت( به تصویب رسید. در 
این قطعنامه ضمن این که به ایران 60 روز زمان داده شده بود تا 
فعالیت های هسته ای خود را تعلیق کند از همه کشورهای جهان 
نیز خواسته شد تا همکاری خود با شرکت های ایرانی در زمینه انرژی 
هسته ای را محدود کنند. ممنوعیت صادرات و واردات سلاح های 

سنگین به ایران نیز از دیگر مفاد این قطعنامه بود.
چهارمین قطعنامه شورای امنیت به شماره 1803، سیزدهم 
اسفند 1386 )سوم مارس 2008( با 14 رای مثبت و رای ممتنع 
اندونزی تصویب شد. این قطعنامه، تحریم های اعمال شده در 
قطعنامه های 1737 و 1747 علیه ایران را تشدید کرد. در نتیجه 
محدودیت  های مسافرتی و مالی بر افراد و شرکت  های ایرانی افزایش 

یافت و اجرای برخی از این محدودیت  ها اجباری شد.
قطعنامه 1835 پنجمین قطعنامه شورای امنیت است که ششم 
مهر 1387 )بیست و هفتم سپتامبر 2008( با رای موافق همه 
15 عضو شورای امنیت علیه ایران به تصویب رسید. این قطعنامه 
دربردارنده تحریم های تازه علیه ایران نبود و فقط اجرای هر چه 

سریع تر قطعنامه های گذشته را دنبال می کرد.
ششمین و آخرین قطعنامه شورای امنیت به شماره 1929، 
نوزدهم خرداد 1389 )9 ژوئن 2010( تصویب شد که بر اساس 
آن ایران نباید از هیچ فعالیت تجاری مرتبط با غنی سازی اورانیوم 
و دیگر مواد هسته ای یا فناوری دیگر کشورها بهره مند شود و 
انتقال هرگونه  از  باید  همه کشورهای عضو سازمان ملل متحد 
ماشین نظامی مانند تانک و نفربر زرهی، هواپیمای جنگی، هلیکوپتر 
تهاجمی، توپخانه کالیبر بالا، کشتی نظامی، موشک و سیستم ها و 

تجهیزات مربوط به این سلاح ها به ایران جلوگیری کنند.
در مجموع، با انتقال پرونده هسته ای ایران به شورای امنیت، 
این پرونده از وضعیت حقوقی خارج و به فضای سیاسی- امنیتی 

کشیده شد. قطعنامه هایی که روزی »کاغذپاره« خوانده می شد نه 
تنها ایران را در تنگنا قرار داد بلکه مسیر وضع تحریم های یکجانبه 
و چندجانبه آمریکا و همچنین اتحادیه اروپا و دیگر کشورها را علیه 

ایران هموار کرد.
تشدید تحریم های یکجانبه و چندجانبه پیرو قطعنامه ها

پس از تصویب قطعنامه های شورای امنیت موجی از تحریم ها به 
سمت ایران سرازیر شد. هر چند بیشتر این تحریم ها را آمریکا وضع 
کرد اما دیگر کشورها نیز به این بازی کشیده شدند و در جبهه مقابل 

ایران قرار گرفتند.
سوم آبان 1386 )بیست و پنجم اکتبر 2007( وزارت خزانه داری 
آمریکا شماری از بانک ها، نهادها و شرکت های ایرانی را در فهرست 
تحریم های خود گنجاند. همچنین بانک جهانی نیز اعلام کرد از دادن 

خدمات به این بانک ها و موسسه ها خودداری خواهد کرد.
هشتم مرداد ماه 1388 )سی ام ژوییه 2009( سنای آمریکا 
شرکت های صادرکننده بنزین به ایران را تحریم کرد. به دنبال اقدام 
سنا، مجلس نمایندگان این کشور نیز دست به کار شد و هشتم 
خرداد 1389 )29 مه 2010( لایحه تحریم شرکت هایی را به 

تصویب رساند که با ایران معامله های تجاری داشتند.
در ادامه، وزارت خزانه داری آمریکا بیست و هفتم خرداد 1389 
)17 ژوئن 2010( اقدام های تحریمی علیه چند شرکت کشتیرانی 
ایران اتخاذ کرد و سپس 22 شرکت نفتی، انرژی و بیمه دولت ایران 

آن را اداره می کرد هدف تحریم های کاخ سفید قرار گرفت.
به دنبال آمریکایی ها و در مرداد 1389 )ژوییه 2010(، مقام های 
اتحادیه اروپا و نیز کانادا دور تازه ای از تحریم ها را علیه بخش انرژی 
و کشتیرانی ایران به تصویب رساندند. در تکمیل ساختار تحریم ها، 
هفتم آبان 1389 )29 اکتبر 2010(، آمریکا تحریم هایی را علیه 
ایران تصویب کرد که بر اساس آن 37 شرکت اروپایی و پنج شهروند 
ایرانی -که گفته می شد در بخش کشتیرانی ایران فعالیت داشتند- 
تحریم شدند. از طرفی، وزارت خزانه داری آمریکا بیست و چهارم دی 
همین سال )14 ژانویه 2011(، 24 شرکت کشتیرانی بین المللی را 

به دلیل بازرگانی با ایران تحریم کرد.
در سال 1390 نه تنها از فشار تحریم ها کاسته نشد بلکه این روند 
شدت بیشتری به خود گرفت. در این میان، وزارت خزانه داری آمریکا 
سوم تیر )بیست و چهارم ژوئن 2011( به تحریم شرکت هواپیمایی 
»ایران ایر« و همچنین اتحادیه اروپا در تاریخ دهم آذر )اول دسامبر 
2011( به تحریم بیش از 180 شرکت و شخصیت ایرانی اقدام کرد. 
اقدام تحریمی دوم آذر )سیزدهم دسامبر 2011( وزارت خزانه داری 
آمریکا علیه 2 مقام نظامی ایران و در سی ام آذر )بیست و یکم 
دسامبر 2011( علیه 10 شرکت کشتیرانی کشورمان از دیگر موارد 
بود. دوم دی )بیست و سوم دسامبر 2011( نیز سوییس دارایی های 
180 شخص حقیقی و حقوقی را مسدود و آمریکا یازدهم دی )اول 

ژانویه 2012( بانک مرکزی ایران را تحریم کرد.
اقدام تحریمی تدریجی اتحادیه اروپا علیه صنعت نفت و بانک 
مرکزی ایران از تاریخ سوم بهمن )بیست و سوم ژانویه 2012(، اقدام 
تحریمی وزارت خزانه داری آمریکا علیه بانک تجارت ایران در چهارم 
بهمن )بیست و چهارم ژانویه 2012( و نیز اقدام مشابه آن وزارتخانه 
علیه بانک دوبی در تاریخ دهم اسفند )بیست و نهم فوریه 2012( به 
بهانه کمک به ایران در دور زدن تحریم های بین المللی از دیگر موارد 

تحریمی در این سال بود.
بنابراین، تحریم های سال 1390 با 2 هدف بر ایران تحمیل شد. 

در این پیوند، هدف نخست جلوگیری از برنامه هسته ای ایران و هدف 
دوم معطوف به بازداشتن تهران از پشتیبانی دولت دمشق در برابر 
گروه های دهشت افکن بود. جدا از تحریم هایی از این دست، تحریم 
های حقوق بشری نیز در سال های گذشته بر کشور تحریم شد که 

از حوصله بررسی این بحث خارج است.
آغاز سال 1391 مقدمه ای بر دور تازه تحریم ها و فشارهای روز 
افزون غرب بر کشورمان بود. پنجم فروردین 1391 )بیست و چهارم 
مارس 2012( وزیران امور خارجه کشورهای عضو اتحادیه اروپا نام 
18 شخصیت دیگر را در فهرست سیاه قرار دادند که بر اساس آن از 
ورود این افراد به اتحادیه اروپا جلوگیری و حساب های بانکی آنان در 
این اتحادیه نیز توقیف می شد. چهار روز بعد یعنی نهم فروردین )28 
مارس( سه تن از فرماندهان نظامی کشورمان در فهرست تحریمی 
آمریکا جای گرفتند؛ تحریم هایی که در میان تحریم های آتی در 

دولت دهم مشتی در برابر خروار به شمار می رفت.
تحریم واردات نفت اروپا از ایران از سوی وزیران امور خارجه 
اتحادیه در بیست و سوم فروردین 1391 )یازدهم آوریل 2012(، 
تحریم 50 شرکت و موسسه مالی و همچنین »شرکت ملی نفتکش 
ایران« به همراه 58 کشتی و 27 موسسه و نهاد وابسته به آن از سوی 
آمریکا در بیست و سوم تیر 1391 )سیزدهم ژوییه 2012(، گنجاندن 
نام چهار شرکت و یک شهروند ایرانی به اتهام ارتباط با برنامه هسته 
ای و موشک های بالستیک ایران در فهرست تحریم های وزارت 
خزانه داری آمریکا در نخستین روز دی 1391 )بیست و یکم دسامبر 
2012(، افزودن نام 9 شخصیت ایرانی دیگر به فهرست سیاه اتحادیه 
اروپا در بیست و یکم اسفند 1391 )یازدهم مارس 2013( از سوی 
وزیران امور خارجه این اتحادیه، تحریم بانک مشترک ایران و ونزوئلا 
از سوی وزارت خزانه داری آمریکا در بیستم اردیبهشت 1392 )دهم 
مه 2013( و نیز تحریم هشت شرکت پتروشیمی ایران از سوی 
آمریکا در تاریخ دهم خرداد ماه 1392 از جمله تحریم های غرب علیه 

برنامه هسته ای ایران در دولت دهم بوده است.
دولت یازدهم و وارونگی روند تحریم ها

حجم گسترده تحریم هایی که غرب از سال 1384 تا اوایل سال 
1392 در ارتباط با موضوع هسته ای بر ایران تحمیل کرد افزون 
بر نمایان ساختن سلطه جویی غرب برای جلوگیری از دستیابی 
ملت ایران به حقوق مسلم بین المللی تا حد زیادی برآمده از رویکرد 
غیرسازنده دولت پیشین بود. در نتیجه حجم گسترده ای از تحریم 

ها همراه با پیامدهای ویرانگر آن میراثی بود که به دولت نو رسید.
با توجه به این وضعیت، دولت یازدهم که با شعار تعامل سازنده 
با کشورهای منطقه و جهان روی کار آمد حل و فصل مساله هسته 
ای را در اولویت سیاست خارجی خود قرار داد و دیپلمات های ایرانی 
گفت و گوهایی جدی، فشرده و هدفمند را در پیش گرفتند. به 
دنبال تلاش خستگی ناپذیر مذاکره کنندگان هسته ای با هدایت 
»محمدجواد ظریف« وزیر امور خارجه، سوم آذر ماه 1392 »توافق 
ژنو« یا »طرح اقدام مشترک« میان ایران و گروه 1+5 به امضا رسید. 
ایران و 1+5 در شرایطی روی طرح اقدام مشترک به توافق دست 
یافتند که گفت وگوهای نمایندگان تهران و 6 قدرت جهانی تا پیش 
از روی کار آمدن دولت یازدهم بدون هیچ نتیجه خاصی به نوعی به 
بن بست رسیده بود. هر چند اعضای 1+5 تعهد کردند بر پایه توافق 
اولیه ژنو هیچ تحریمی علیه ایران در ارتباط با برنامه هسته ای وضع 
نشود اما از سوی کشورهای غربی اقدام هایی صورت گرفت که نه 

نقض پیمان بلکه منافی روح توافق و تفاهم بود.

قرار گرفتن نام شرکت »مدیریت ساخت نیروگاه های هسته ای 
ایران« و 16 شرکت کشتیرانی در فهرست تحریمی اتحادیه اروپا در 
هشتم آذر 1392، افزوده شدن شماری از شخصیت ها و شرکت 
های ایرانی از سوی وزارت خزانه داری آمریکا به فهرست تحریمی در 
بیست و یکم آذر 1392 و تکرار این فرایند در هفدهم بهمن 1392، 
تحریم هشت شرکت چینی و 2 شرکت اماراتی به بهانه همکاری با 
ایران در تاریخ نهم اردیبهشت 1393، گنجاندن نام هشت شخصیت 
حقیقی به همراه 20 شرکت و موسسه مالی از جمله 6 نفتکش ایرانی 
در فهرست تحریمی وزارت خزانه داری آمریکا به بهانه نقض تحریم 
های هسته ای و موشکی ایران در تاریخ هفتم شهریور 1393 و نیز 
تحریم شرکت ملی نفتکش ایران در بیست و سوم بهمن همین سال 
از سوی اتحادیه اروپا از جمله اقدام های غرب علیه ایران در دولت 

یازدهم بوده است.
مقام های واشنگتن و برخی پایتخت های اروپایی و نیز برخی از 
تحلیلگران، این تحریم ها را نه تحریم هایی تازه بلکه فرایندهایی می 
دانستند که در قالب تحریم های گذشته به جریان افتاده است. در 
این زمینه، گروهی از کارشناسان تحریم های تازه را اهرم های فشاری 
قلمداد می کردند که غرب از آن استفاده می کند تا تیم مذاکره کننده 

ایرانی را از مواضع قاطعش کوتاه بیاورد.
با این حال، توافق ژنو نه تنها همانند سدی جلوی تحریم های 
فزاینده غرب را گرفت بلکه روندی وارونه در این زمینه به راه انداخت 
چرا که بخش قابل توجهی از درآمدهای مسدود شده ایران در دیگر 
کشورهای جهان آزاد شد و همچنین بسیاری از تحریم های گذشته 

به حالت تعلیق درآمد.
در پیوند با آزادسازی دارایی های مسدود شده ایران، تیم هسته 
ای کشورمان موفق شد در طول بازه زمانی 6 ماهه نخست پس 
از توافق ژنو، 4.2 میلیارد دلار از درآمدهای مسدود شده حاصل از 

فروش نفت را طی هشت قسط به کشور بازگرداند.
همچنین در بازه چهار ماهه دور نخست تمدید توافق، ایران 
توانست به 2.8 میلیارد دلار دیگر از این دارایی ها دست یابد. پس از 
تمدید هفت ماهه گفت وگوها نیز مقرر شد ماهانه 700 میلیون دلار 

از سرمایه های ایران در بانک های خارجی آزاد شود.
دستاورد دیگر تیم مذاکره کننده هسته ای ایران که از آزادکردن 
اموال مسدود شده اهمیت بیشتری داشت، تعلیق تحریم هایی است 
که سال ها بر کشور تحمیل شده بود. به دنبال توافق ژنو، در 2 
سال گذشته به تدریج شرکت های مهمی از ایران از فهرست تحریم 
ها خارج شدند. در زمره تحریم های تعلیق شده می توان به توقف 
تحریم های آمریکا و اتحادیه اروپا بر صادرات و واردات طلا و فلزات 
قیمتی و خدمات مربوط به این تجارت، صدور مجوز ارایه خدمات و 
قطعات یدکی لازم برای تامین ایمنی هواپیماهای غیرنظامی ایران و 
خدمات مرتبط با آن )خدمات مرتبط به معنای هرگونه خدمات نظیر 
بیمه، حمل و نقل یا خدمات مالی است که هدف تحریم های جاری 
آمریکا و اتحادیه اروپا قرار گرفته است(، تعلیق تحریم های صادرات 
پتروشیمی ایران و خدمات مرتبط با آن و همچنین تعلیق تحریم 
های آمریکا بر تجارت ایران در زمینه کالاها و خدمات مربوط به 

صنعت خودروسازی ایران از دیگر دستاوردهای توافق ژنو بود.
در کنار موارد بیان شده، توافق هسته ای ژنو پیامدهای مطلوب 
دیگری نیز برای کشور در برداشت که از جمله آن می توان به ایجاد 
مجرایی مالی در جهت تسهیل مبادله های تجاری بشردوستانه با 
هدف تامین نیازهای داخلی ایران در زمینه های محصولات غذایی 
و کشاورزی، دارویی، وسایل پزشکی و شهریه دانشجویان ایرانی 
مشغول به تحصیل در خارج کشور اشاره کرد. همچنین اعطای مجوز 
به 2 شرکت بزرگ آمریکایی »بویینگ« و »جنرال الکتریک« از سوی 
وزارت خزانه داری آمریکا به منظور صدور قطعات یدکی هواپیما به 
ایران در فروردین ماه 1393، افزایش 10 برابری سقف میزان مجاز 
نقل و انتقال پول از سوی شورای وزیران امور خارجه اتحادیه اروپا در 
بیانیه سی ام دیماه 1392 )20 ژانویه 2014( و نیز ایستادگی »باراک 
اوباما« رییس جمهوری آمریکا در برابر طرح های کنگره مبنی بر 
وضع تحریم های تازه علیه ایران از جمله نمودهای دیگر سست شدن 

ساختار تحریم ها به شمار می رفت.
پس از توافق تاریخی وین در تیرماه امسال گامی بسیار بلندتر از 
گام های قبلی برداشته شد. در این مرحله، شورای امنیت سازمان 
ملل بیست و نهم تیرماه )بیستم ژوییه 2015( با تصویب قطعنامه 
2231 نه تنها ایران را ذیل فصل هفتم منشور ملل متحد خارج کرد 
بلکه بر تمامی قطعنامه های پیشین این سازمان مُهر باطل زد. بر این 
اساس، شورای امنیت اطمینان داد 6 قطعنامه ای را که از سال 1385 

تا 1389 بر ایران تحمیل شده بود یکجا لغو می کند.
پس از آنکه جمهوری اسلامی ایران به همه تعهدهای خود در 
متن برجام جامه عمل پوشاند نوبت به طرف غربی رسید تا با عمل 
به وعده های خود و اجرای برجام تحریم ها را لغو کند؛ موضوعی 
که سرانجام امروز پس از 2 سال گفت وگوهای سخت و نفسگیر 

اتفاق افتاد.

چه کسانی ردصلاحیت  شدند؟ 
برخی از فعالان سیاسی اصلاح طلب  در گفت وگوهایی در رابطه وضعیت تائید یا رد 

صلاحیت خود از سوی هیات های نظارت شورای نگهبان خبر دادند.

به گزارش ایلنا، تا روز شنبه اخباری از استان های مختلف  می رسید که این اخبار تایید 
نشده بودند، اما با پایان مهلت بررسی ها، این اخبار به صورت تایید شده در اختیار ما قرار گرفت.

ایلام
داریوش قنبری از استان ایلام گفت: اصلاح طلبان ایلام اکثرا رد صلاحیت شده اند و بنا 

بر این است که اعتراض خود را تحویل دهیم.
کرمان

ابراهیم جهانگیری برادر اسحاق جهانگیری که از حوزه انتخابیه استان کرمان ثبت نام 
کرده بود، نیز از جمله چهره هایی است که رد صلاحیت شده است.

تهران
همچنین از حوزه تهران محمدجواد حق شناس، محمود میرلوحی، محمد صوفی، 
حجت الاسلام رسول منتجب نیا، حجت الاسلام محسن رهامی، فاطمه مقیمی، عباس 

علیخانی از ردصلاحیت  شدگان انتخابات دهم مجلس هستند.
بر اساس گفته های اعضای حزب اعتماد ملی، همه نامزدهای این حزب در لیست 
ردصلاحیت شده ها از سوی هیات های نظارت هستند که بر این اساس ابوالفضل شکوری، 

سمیه طهماسبی، نصرت الله تاجیک نیز از رد صلاحیت شدگان هستند.
خراسان رضوی

از جمله  انتخابیه خراسان رضوی و مشهد، همه چهره های اصلاح طلب  از حوزه 
غلامرضا انصاری عضو فعلی شورای شهر تهران، ابراهیم اصغرزاده نماینده پیشین مجلس و 

سیدحسن رسولی استاندار پیشین خراسان تایید صلاحیت نشدند.
کرمانشاه

در حوزه انتخابیه کرمانشاه نیز سهراب دل انگیزان عضو شورای کرمانشاه کارگزاران، 
شهاب تجری از بنیاد باران کرمانشاه، جهانبخش امینی، موسوی اجاق، مصطفی محمدی، 
رئوف قادری از نمایندگان ادوار از دیگر نامزدهای رد صلاحیت شده در انتخابات کرمانشاه 
هستند. صید ستار عزیزی و صید احمد عزیزی، قدرت احمدیان، مرضیه نظری نیا و علی 

ططری از دیگر چهره های رد صلاحیت شده در کرمانشاه هستند.
حیدری طیب نماینده فعلی کرمانشاه، منوچهری نماینده اورامانات، فتح الله حسینی 
نماینده قصر شیرین و سرپل، حجت الله دمیاد استاندار احمدی نژاد و نادر نوروزی ریس 
ستاد قالیباف نیز از جمله چهره های اصولگرایی هستند که صلاحیتشان برای انتخابات 

مجلس رد شده است.
بوشهر

از حوزه انتخابیه بوشهر نیز صلاحیت محمد دادفر نماینده پیشین مجلس ششم برای 
ورود به مجلس دهم تایید نشد.

خراسان جنوبی
در خراسان جنوبی نیز صلاحیت جواد هروی نماینده فعلی قائن احراز نشد. همچنین 

محمدرضا آقا ابراهیمی عضو ارشد حزب اتحاد ملت رد صلاحیت شد.
علی  آهنی از مدیران دولت اصلاحات، عابدی نماینده مجلس ششم نهبندان و منصور 

تاجری از فعالان سیاسی اصلاح طلب نیز رد صلاحیت شده اند.
به این ترتیب حمید آیتی همسر شهیندخت مولاوردی از چهره های اصلاح طلب منطقه 

تنها اصلاح طلب تایید صلاحیت شده است.
اردبیل

از حوزه انتخابیه اردبیل نیز علی محمد غریبانی نماینده پیشین اردبیل  و استاندار 
پیشین استان آذربایجان غربی و ولی آذروش، نماینده مجلس ششم رد صلاحیت شده اند

ضمن اینکه نام اکبر نیکزاد، از چهره های نزدیک به احمدی نژاد نیز در میان رد صلاحیت 
شده ها دیده می شود.

ناصر نصیری فرماندار استعفا داده پارس آباد مغان و نماینده سابق گرمی نیز برای 
انتخابات مجلس دهم رد صلاحیت شده است.

آذربایجان شرقی
شکور اکبر نژاد و اکبر اعلمی، نمایندگان سابق تبریز در مجلس شورای اسلامی و 
مصطفی مولوی رئیس ستاد میرحسین موسوی در انتخابات سال 88 در تبریز مهم ترین 

چهره هایی هستند که صلاحیت آنان برای انتخابات مجلس آتی تایید نشده است.
مازندران

از حوزه انتخابیه ساری محمد دامادی نماینده فعلی ساری در مجلس، یوسف نژاد معاون 
مستعفی وزیر اقتصاد و امور دارایی و از چهره های اصلاح طلب و همچنین شجاعی رد 

صلاحیت شده اند.
همچنین عبدالله حسینی چهره شاخص انتخابات مجلس  و از چهره های محبوب و 

نزدیک به دولت در آمل رد صلاحیت شده است.
گیلان

از حوزه انتخابیه رشت نیز غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی و حسن تامینی لیچانی 
نمایندگان فعلی رشت رد صلاحیت شده اند.

همدان
از  استان همدان خبر می رسد بسیاری از چهره های اصلاح طلب و نزدیک به دولت 
روحانی رد صلاحیت شده اند. اسامی آقایان علی حسینی نماینده مجلس ششم نهاوند، 
محمد کاظمی نماینده مجلس ششم ملایر و داستان سابق تهران، فاضل شهبازی، استاندار 
کردستان در دولت احمدی نژاد و حیدریان عضو شورای مرکزی انجمن اسلامی پزشکان. 
افخمی عضو ارشد حزب اتحاد ملت همدان در میان رد صلاحیت شده های استان همدان 

دیده می شود.
فارس

 حجت الاسلام سیدرضی حسینی المدنی نماینده اصلاح طلب دوره سوم مجلس 
شورای اسلامی در لامرد و مُهر و قاسم مقیمی پزشک و فعال سیاسی اصلاح طلب هم 
رد صلاحیت شدند و همچنین سیدمحسن علوی فرزند ارشد وزیر اطلاعات دولت تدبیر و 
امید و  محمد باقر عامری نیا و بهرام طاهری نیز در این حوزه انتخابیه عدم احراز صلاحیت 

شده اند.
اصفهان

تمامی نامزدهای اصلاح طلب نجف آباد رد صلاحیت شدند.. فتح اله معین، استاندار 
سابق خوزستان و عضو فعلی شورای شهر اصفهان، حسن مختاری، مهدی حری، علی 
محمد ایزدی و فتح اله غیور گزینه های اولیه برای قرار گرفتن در لیست اصلاح طلبان نجف 
آباد بودند. به این ترتیب از 50 نفر کاندیداها.نجف آباد وتیران وکرون فقط 8 نفر تایید شدند.

همچنین کلیه اصلاح طلبان سمیرم هم رد صلاحیت شده اند
علی اکبرابرقویی نژاد، قدرت الله نوروزی فرماندار اسبق اصفهان، علی یارمحمدیان 
عضو حزب اتحاد ملت، مرتضی مبلغ معاون وزیر کشور دولت خاتمی، محمداقایی عضو 
شورای سیاستگذاری اصلاح طلبان اصفهان، نسرین صحراییان همسر شهید و کمال جلال 
الدینی عضو ارشد اتحاد ملت نیز رد صلاحیت شده اند.خبر عدم احراز صلاحیت مجید 
منصوری بیدکانی نماینده فعلی لنجان در مجلس و محمد فیروزی نماینده مردم نطنز نیز 

در راهروهای پارلمان شنیده می شود.
کردستان

 در راهروهای مجلس شنیده می شود حامد قادرمزی نماینده فعلی قروه و سالار مرادی 
نماینده سنندج و امید کریمیان نماینده مریوان در مجلس شورای اسلامی نیز در میان رد 

صلاحیت شده های انتخابات قرار دارند.
آذربایجان غربی

 ظاهرا نام محمدقسیم عثمانی نماینده فعلی بوکان نیز در میان تایید صلاحیت شده ها 
قرار ندارد.

قم
صلاحیت محمدرضا اسماعیلی مقدم و صحفی از چهره های اصلی اصلاح طبان قم نیز 

رد شده است.
خوزستان

در راهروهای مجلس شنیده می شود جواد سعدون زاده نماینده فعلی آبادان  و 
محمدباقر شریعتی  نماینده فعلی بهبهان در مجلس شورای اسلامی نیز در میان رد 

صلاحیت شده های انتخابات قرار دارند.
برخی منابع از رد صلاحیت ولی الله شجاع پوریان نماینده سابق بهبهان و عضو شورای 

شهر تهران در انتخابات اهواز خبر می دهند.
اسامی نمایندگان فعلی مجلس که رد شده اند

محمد بیاتیان نماینده بیجار، غلامعلی جعفرزاده نماینده رشت، سالار مرادی نماینده 
سنندج، نعمت الله منوچهری نماینده پاوه، مجید منصوری نماینده لنجان، صفر نعیمی رز 
نماینده آستارا، سیدهادی حسینی نماینده قائمشهر، کمال الدین پیرموذن نماینده اردبیل، 
محمدسعید انصاری نماینده آبادان، جواد سعدون زاده نماینده آبادان، شمس الله بهمئی 
نماینده رامهرمز، عبدالله تمینی نماینده شادگان، جواد هروی نماینده قائنات، محمدباقر 
شریعتی نماینده بهبهان، محمدمهدی پورفاطمی نماینده دشتی و تنگستان، ارسلان فتحی 
پور نماینده کلیبر، علی مطهری نماینده تهران، حمیدرضا رسایی نماینده تهران، احمد 
شوهانی نماینده ایلام، حجت الله درویش پور نماینده ایذه و باغ ملک، مهدی موسوی نژاد 

نماینده دشستان، محمد دامادی نماینده ساری.

نکتـه

رئیس بنیاد امید ایرانیان تاکید کرد: جریانی تمام هدف خود 
را در زیر سوال بردن عملکرد دولت می داند و می گوید باید دولت 
تدبیر و امید یک دوره ای باشد، لذا در انتخابات اسفند از تمام 

حیثیتمان مایه می گذاریم.
با  صمیمانه  دیداری  در  عارف  محمدرضا  ایلنا،  گزارش  به 
اصحاب رسانه و دانش آموختگان علوم سیاسی ضمن استقبال 
از سوال ها و تحلیل های مطرح شده توسط حاضرین در جلسه به 
رویکرد اصلاحات در شنیدن و پذیرفتن نقد اشاره کرد و گفت: 
برای اصلاح طلبان بحث پیرامون مسائل مختلف جامعه حیاتی 
است. جریان اصلاح طلب برای اینکه راه خودش و مسیر آینده 

انقلاب را روشن کند به بحث های چالشی نیاز دارد.

اعضای تیم مذاکره کننده هسته ای شاهکار کردند
وی در ادامه با اشاره به اجرایی شدن برجام، یادآور شد: باید 
به مناسبت اجرایی شدن برجام و لغو تحریم های ظالمانه علیه 
ملت ایران، تشکر کنم از همه عزیزانی که این پروژه ملی و مهم را 
مدیریت کردند اعم از وزیر محترم امورخارجه، کار شناسان خبره 
هسته ای و جناب آقای دکتر صالحی که در یک پروژه سنگین 
انصافا شاهکار کردند. عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی ادامه 
داد: دوستانی که در مذاکرات بین المللی شرکت کرده اند فضای 
این جلسات را درک می کنند. بخصوص در این دوره از مذاکرات 
که ایران با قدرت های بزرگ جهانی رو به رو بود و اشتباهی که 
منافع ملی را به خطر بیاندازد از سوی تیم مذاکره کننده هسته ای 

صورت نگرفت.
وی در ادامه به اعتماد رهبر معظم انقلاب به اعضای تیم 
مذاکره کننده هسته ای اشاره کرد و گفت: مواضع رهبر معظم 
انقلاب در طول مذاکرات هسته ای بسیار شجاعانه و راه گشاه بود و 
پشتوانه قوی برای اعضای تیم مذاکره کننده هسته ای بود. باورم بر 
این است که در این مذاکرات دست آوردهای ارزشمندی داشتیم. 
البته می توان نقد هم صورت بگیرد البته نقد باید همراه با انصاف 
باشد نه تخطئه تیم مذاکره کننده هسته ای که به نوعی زیر سوال 

بردن امنیت ملی کشور است.
انتخاباتی اصلاح طلبان در  رئیس شورای سیاست گذاری 
ادامه به انتخابات مجلس اشاره کرد و گفت: در آستانه رویداد 
بزرگ انتخابات 94 هستیم که با توجه به شرایطی که با آن روبرو 
هستیم باید دستور اصلی همه نخبگان و مسئولان کشور، حضور 
حداکثری مردم در انتخابات باشد. ما به حضور بالای مردم در 
انتخابات اسفند ماه نیاز داریم، هم شرایط منطقه و هم شرایط 
کشورمان ایجاب می کند که مردم در روز انتخابات حضوری با 
نشاط و چشم گیر داشته باشد که لازمه حضور حداکثری مردم 
برگزاری انتخاباتی رقابتی با حضور همه سلایق موجود در نظام 

است.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در ادامه به در پیش 
و  اشاره  بهمن  در 22  اسلامی  انقلاب  پیروزی  سالگرد  بودن 
خاطرنشان کرد: باید بدانیم 22 بهمن امسال یک وضعیت خاصی 
دارد البته مردم هر سال در 22 بهمن نشان می دهند که مسائل 
نظام وارزشهای آن را با عملکرد دولت ها مرتبط نمی دانند. مردم 

می دانند که حضور آنان پشتوانه انقلاب است و امسال به صورت 
خاص با توجه به شرایط منطقه و ضرورت نقش آفرینی بیشتر 
کشورمان در حل و فصل مسایل منطقه ای در دوره پسا برجام باید 

حضورپرشورتری در راهپیمایی 22 بهمن داشته باشند.

نتوانستیم سرمایه اجتماعی کسب شده 
در دوم خرداد را حفظ کنیم

از  عارف در ادامه در پاسخ به سوالی که آیا اصلاح طلبان 
اتفاقات گذشته درس می گیرند و این جریان برای بررسی عملکرد 
خود در انتخابات مجلس چه برنامه ای دارد گفت: به دلایلی ما 
نتوانستیم سرمایه اجتماعی کسب شده در دوم خرداد را حفظ 
کنیم اکثر فعالان جبهه اصلاحات وارد دولت و مجلس شدند و 
عملا از سرمایه اجتماعی که در دوم خرداد خلق شد غافل شدیم 

و نتیجه این غفلت در انتخابات 84 بروز کرد.
رئیس بنیاد امید ایرانیان با اشاره به فلسفه تشکیل بنیاد باران 
یادآور شد: در بنیاد باران که از مدیران دولت اصلاحات تشکیل 
شده است قرار بود آسیب شناسی دوران اصلاحات صورت گیرد 
جلساتی هم در ابتدا با این رویکرد برگزار شد ولی در ادامه آن 

آسیب شناسی که مد نظر بود انجام نشد.
وی با بیان اینکه رقیب جریان اصلاحات با ترفندهای مختلف 
تلاش می کرد به جامعه القاء کند که اصلاح طلبان از ارزش ها 
فاصله گرفته اند، تصریح کرد: رقیب جریان اصلاحات با توجه به 
امکاناتی که در اختیار داشت از جمله صدا وسیما تلاش زیادی 
کرد جامعه متدین کشور را به اصلاح طلبان بدبین کند در مقطعی 
هم تا حدودی موفق شد. البته برخی از چهره های جریان مقابل 
اصلاحات در محافل خصوصی به تدین و پایبندی اصلاح طلبان 
به ارزش ها اذعان می کردند ولی متاسفانه در سطح رسانه ای و در 

بین افکار عمومی به گونه دیگری سخن می گفتند.
رئیس بنیاد امید ایرانیان ادامه داد: ما باید این نگرش را عوض 
می کردیم امکانات نیز در اختیار ما نبود به این فکر افتادیم بنیادی 
را با محوریت جوانان راه اندازی کنیم که اتاق فکری در یک پروسه 
طولانی و نه در یک انتخابات و نه در یک دوره برای تغییر این 
نگرش باشد به همین دلیل بنیاد امید ایرانیان را با همراهی نسل 
جوان راه اندازی کردیم و تا حدودی هم در اهداف خود موفق 
بودیم. عارف با اشاره به وقایع انتخابات مجلس هشتم و انصرافش 
در آن مقطع زمانی به دلیل تبعیت از خرد جمعی، یادآور شد: در 
انتخابات مجلس هشتم به دنبال رد صلاحیت بسیاری از اصلاح 
طلبان توسط هیات های اجرایی انصراف دادم. این کار از سوی من 
انجام شد ولی برخی دوستان در عرصه ماندند اینکه تا چه میزان 

این اقدام درست بود باید آسیب شناسی شود.

برای انتخابات سال ۹2 تنهای تنها بودیم
وی به انتخابات مجلس نهم اشاره کرد و گفت: در انتخابات 
مجلس نهم در گروه امید ایرانیان معتقد بودیم می توان اقلیتی 
تاثیر گذار در مجلس داشته باشیم ولی در   نهایت تصمیم گرفته 
شد لیستی از سوی اصلاح طلبان در آن انتخابات منتشر نشود و 
نتیجه این عملکرد را در مجلس نهم می بینیم که چگونه در برابر 

دولت قرار دارد. عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با اشاره به 
انتخابات ریاست جمهوری سال 92، خاطرنشان کرد: وقتی برای 
انتخابات سال 92 شروع به برنامه ریزی کردیم واقعا تنهای تنها 
بودیم بسیاری از چهره های اصلاح طلب بی انگیزه بودند و تنها 
توانستیم طی جلسات متعدد با جوانان و دانشجویان که به دلیل 
حوادث ناگوار 88 سرخورده شده بودند آن ها را به صحنه بیاوریم 
و همین جوانان بسیاری از اصلاح طلبان را به میدان آوردند و در 
  نهایت در انتخابات 92 نتیجه گرفتیم. وی افزود: بعد از 24 خرداد 
بسیاری از دوستان ما متوجه شدند که راهبرد گذشته شان صحیح 
پاسخگو نبوده است. اصلاح طلبان نمی توانند از مسئولیت شانه 
خالی کنند و کنار بکشند. کنار کشیدن و عافیت طلبی در قاموس 
اصلاح طلبی نیست. در ذات اصلاح طلبی تحقق آرمانهای انقلاب 
و حاکمیت ارش ها با منش قانونی و رعایت قانون و مقررات و نگاه 
به آینده وجود دارد. عارف تصریح کرد: در 24 خرداد سال 92 
سرمایه اجتماعی جدیدی خلق شد. چگونگی حفظ این سرمایه 
مورد بحث بود. یک تجربه دوم خرداد پیش رو داشتیم که بعد از 
آن همه به قدرت ورود پیدا کردند و مسئولیت اجرایی گرفتند. به 
همین دلیل تصمیم بر این شد حداقل شخص خود من وارد قدرت 
نشود تا بتوانم با کمک دوستان این سرمایه اجتماعی را حفظ 
کنیم. با دکتر روحانی هم در این مورد صحبت کردم در بیرون 
از مجموعه دولت برای حفظ این سرمایه اجتماعی فعالیت کنم 
بهتر می توانم در خدمت کشور و دولت باشم چون می دانستیم 
آن سرمایه ای که به دست آورده ایم باید پایدار باشد خوشبختانه 
تاکنون موفق بودیم و این سرمایه اجتماعی در انتخابات اسفند به 

کمک جریان اصلاح طلب و اعتدال گرا خواهد آمد.

جریانی دائما می گوید باید 
دولت تدبیر و امید یک دوره ای باشد

سوالی  به  پاسخ  در  فرهنگی  انقلاب  عالی  شورای  عضو 
درخصوص ادامه فضای امنیتی در دانشگاه ها، گفت: آن فضای 
امنیتی که در دانشگاه ها حاکم بود هنوز در برخی از مراکز آموزش 
عالی ادامه پیدا کرده است که حتی رئیس جمهور محترم هم 
نسبت به تداوم این فضا گلایه کرده است و به نظرم اگر فضای 
امنیتی در دانشگاه ها ادامه پیدا کند با چالشهای مختلفی رو به رو 
می شویم و باید هر چه سریع تر فضای فرهنگی بر کلیه واحدهای 

آموزش عالی حاکم شود.
عارف در ادامه به برنامه اصلاح طلبان برای انتخابات مجلس 
اشاره کرد و یادآور شد: اگر جریان اصلاح طلب عملکرد منسجمی 
باشد و مسئولان زمینه حضور اصلاح طلبان در رقابت  داشته 
انتخاباتی را مهیا کنند، تا 70 درصد رأی می تواند برای اصلاح 

طلبان باشد.
از تمام حیثیتمان مایه می گذاریم تا پیروز انتخابات شویم

وی ادامه داد: جریانی تمام هدف خود را در زیر سوال بردن 
عملکرد دولت می داند و دائما می گوید باید دولت تدبیر و امید 
یک دوره ای باشد برای همین شخصا و تمام جریان اصلاح طلب 
در انتخابات اسفند از تمام حیثیتمان مایه می گذاریم تا پیروز 
انتخابات شویم تا برنامه های جریانی که می خواهد دولت تدبیر 

و امید یک دوره ای باشد با شکست رو به رو شود و در انتخابات 
ریاست جمهوری سال 96 بتوانیم   همان روند انتخابات سال 92 را 
دنبال کنیم. رئیس بنیاد امید ایرانیان در ادامه به ضرورت تشکیل 
شورای سیاست گذاری اصلاح طلبان اشاره کرد و گفت: ضرورت 
و نیاز تشکیل شورای عالی سیاست گذاری در همه محافل اصلاح 
طلبی مطرح شد که باید همه با هم باشیم و سازوکاری که در این 
خصوص اندیشیده شد این بود که شورای عالی سیاست گذاری 
تشکیل شود که در   نهایت با تشکیل این شورا امیدواری برای 

همگرایی و وحدت اصلاح طلبان بیش از گذشته شد.

حق هیچکس در انتخابات از بین نرود
وی با اشاره به ثبت نام گسترده نخبگان در انتخابات مجلس، 
امتیاز حضور پرشور نخبگان در  تصریح کرد: من نمی خواهم 
ثبت نام برای نمایندگی مجلس را به حساب خودمان بگذارم که 
به ما لبیک گفتند. فضای ارزشمند، خوب، بانشاط و امیدواری 
ازنخبگان  بسیاری  شد  باعث  است  شده  حاکم  کشور  بر  که 
وارد کارزار انتخابات شوند و این خیلی مایه امیدواری است و 
سرمایه ارزشمندی برای کشور است که هزاران نخبه در انتخابات 

اسفندماه ثبت نام کرده اند.
عارف به روند بررسی صلاحیت ها اشاره کرد و گفت: مقام 
معظم رهبری فرمودند حتی کسی هم که نظام و رهبری را قبول 
ندارد بیاید رأی بدهد. این سخنان این امیدواری را می دهد که 
امیدوارم همه  و  باشد  قانون  بررسی صلاحیت ها در چارچوب 
دست اندرکاران امر انتخابات با توجه به شرایط داخلی و بین المللی 
به گونه ای عمل کنند که حق هیچکس در انتخابات از بین نرود و 

کلیه اقدامات فقط براساس قانون باشد.

درگیر دامی که برخی رسانه ها 
برای ما پهن کرده اند نمی شویم

نیز  انتخاباتی  لیست های  در  زنان  سهم  خصوص  در  وی 
گفت: در خصوص بانوان بحثی که مطرح است بحث کار شناسی 
و فنی است نمی شود 50 درصد فارغ التحصیلان دانشگاهی و 
متخصصان کشور زن باشند ولی نقش آن ها در مدیریت میانی به 
بالا دو یا سه درصد باشد نمی شود که بخواهیم در منطقه جایگاه 
اول را داشته باشیم ولی تنها به اکتفاء 50 درصد نیروی متخصص 
مرد. پس زنان به عنوان یک وظیفه نه به عنوان یک امتیاز باید در 
صحنه انتخابات حضور داشته باشند. به همین دلیل حضور قابل 
توجه زنان در انتخابات مجلس در دستور کار گفتمان اصلاحات 

به صورت جدی قرار دارد.
عارف با اشاره به سیاست های اصلاح طلبان است در پاسخ 
به تخریب های رسانه ای گفت: اصلاح طلبان به موضوعاتی که 
رسانه های افراطی برای سرگرم کردن جریان اصلاح طلب مطرح 
می کنند واکنش نشان نمی دهند. تفکر اصلاحات مشخص است. 
تفکر ناب انقلاب و تفکر امام )ره( است و همیشه در چارچوب 
قانون و نظام حرکت کرده ایم ما به رویکرد آرامش معتقدیم و 
درگیر دامی که برخی رسانه ها برای ما پهن کرده اند نمی شویم. 

مردم جواب آن ها را در اسفندماه و در انتخابات خواهند داد.

دولت یازدهم و وارونگی روند تحریم ها

تحریم های هسته ای از آغاز تا پایان

محمد رضا عارف: 

از تمام حیثیتمان مایه می گذاریم
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اندیشیدن، حیات بخشِ دلِ شخص بابصیرت 
است، همان گونه كه شخصِ چراغ به دست در 

تاریكى ها، در پرتو نور ]چراغ[ راه مى رود.

دوشنبه - بیست و هشتم دیماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3917 روزنامه

صلاحیت سیدحسن خمینی تأیید شد؟
گفته می شود: یک سایت خبری مدعی شد: شورای نگهبان صلاحیت سیدحسن خمینی برای 
شرکت در انتخابات خبرگان را تأیید کرد. به گزارش ایسنا، یک منبع نزدیک به شورای نگهبان با اعلام 
این خبر به سایت خبری »پایش« گفت که با وجود شرکت نکردن نوه بنیانگذار جمهوری اسلامی در 
امتحان اجتهاد، اعضای شورای نگهبان رأی به تأیید صلاحیت وی داده اند. به گفته این منبع آگاه، اکثر 
فقهای شورای نگهبان تا چند روز قبل مخالف تأیید صلاحیت سیدحسن خمینی بوده اند و بر نظر خود 
اصرار داشته اند اما توصیه چند تن از مراجع عظام تقلید به شورای نگهبان به گونه ای بوده که امکان رد 
صلاحیت را از فقهای شورا سلب کرده است. بر اساس خبر این سایت، خبرنگار »پایش« آگاه شده که 
دست کم سه مرجع تقلید با ارسال پیام به شورای نگهبان، صلاحیت سیدحسن خمینی را محرز دانسته 
و نسبت به احتمال رد صلاحیت وی تذکر داده بودند. این منبع نزدیک به شورای نگهبان گفت که پیام 

مراجع عظام تقلید به صورت شفاهی ابلاغ شده و نامه مکتوبی ارسال نشده است.

رشوه پنجاه میلیون دلاری سعودی به سومالی 
 گفته می شود: رویترز از سندی خبر می دهد که سومالی در قبال وعده 50 میلیون دلاری عربستان 
روابط با ایران را قطع کرد. ه گزارش سرویس بین الملل خبرگزاری صدا وسیما، سندی که رویترز مشاهده 
کرده است، نشان می دهد سومالی این ماه در همان روزی که اعلام کرد روابطش را با ایران قطع می کند،  
50 میلیون دلار کمک از عربستان سعودی که ریاض پیشتر وعده آن را به موگادیشو داده بود، دریافت کرد. 
دولت سومالی که این وعده را تایید یا رد نکرد، اعلام کرده است هیچ ارتباطی بین حمایت مالی سعودی و 
تصمیم دیپلماتیک موگادیشو برای قطع روابط با ایران وجود ندارد. وزارت امور خارجه عربستان سعودی به 
درخواست ها برای اظهار نظر پاسخ نداد. با این حال، دیپلمات ها اعلام کردند این جدیدترین نشانه حمایت 
های مالی عربستان سعودی در منطقه علیه ایران است. یک دیپلمات گفت: »  سعودی ها در حال حاضر 
موفق شده اند از طریق کمک های مالی و بحث عدم مداخله، کشورها را با خود متحد کنند«. بر اساس 
این سند به تاریخ هفتم ژانویه،  همان روزی که سومالی روابط خود را با ایران قطع کرد،  این وجوه از صندوق 
توسعه سعودی عرضه می شود. سومالی با این ادعا که تهران در امور سومالی دخالت کرده و امنیت ملی 
این کشور را تهدید کرده است، روابطش را با ایران قطع کرد. محمد عدن ابراهیم وزیر دارایی سومالی از 
اظهار نظر در خصوص این وعده ها خودداری کرد، اما گفت هر گونه کمک مالی عربستان سعودی با موضع 
موگایشو علیه ایران مرتبط نیست. این وزیر سومالی به رویترز گفت: روابط ما با عربستان سعودی دیرینه 

است و چیزی نیست که تازه آغاز شده باشد.

خسارت 40 هزار میلیارد تومانی مواد مخدر به کشور
 گفته می شود: رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای عالی انقلاب فرهنگی گفت: سالانه 
400 هزار میلیارد ریال از طریق مواد مخدر خسارت به کشور وارد می شود که این امر این یک مصیبت 
بزرگ است. حسن بنیانیان روز یکشنبه در نشست کارگروه تخصصی امور اجتماعی و فرهنگی استان 
مرکزی در اراک افزود: تمرکز دشمن در تهاجم فرهنگی بر روی افرادی است که از جامعه فاصله گرفته 
اند و هوشیاری در این راستا امری ضروری است. وی با بیان اینکه توسعه جامعه با حل معضلات فرهنگی 
میسر می شود، اظهار کرد: تا مسائل فرهنگی حل نشوند توسعه به معنای واقعی شکل نمی گیرد. رئیس 
کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای عالی انقلاب فرهنگی کشور اضافه کرد: چرا باید نام ساختمان و 
مغازه ها و مراکز تجاری ما انگلیسی باشد چرا از فرهنگ ایرانی و اسلامی خود بهره نمی بریم، مدیران 

کل فرهنگ و ارشاد اسلامی در این راستا مسئولند و باید برخورد جدی داشته باشند.

مایلی کهن تحریم BBC فارسی را شکست!
 گفته می شود: شبکه بی بی سی فارسی که به دلیل سیاست های ایرانی اش، سالهاست یکی از 
خط قرمزهای مسئولان کشور محسوب می شود، روز شنبه مصاحبه ای را پخش کرد که قبلا حرف 
های حاجی مایلی در آن، در رسانه های ایرانی منتشر شده بود. مصاحبه ای که لوگو و میکروفن این 
شبکه پیش روی مدیرفنی تیم امید بود. البته شرایط خاص و پر فشار مربیان تیم امید، در آن دقایق 
شاید سبب شده تا محمد مایلی کهن حتی توجهی به اینکه با کدام شبکه مصاحبه می کند نداشته 
باشد. به گزارش خبرآنلاین، پیشتر یک بار قبل از جام ملتهای آسیا، وزیر ورزش در دیداری خصوصی با 
کارلوس کروش از او برای مصاحبه اش با ابن شبکه فارسی زبان گلایه کرده بود. محمد مایلی کهن در 

این گفت و گو بود که قطری ها را متهم به داشتن بازیکنان بالای 22 سال کرده بود.

30 سفیر عراق برکنار می شوند
 گفته می شود:پایگاه خبری السومریه نیوز به نقل از یک منبع که آن را آگاه توصیف کرد نوشت: 
ابراهیم الجعفری وزیر خارجه عراق بزودی 30 سفیر این کشور را که تابعیت های دوگانه دارند، برکنار 
می کند. به گزارش ایرنا، این منبع عراقی که السومریه نیوز نامی از وی نبرد٬ افزود: وزیر خارجه لیستی 
تهیه کرده و قرار است 30 سفیر را که علاوه بر تابعیت عراقی، تابعیت کشور دیگری نیز دارند، برکنار کند 
و در همین راستا وی این لیست را به شورای وزیران می برد تا دستور نهایی برکناری آن ها صادر شود. 
وی افزود: ابراهیم الجعفری پیش از این هفت سفیر را که تقلبی بودن مدارک تحصیلی شان ثابت شده 

بود، برکنار کرده بود و 65 دیپلمات عراقی را نیز بازنشسته کرد.

کارگردان سریال یوسف بستری شد  
 گفته می شود: فرج الله سلحشور نویسنده و کارگردان سریال یوسف پیامبر به دلیل تشدید بیماری 
در بیمارستان شد. به گزارش ایرنا، فرج الله سلحشور نویسنده و کارگردان کشور به دلیل وخامت حال 
در بیمارستان بقیةالله )عج( و در بخش مراقبت های ویژه بستری شده است. یکی از پرسنل بیمارستان 
بقیه الله )عج( با تایید خبر بستری شدن وی، گفت: سطح هوشیاری سلحشور بالاست اما به دلیل سابقه 
بیماری باید در بیمارستان تحت مراقبت های ویژه باشد. این کارگردان تلویزیون مدتی است به دلیل 

عارضه سرطان ریه در منزل بستری بوده است.

فاطمه هاشمی: محسن انصراف نداده است 
گفته می شود:  فاطمه هاشمی خبر انصراف برادرش از حضور در انتخابات را تکذیب کرد. فاطمه 
هاشمی در گفت وگو با ایلنا، با تایید خبر رد صلاحیت خود اعلام کرد: شب گذشته با بنده تماس 
گرفتند و خبر رد صلاحیت من را اعلام کردند. وی در مورد خبر انصراف محسن هاشمی از حضور 
در انتخابات مجلس شورای اسلامی عنوان کرد: فشارهای زیادی به برادرم وارد شد تا از حضور در 
انتخابات انصراف دهد، اما وی هیچ وقت این کار را نکرد و علیرغم صحبت های برخی اما محسن 

هاشمی انصراف نداده است.

واکنش کفاشیان به ممنوع التصویر وصدا شدن
 گفته می شود: علی کفاشیان رئیس فدراسیون فوتبال درباره برخی اخبار منتشر شده درباره 
ممنوع التصویر و مصاحبه شدنش از سوی سازمان صدا و سیما و ارتباط آن با موضوع شکایت از این 
سازمان به دلیل پرداخت نکردن حق پخش گفت: این مساله هیچ تاثیری بر شکایت فدراسیون فوتبال 

از سازمان صدا و سیما که به تصویب مجمع فدراسیون فوتبال رسید، ندارد.

مدیرکل بهزیستی استان قم:

45 هزار کودک قمی سنجش بینایی شدند
مدیرکل بهزیستی استان قم گفت: تاکنون 45 هزار کودک دراین استان مورد سنجش بینایی قرار 

گرفتند.

رضا سلیقه افزود: برنامه غربالگری وتشخیص زودهنگام آمبلیوپی )تنبلی چشم( وسایر اختلالات بینایی 
درکودکان 6-3 ساله در پایگاه دائمی و غیردائمی سنجش بینایی امکان پذیر است.

وی هدف از اجرای برنامه آمبلیوپی را کاهش شیوع این بیماری وسایر اختلالات بینایی از طریق 
تشخصی ودرمان به موقع بیماری در سنین طلایی یعنی زیر پنج سالگی عنوان کرد.

سلیقه افزود: سطوح معاینات در سه سطح، اول انجام معاینه در پایگاه های دائمی وغیر دائمی بینایی 
توسط مربی آموزش دیده با استفاده از دستگاه غربالگر بینایی، دوم، ارجاع کودکان مشکوک از پایگاه ها 
به مطب اپتومتریست و سطح سوم، ارجاع کودکان بیمار ونیازمند مداخلات درمانی تخصصی به چشم 
پزشک انجام می شود. وی گفت: بهزیستی استان قم از ابتدای اجرای طرح تا 15 دی ماه 45 هزارکودک را 
مورد معاینه بینایی سنجی قرار داده است و انجام طرح بینایی سنجی کودکان تا 20 اسفند ماه ادامه دارد.

وی خاطرنشان کرد: هم اکنون تعداد هشت اپتومتریست به همراه 120 غربالگر شهری و روستایی در 
116 پایگاه دائمی و غیر دایمی مشغول به خدمت رسانی در طرح آمبلیوپی هستند.

سرپرست مرکز فناوری اطلاعات وارتباطات شهرداری قم خبرداد:

پیشرفت 70 درصدی پروژه فیبرنوری شهرداری قم
سرپرست مرکز فناوری اطلاعات وارتباطات و تحول اداری شهرداری قم گفت: پروژه فیبرنوری قم بیش 

از 70 درصد پیشرفت داشته و با فراهم کردن بستر کار خدمات نرم افزاری نیز ارائه خواهد شد.
علی ملك لی با اشاره به اقدامات این مرکز در اجرای طرح فیبرنوری گفت: یکی از پروژه های در دست 

اقدام این مرکز فیبرنوری است که در این راستا تلاش های خوبی در سطح شهر انجام شده است.
وی گفت: این فیبر نوری مختص شهرداری قم بوده و می تواند یك فضا و بستر کامل شهری ایجاد 
کرده تا همه مناطق شهرداری با یکدیگر در ارتباط بوده و طی آن تمام ساختمان های شهرداری از طریق 
فیبرنوری به یکدیگر متصل می شوند. سرپرست مرکز فناوری اطلاعات وارتباطات و تحول اداری شهرداری 
قم افزود: این پروژه بیش از 70 درصد پیشرفت داشته با فراهم کردن بستر کار خدمات نرم افزاری نیز انجام 
خواهد شد. ملك لی بیان کرد: این پروژه کمترین ضرر را به آسفالت شهری می رساند و عرض حفاری ها، 
هشت سانت بوده که روزی یك کیلومتر حفاری و کابل گذاری انجام می شود. وی ادامه داد: موضوع بعدی 
در اجرای این پروژه راه اندازی دیتاسنتر شهرداری است که انجام خواهد شد و فیبرنوری مثل یك رگ عمل 

کرده و دیتاسنتر نیز همانند مغز و قلب بوده که خروجی به کار می دهد. 
سرپرست مرکز فناوری اطلاعات وارتباطات و تحول اداری شهرداری قم افزود: تاکنون دیتاسنتر 

استاندارد در شهرداری قم نداشتیم که تا سه هفته آینده عقد قرارداد در این خصوص انجام خواهد شد.

نامحـرمانه

اخبــار

 روز گذشته تکلیف تایید و رد صلاحیت 
شدن کاندیداهای انتخابات مجلس دهم 
واز  شد  مشخص  قم  انتخابیه  حوزه  در 
161 کاندیدا که ثبت نام کننده تنها 67 
نفر موفق به عبور از فیلتر هیات نظارت 
بر انتخابات استان قم شدند در واقع 40 
درصد کاندیدا تایید صلاحیت و 60 درصد 

ردصلاحیت شده اند. 
دربین اسامی رد صلاحیت شده ها افراد 
سرشناسی همچون محمد رضا اسماعیلی 
محمد  سید  قم،  اسبق  نماینده  مقدم 
صحفی معاون مطبوعاتی وزیر ارشاد دولت 

اصلاحات وغیره دیده می شود.

تایید صلاحیت 67 نفر 
کاندیداها در قم

فرماندار قم در این خصوص گفت: 161 نفر برای حضور 
در انتخابات مجلس شورای اسلامی از حوزه قم ثبت نام کرده 

بودند که از این شمار 67 نفر احراز صلاحیت شدند.
انتخابات  نام کنندگان  ثبت  اعلام شمار  با  رضا سیار، 

مجلس شورای اسلامی در قم، اظهار کرد: 161 نفر در مدت 
زمان اعلام شده در ستاد انتخابات کشور حضور یافته و برای 
کاندیداتوری انتخابات این دوره از مجلس شورای اسلامی از 
قم ثبت نام کردند. وی با اشاره به شمار کسانی که از حضور 
در انتخابات مجلس شورای اسلامی انصراف دادند، گفت: 9 

نفر از مجموع 161 نفر که ثبت نام کرده 
بودند انصراف دادند.

فرماندار قم در ادامه از تایید صلاحیت 
67 نفر از مجموع ثبت نام کنندگان برای 
کاندیداتوری در انتخابات مجلس شورای 
اسلامی خبر داد و گفت:  صلاحیت 85 
نفر از سوی شورای نگهبان مورد تایید قرار 

نگرفت و صلاحیتشان احراز نشد.
وی با بیان اینکه رد صلاحیت شدگان 
ماه  تا سه شنبه 29 دی  دارند  فرصت 
سال جاری به نماینده شورای نگهبان در 
اعلام کنند،  را  اعتراض خود  فرمانداری 
سال  ماه  بهمن  تا 19  کرد: 16  عنوان 
جاری نیز فرصت رسیدگی به اعتراضات و 
اعلام نظر نهایی شورای نگهبان در ارتباط 
با رد صلاحیت شدگان کاندیداتوری در 
انتخابات مجلس شورای اسلامی است. سیار در بخش پایانی 
سخنان خود بیان کرد: هنوز آماری مبنی بر احراز صلاحیت 
مجلس  کاندیداهای  شدگان  صلاحیت  رد  یا  و  شدگان 

خبرگان رهبری از سوی شورای نگهبان اعلام نشده است.

صلاحیت 67 نفر از 161 کاندیدای ثبت نامی تائید شد

رد صلاحیت 60 درصدی کاندیداهای انتخابات مجلس دهم در قم

استاندار قم گفت: باید همه زوایای توسعه حرم کریمه 
اهل بیت )س( بررسی شود تا در آینده دچار انسداد در 

اجرای طرح نشویم.
سید مهدی صادقی در جلسه بررسی طرح جامع حرم 
مطهر حضرت معصومه )س( که پیش از ظهر دیروز در 
دفتر آیت الله سعیدی سعیدی تولیت آستان مقدس 
حضرت معصومه )س( برگزار شد، طی سخنانی پیروزی 
بزرگ دستگاه دیپلماسی کشور را به عموم ملت ایران 
تبریک گفت. استاندار قم با اشاره به صبر و استقامت مردم 
ایران در مقابل تحریم های خصمانه و یک جانبه غرب علیه 
ایران، هدایت های رهبر معظم انقلاب اسلامی در به نتیجه 
رسیدن این مذاکرات را بسیار مهم برشمرد و تصریح کرد: 
ابعاد تاثیرگذاری توافق و برداشته شدن تحریم ها باید برای 

مردم روشن شود.
وی در ادامه به طرح جامع حرم مطهر اشاره کرد و با 
تاکید بر آینده نگری در اجرای این طرح گفت: باید همه 

زوایای توسعه حرم کریمه اهل بیت )س( بررسی شود تا 
در آینده دچار انسداد در اجرای طرح نشویم.

بیان  با  این جلسه  نیز در  آیت الله محمد سعیدی 
اینکه حرم مطهر نگین شهر قم است، اظهار کرد: همه 
طرح های توسعه ای استان قم باید با نگاه به طرح جامع 
حرم صورت پذیرد. در این جلسه طرح جامع حرم مطهر و 
زیرساخت های مورد نیاز برای میزبانی زائرین در افق 1420 
مورد بررسی قرار گرفت. بررسی طرح جامع حرم مطهر 
توسط شرکت های مشاور و تصمیم گیری نهایی در ارتباط 

با این موضوع تا ماه آتی از مصوبات این جلسه بود.
 ـهزینه در استانها تقویت شود  نظام درآمد 

استاندار قم همچنین در جلسه شورای برنامه ریزی 
 ـهزینه در  و توسعه استان قم گفت: تقویت نظام درآمد 
استانها موضوع بسیار مهمی است که در تدوین برنامه 

ششم توسعه باید مورد توجه قرار بگیرد. 
سید مهدی صادقی افزود: اگر استانها بتوانند سهم 

بیشتری از درآمدهای خود داشته باشند، انگیزه برای ایجاد 
درآمد و تامین اعتبارات بیشتر خواهد بود. 

وی با بیان اینکه درحال حاضر ارتباطی میان درآمد 
استانها و اعتبارات اختصاص یافته به استانها وجود ندارد، 
خاطرنشان کرد: در مصوبات مجلس و دولت، باید اختیارات 
و مسوولیت های بیشتری به استانها واگذار شود تا بتوانند 
تصمیم های مناسب تری اتخاذ کنند. استاندار قم در پایان 
تصریح کرد: مدیران و روسای دستگاههای اجرایی، باید با 
درنظر گرفتن تمامی ابعاد و هزینه کرد مناسب اعتبارات، 
برای انجام طرحها و پروژه های عمرانی و رفع مشکلات در 

جامعه اهتمام بیشتری داشته باشند. 
سومین جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه استان قم 
با حضور جمعی از مدیران و مسوولان اجرایی در سالن 
جلسات امام جواد)ع( استانداری قم برگزار شد و طی آن 
واگذاری زمین های مورد نیاز برای اجرای چندین پروژه 

عمرانی مورد تصویب قرار گرفت.

آیت الله سعیدی:

طرح های توسعه قم باید با نگاه به طرح جامع حرم صورت گیرد

هلال  جمعیت  داوطلبان  امور  معاون 
احمر استان قم از جذب بیش از 2 هزار 
داوطلب از ابتدای سال 94 تاکنون در این 

جمعیت خبر داد.
به  اشاره  با  علیمردانی،  امیرحسین 
اینکه جمعیت هلال احمر برای گسترش 
فعالیت  های بشر دوستانه خود در زمینه های 
داوطلب  اعضای  جذب  به  اقدام  مختلف 
ابتدای سال جاری  از  بیان کرد:  می کند، 
عضویت  به  نفر  و 245  هزار  دو  تاکنون 
داوطلبی جمعیت هلال احمر استان قم 
درآمده اند که از این تعداد یک هزار و 880 

نفر مرد و 365 نفر زن بوده اند.
اقشار  از  داوطلبان  این  داد:  ادامه  وی 
و اصناف مختلف استان از جمله مدیران 
و کارمندان ادارات و سازمان ها، مسئولان 
استانی، کارگران، پزشکان، وکلا، مهندسین، 
و  علمی  نخبگان  معلمان،  روحانیون، 
اقشار  سایر  و  بازاریان  خیرین،  فرهنگی، 
داوطلبان  امور  معاون  هستند.  گروه ها  و 

جمعیت هلال احمر استان قم به شرایط 
اشاره  این جمعیت  در  داوطلبی  عضویت 
کرد و گفت: دارا بودن سن بالای 29 سال 
شرط اصلی عضویت است. همچنین کسانی 
که با نیت خیرخواهانه و بشردوستانه در 
می شوند  عضو  عام المنفعه  مجموعه  این 
و  نقدی  کمک های  اهدای  با  می توانند 
غیرنقدی و همچنین ارائه خدمات بهداشتی 
 ـدرمانی، فرهنگی، اجتماعی، فنی-مهندسی 
امدادگری در زمان حوادث غیرمترقبه،  و 
با اهدای خون و مشارکت در فعالیت های 
عام المنفعه و خیرخواهانه در زمان غیرحادثه 
میزان  به  عضویت  حق  پرداخت  با  یا  و 
500 هزار ریال در طول یک سال، با این 
مجموعه همکاری و در طرح ها و پروژه های 

خیرخواهانه و عام المنفعه مشارکت کنند.
علیمردانی افزود: مشخصات علاقمندان 
به عضویت داوطلبی در این مجموعه پس از 
پر کردن فرم مخصوص عضویت داوطلبی در 
سامانه بانک اطلاعات سازمان داوطلبان ثبت 

و برای آنان کارت عضویت داوطلبی صادر 
خواهد شد. وی بحث داوطلبی در جمعیت 
هلال احمر را شامل سه اصل مهم و کلیدی 
دانست و تصریح کرد: موضوع نخست جذب 
نیروهای داوطلب است. در مرحله بعد باید 
این نیروها را پیشرفت داد و همچنین برنامه 
منسجمی برای نگهداشت آنها داشته باشیم.

هلال  جمعیت  داوطلبان  امور  معاون 
معاونت  این  داد:  ادامه  قم  استان  احمر 
برای حفظ و نگهداشت داوطلبان و فعال 
نگه داشتن آنها در امور خیر و عام المنفعه، 
جمله  از  مختلفی  طرح های  و  پروژه ها 
تجهیزات پزشکی امانی، اعطای جهیزیه به 
نوعروسان نیازمند، کمک به بیماران نیازمند، 
همای رحمت، فرشتگان رحمت، حمایت 
نیازمندان،  اطعام  خون(،  )اهدای  ماندگار 
قربانی، ارمغان مهر و اهدای لوازم آموزشی به 
دانش آموزان نیازمند و... را تعریف کرده و به 

مرحله اجرا گذاشته است.
علیمردانی با تأکید بر اینکه داوطلبی 

بودن خدمت رسانی در عرصه های مختلف 
یکی  بشردوستانه  و  عام المنفعه  امدادی، 
از اصول مهم و اساسی کار و فعالیت در 
جمعیت هلال احمر است، بیان کرد: این 
به کار بسته  را  معاونت تمام تلاش خود 
سنجش  همچون  طرح هایی  با  بتواند  تا 
سلامت رایگان و خدمات پزشکی، برگزاری 
اردوهای مختلف فرهنگی- مذهبی، برگزاری 
دوره های مختلف آموزشی، اهدای هدایا و 
تقدیر از داوطلبان در همایش های مختلف، 
توزیع بلیت استخر و فیلم های سینمایی با 
تخفیف لازم گامی هرچند کوچک در اکرام 
و گرامیداشت این داوطلبان و قدردانی از 

زحمات و خدمات بی منت آنان بردارد.
وی در پایان خاطرنشان کرد: از مدیران 
و پرسنل تمامی ادارات و سازمان ها، خیرین، 
خیرخواه  مردم  عموم  و  اصناف  بازاریان، 
فعالیت های  در  عضویت  برای  نیکوکار  و 
خیرخواهانه و بشردوستانه جمعیت هلال 

احمر استان قم دعوت می کنیم.

از ابتدای سال ۹4 تاکنون صورت گرفته است

جذب بیش از 2 هزار داوطلب هلال احمر در قم

اخبــار
شهردار منطقه هفت قم خبرداد:

راه اندازی پارکینگ بلوار زائر 
با ظرفیت پارک ۸00 خودرو

شهردار منطقه هفت قم گفت: به منظور رفاه حال همشهریان و زائرین 
شهر کریمه اهل بیت )س(، پارکینگ بلوار زائر در بستر روخانه آماده و این 

پارکینگ ظرفیت پارک 800 خودرو را دارد.     
علیرضا اقبالیان با اشاره به اجرای فاز پنج بلوار عماریاسر گفت: این پروژه 
یکی از پروژه های مهم شهری قم است که سه منطقه یک، چهار و هفت را 
درگیر خود کرده و با راه اندازی آن مسیر دسترسی مردم به عنوان یک مسیر 

مناسب و مطمئن شهری فراهم می شود.
وی عنوان کرد: این پروژه هزار و 500 متر طول مسیر دارد که 985 پلاک 

در مسیر این منطقه بوده که از این تعداد 222 پلاک تملک شده است.
شهردار منطقه هفت قم به احیای مجدد سازمان بهسازی اطراف حرم 
مطهر اشاره کرد و گفت: با احیای مجدد این سازمان قسمت به قسمت املاک 
پروژه خریداری خواهد شد و از کل املاک موجود 430 پلاک در منطقه 

هفت قرار دارد.
اقبالیان در خصوص مشکل پارکینگ در هسته مرکزی شهر گفت: در 
این خصوص پارکینگ زائر راه اندازی شده که اغلب روزهای سال ظرفیت آن 
تکمیل نمی شود، علاوه بر آن پروژه شهید کاظمی نیز در دستور کار قرار دارد 

که در خیابان صفائیه در حال احداث است.
همشهریان،  حال  رفاه  منظور  به  پروژه،  این  بر  علاوه  گفت:  وی 
پارکینگ بلوار زائر در بستر روخانه را نیز آماده کرده که ظرفیت پارک 
800 خودرو را دارد و این پارکینگ به صورت رایگان در اختیار مردم 

قرار گرفته است.
شهردار منطقه هفت قم گفت: یکی از مشکلات مردم در آن منطقه 
موضوع روشنایی در شب بود که پروژکتورهایی را نیز تعبیه کردیم تا مردم 

بتوانند به راحتی از آن استفاده کنند.
اقبالیان گفت: علاوه بر آن در مصلی قدس نیز فضایی را ایجاد و پارکینگ 
اندازی این  با راه  احداث نموده ایم که مورد استقبال مردم قرار گرفته و 
پارکنیگ ها نباید دچار مشکل پارک خودرو در هسته مرکزی شهر و به ویژه 

اطراف حرم مطهر و خیابان صفائیه باشیم.
وی تصریح کرد: یکی از مشکلات این است که متأسفانه برخی از 
را حتما داخل کوچه  باید خودرو خود  همشهریان عادت کرده اند که 
پارک کرده که این امر مشکلاتی را برای همسایگان و مالک خودرو ایجاد 
می کند در حالی که مردم می توانند به راحتی از این پارکینگ ها استفاده 

کنند.
 

سرپرست امور معماری و شهرسازی شهرداری قم:

چهار محور ورودی شهر قم 
ساماندهی می شود

سرپرست امور معماری و شهرسازی شهرداری قم از ساماندهی محورهای 
ورودی شهر قم خبر داد.     

غلامرضا جانقربان اهمیت زیباسازی منظر و سیمای شهری را مورد تأکید 
قرار داد و گفت: شهرداری قم برنامه های متعددی برای تحقق این امر در شهر 

در دست اجرا دارد.
وی با اشاره به برنامه هایی که تاکنون در راستای زیباسازی سیما و منظر 
شهری صورت گرفته است، اظهار کرد: با توجه به ظرفیت های گردشگری قم 
و حضور سالیانه تعداد زیادی از زوار و مسافران زیباسازی شهری و تقویت جلوه 

شهر از اهمیت بالایی برخوردار است.
سرپرست امور معماری و شهرسازی شهرداری قم ادامه داد: منظر زیبای 
شهری با استفاده از المان ها و قابلیت های متنوع جزو برنامه هایی است که در 

دستور کار شهرداری قرار دارد.
وی لزوم بهسازی و ساماندهی ورودی های شهر را مورد تأکید قرار داد و 
گفت: چهار ورودی تهران، اراک، جعفریه و کاشان در دستور کار ساماندهی و 

زیباسازی شهرداری قرار دارد.
جانقربان تصریح کرد: با بهره گیری از توان چهار مشاور در حال طراحی 
طرح های ساماندهی و بهسازی این محور ها هستیم تا بتوانیم نقشی در تغییر 

منظر ورودی های شهر ایفا کنیم.
وی با بیان اینکه ورودی محور جعفریه در اولویت کار شهرداری قرار گرفته 
است، افزود: بهسازی این محور پارک صدری تا کمربندی امام علی )ع( در 

برنامه اجرایی قرارگرفته است.
سرپرست امور معماری شهرسازی شهرداری قم بابیان اینکه در این طرح 
احیا و بهسازی محور و بافت پیرامونی انجام می شود، خاطرنشان کرد: پس از 

این پروژه محورهای تهران، اراک و کاشان در دستور کار قرار دارد.

شهردار منطقه پنج قم خبرداد:

اختصاص ۸0 میلیارد برای ساماندهی 
وضعیت اطراف مسجد جمکران

شهردار منطقه پنج قم گفت: هشتاد میلیارد ریال به منظور بهسازی و 
ساماندهی وضعیت اطراف جمکران هزینه شده که شامل تخریب درمانگاه، 

توسعه و تعریض معابر، ایجاد راست گردهای بلوارها و... است.
احمد ترکمن با اشاره به فعالیت های شهرداری منطقه پنج در جمکران 
گفت: در این منطقه زائران و مسافران بسیاری حضور پیدا می کنند و از این رو 

یکی از شلوغ ترین فضاهای شهری منطقه به شمار می رود.
وی گفت: در جمکران هر ساله در ایام و مناسبت ها خاص، برنامه های 
متنوعی برگزار می شود و شهرداری نیز در تلاش است تا با همه توان در 

خدمت زائران و همشهریان باشد.
شهردار منطقه پنج قم گفت: به منظور خدمات رسانی هر چه بهتر به 
زائران و همشهریان، با مدیران و تولیت مسجد مقدس جمکران نیز جلساتی را 

برگزار نموده ایم که بسیار اثر بخش و مفید بود.
ترکمن بیان کرد: هشتاد میلیارد ریال به منظور بهسازی و ساماندهی 
وضعیت اطراف جمکران هزینه شده که شامل تخریب درمانگاه، توسعه و 

تعریض معابر و ایجاد راستگرد های بلوارها است.
وی افزود: همچنین زیرسازی و اصلاح خیابان ها و نورپردازی و ایجاد 
برج های نوری از دیگر اقداماتی بوده که شهرداری در این منطقه انجام داده 

است.
شهردار منطقه پنج قم افزود: سه برج نوری عظیم در جمکران نصب نموده 
ایم که برای هر کدام از برج ها تنها 15 میلیون تومان هزینه تامین لامپ 

شده است.
ترکمن گفت: در جمکران 9 هزار متر زمین تحویل شهرداری شد که 
جدول گذاری ها انجام و پیاده روسازی ها نیز صورت گرفته است که تا پایان 
سال این پروژه به اتمام می رسد و در اختیار زائران و همشهریان قرار می گیرد.

وی به وضعیت روستای جمکران اشاره کرد و گفت: این روستا با مشکلات 
بسیاری مواجه است که نیازمند رسیدگی و عنایت مسئولان استانی است و 

امیدواریم این رسیدگی هر چه سریعتر انجام شود.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبر داد:

احداث نخستین مرکز تولید 
گل های زینتی در قم

 مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: نخستین 
مرکز تولید گل های زینتی در قم احداث می شود.

پیام جوادیان با اشاره به اینکه سازمان پارک ها و فضای سبز در تلاش 
است تا در راستای گسترش فضای سبز اقدامات مطلوبی انجام دهد گفت: 
برنامه ریزی های لازم انجام گرفته تا به توسعه فضای سبز بپردازیم تا بتوانیم به 

سرانه مطلوبی رسیده و با این اقدام موجب تلطیف هوا را فراهم کنیم.
وی با بیان اینکه رسیدگی به فضا های تفرجگاهی و تفریحی از دیگر اهداف 
این سازمان است، بیان کرد: در راستای ایمن سازی پارک ها و بوستان ها 
اقدامات مناسبی انجام شده است و سعی داریم مکانی امن را برای استفاده 

شهروندان تجهیز کنیم.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم به برنامه های این 
سازمان برای ارائه خدمات هرچه بهتر اشاره کرد و گفت: بهسازی و ساماندهی 
فضاهای سبز شهری و تبدیل پارک جنگلی به پارک های شهری از جمله 

برنامه های این سازمان است.
جوادیان در ادامه تصریح کرد: تکمیل شبکه آبرسانی و توزیع آب فضای 
سبز، احداث نخستین مرکز تولید گل های زینتی، خرید 40 ست بازی 
کودکان، ایمن سازی روشنایی پار ک ها و ساماندهی سطوح سخت از دیگر 

اقدامات در دست انجام است.

مدیر امور شعب بانک قرض الحسنه مهر ایران استان قم گفت: ترویج سنت نیکوی قرض 
الحسنه و پذیرش آن از سوی اقشار جامعه مستلزم فرهنگ سازی مناسب بوده و بانک قرض 

الحسنه مهر ایران تاکنون در این زمینه گام های بلند و موثری برداشته است.
ناصر سزاوار در گفتگو باما با تاکید بر جایگاه ویژه و اهمیت بالای عقد قرض الحسنه در 
آموزه های دینی اظهار کرد: توزیع منطقی ثروت، برقراری عدالت اجتماعی و حمایت از طبقات 
محروم و کمتر برخوردار جامعه، افقهای روشنی هستند که دین مبین اسلام با طرح و تعریف 

سنت نیکوی قرض الحسنه، در پی تحقق آن ها در سطح جامعه اسلامی بوده است.
وی با اشاره به آثار و برکات فراوان و نیز پیامدهای مطلوب فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی 
قرض الحسنه در جامعه افزود؛ با اعطای تسهیلات قرض الحسنه می توان علاوه بر فراهم 
نمودن زمینه ازدواج برای بسیاری از جوانان عزیز میهن اسلامی، فرصتهای شغلی مناسبی نیز 
برای ایشان ایجاد نمود و بی تردید با کاهش سن ازدواج و همچنین پایین آمدن نرخ بیکاری، 

قطعاً معضلات اجتماعی و قرهنگی حال حاضر جامعه نیز تا حد زیادی از بین خواهد رفت.
مدیر امور شعب استان قم با بیان اینکه بانک قرض الحسنه مهر ایران می تواند در تحقق 

منویات مقام معظم رهبری )مدظله 
العالی( در مقوله اقتصاد مقاومتی، 
خاطر  نماید،  ایفا  سازنده  نقشی 
نشان کرد؛ یکی از اقدامات موثر در 
استحکام ومقاوم سازی زیرساخت 
و  اندازی  راه  اقتصاد،  داخلی  های 
تولیدی  های  بنگاه  مالی  تأمین 
کوچک و حمایت از فعالیت هایی 
مولد خرد و متوسط در سطح جامعه 
می باشد و بانک قرض الحسنه مهر 
قرض  تسهیلات  اعطای  با  ایران 
الحسنه و تزریق منابع مالی ارزان 
قیمت به این گونه فعالیت ها، می 

تواند در این زمینه منشأ اثر باشد.
سزاوار پرداخت و تعیین تکلیف 
2641 فقره تسهیلات قرض الحسنه 
سال،  ابتدای  ماهه   9 در  ازدواج 
الحسنه  پرداخت تسهیلات قرض 
اشتغال زایی به زندانیان آزاد شده 
جرایم غیر عمد و حمایت مالی از 
سازمان  پوشش  تحت  مددجویان 
های حمایتی همچون کمیته امداد امام خمینی )ره( و بهزیستی را از دیگر اقدامات مدیریت 
شعب استان قم در سال جاری عنوان نموده و بر خط مشی بانک قرض الحسنه مهر ایران در 

گسترش روزافزون خدمات دهی به طبقات ضعیف جامعه تأکید کردند.
وی با اشاره به راه اندازی کمپین مردمی مهربان باشیم »از سوی بانک و ارائه طرح های« 
سفیران سلامت »و« رویش باور در حمایت از بیماران نیازمند و دیگر محرومین واقعی اما 
آبرومند جامعه، خواستار همکاری بیش از پیش نهادها، سازمان ها، خیرین و دیگر اقشار 

نیکوکار با بانک در این زمینه شدند.
سزاور با تاکید بر کیفیت و سرعت بالای خدمات الکترونیک بانک همچون اینترنت بانک، 
تلفن بانک، همراه بانک و...، سقف تسهیلات قرض الحسنه بانک در قالب طرح حمایتی )ویژه 
اشخاص حقوقی( را 300/000/000 ریال و در قالب حساب های جاری و پس انداز حقیقی را 
150/000/000 ریال بیان نموده و از فراهم شدن تمهیدات و شرایط لازم جهت انتقال امتیاز 

وام افراد به دیگر اعضای خانواده ایشان خبر دادند.

مدیر امور شعب بانک قرض الحسنه مهر ایران استان قم عنوان کرد:

گام های بلندی در فرهنگ سازی قرض الحسنه برداشته ایم

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
خانه  تصفیه  جانمایی  گفت:  قم  استان 
نیروگاه  مجاورت  در  پردیسان  فاضلاب 
حرارتی قم انجام شده و بزودی عملیات 

اجرایی آن آغاز می شود.
سید حسن رضوی در حاشیه برگزاری 
سومین جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه 
استان قم در گفت و گو با ایرنا افزود: جانمایی 
این تصفیه خانه مدت ها مورد بحث و بررسی 
قرار گرفته و از میان پنج گزینه پیشنهادی، 
مصوب شد که در ضلع غربی رودخانه قمرود 
و مجاور نیروگاه حرارتی احداث شود. وی 
گفت: پساب این تصفیه خانه برای مجموعه 
صنعت و کمربند سبز در محدوده فرودگاه 
و نیروگاه و پیرامون رودخانه استفاده خواهد 
شد. شهرک پردیسان قم با 112 هزار نفر 

جمعیت، در هشت کیلومتری استان قم قرار 
دارد. رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
خانه  تصفیه  دو  ازجانمایی  قم همچنین 
فاضلاب در روستاهای فردو و قاهان خبر 
داد و گفت: در استان فقط روستای خورآباد 
از تصفیه خانه فاضلاب برخوردار و اعتبارات 
احداث این دو تصفیه خانه از بانک توسعه 
اسلامی تامین شده است. وی همچنین 
تصریح کرد: اگر احداث تصفیه خانه های 
فاضلاب بر اساس فرآیند لجن فعال باشد، 
همانگونه که در روستای خورآباد انجام شده 
در  فاضلاب  کم  به حجم  توجه  با  است، 
روستاها و سیستم بسته ای که شوکی هم 
به آن وارد نمی شود، بوی نامطبوع نخواهد 
داشت. رضوی با اشاره به مصوبه دیگری در 
جلسه شورای برنامه ریزی استان در رابطه 

با صنایع تبدیلی غذایی، گفت: قم جزو 10 
استان برتر در تولید تخم مرغ است، از این 
رو احداث کارخانه تولید پودر تخم مرغ در 
قم به ویژه هنگامی که با مازاد تولید مواجه 
بسزایی  اهمیت  از  استان  برای  هستیم، 
برخوردار است که زمین هشت هکتاری 
مورد نیاز سرمایه گذار در اختیار او قرار می 

گیرد. 
راه اندازی اورژانس هوایی درجاده اراک

وی در بخش دیگری از سخنان خود، 
گفت: با توجه به تردد بسیار وسایل نقلیه در 
جاده اراک، بر اساس مصوبه شورای برنامه 
ریزی استان زمین مورد نیاز برای احداث 
اورژانس هوایی در این منطقه تامین شده 
است، البته با توجه به سیاست های دولت، 
بر اساس سرمایه گذاری،  ایجاد پروژه ها 

ساخت و بهره برداری انجام می شود.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم 
با اشاره به بحث و بررسی پیرامون اختیارات 
شورای برنامه ریزی و توسعه استان در برنامه 
ششم توسعه، تصریح کرد: بر اساس نقطه 
نظرات و پیشنهادات مدیران اجرایی استان، 
جایگاه شورای برنامه ریزی در استانها باید 

ارتقاء یافته و به جایگاه واقعی خود برسد.
وی با بیان اینکه به طور قطع با توجه به 
اختیارات جزیی و محدود شوراهای برنامه 
ریزی استانها نمی توان پاسخگوی مشکلات 
باید  گفت:  باشیم،  استان  های  چالش  و 
اختیارات تعریف شده به شوراهای برنامه 
ریزی و توسعه بدهند تا بتوان تصمیم های 
مناسب و بهنگام برای حل معضلات استان 

اخذ شود.

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی  استان قم:

تصفیه خانه فاضلاب پردیسان احداث می شود


